
معاون  و  خمینی  امام  بزرگداشت  مرکزی  ستاد  دبیر 
امنیتی وزیر کشور بر ضرورت رعایت حرمت مراسم ارتحال 
امام خمینی در روز 14 خرداد تدکید کرد. حجت الاسلام و 

المسلمین محمد علی انصاری در جلسه ستاد بزرگداشت 
حضرت امام ضمن تبریک اعیاد شعبانیه، گفت: امروز به 

تدبیر حضرت امام روز پاسدار نیز نامیده شده است ...
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اولتیماتوم 10 روزه ایران به عربستان

تکلیف حج چه وقت مشخص می شود؟

 »تصویب طرح بنزین دو نرخی، حذف 24میلیون  نفر از دریافت یارانه نقدی )سه دهک پردرآمد(، تصویب عجولانه 
برنامه ششم بدون بررسی کارشناسانه، حذف تبصره 19 مربوط به افزایش سرمایه بانک ها و تبصره 20 مربوط به تبدیل 
40هزار  میلیارد تومان از بدهی های دولت به اوراق در لایحه بودجه 95 و تصویب طرح بانکداری بدون  ربا به  عنوان ضربه 
آخر )البته تا امروز(، از جمله اقداماتی است که نمایندگان مجلس نهم در روزها و هفته های پایانی فعالیت خود بر آن پای 

فشرده اند تا دولت یازدهم را تا جایی که در توان دارند، دچار چالش کنند...

مجلس نهم مهم ترین برنامه های اقتصادی دولت را دچار چالش کرد

انتقام گیری 
در روزهای پایانی 

ولادت حضرت ابوالفضل )ع( و روز جانباز را تبریک می گوئیم

تاملی در رویکردهای صدا و سیما در قبال توافق هسته ای

همصدایی رسانه ملی با مخالفان برجام

احضار فرزاد حسنی به شورای نظارت

در دومین جلسه ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی)س( مطرح شد؛

هشدار نسبت به سر دادن شعار 
علیه شخصیت های نظام
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روزنامه صبح ایران

رییس مجلس شورای اسلامی از وزارت امور خارجه خواست که فضاحت حکمرانان 
آمریکایی در توقیف دو میلیارد دلار اموال ایران را به دیوان بین المللی لاهه بکشاند و با 

قدرت از حقوق ایرانیان دفاع کند.
علی لاریجانی در آغاز جلسه علنی روز سه شنبه مجلس به راهزنی آمریکا در 
دستبرد به اموال ایران اشاره کرد و اظهارداشت: این اقدام که خلاف همه قواعد بین 
المللی و شبیه دزدان سرگردنه است و با پررویی و سبك سری چنین کاری را انجام داده 
اند و عجیب تر آن است که حتی وقتی با قوانین داخلی آمریکا هم چنین اقدامی میسر 

نبود در کنگره مصوبه ای فقط برای این پرونده تصویب کردند. 
وی افزود: این هم مدل قانونگذاری در دمکراسی آمریکایی است که قانون را در مسیر 

تباهی خویش به قواعد ظالمانه بدل کردند. 
عضو شورای عالی امنیت ملی ادامه داد: نباید این گستاخی آمریکا را بی پاسخ گذاشت 
و باید وزارت امور خارجه این فضاحت حکمرانان آمریکایی را به دیوان بین المللی لاهه 
بکشاند و با قدرت از حقوق ملت ایران دفاع کند و از کمیسیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی مجلس هم می خواهم موضوع را با جدیت دنبال کند...

علی لاریجانی:

وزارت خارجه با قدرت از حقوق ایران دفاع کند
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دولت بار خطاهای گذشته 
را به دوش گرفته است

دکترروحانی در اجتماع پرشور مردم استان کرمان:

اجازه نمی دهیم اموال ملت ایران از حلقوم آمریکا پایین برود

آیت الله هاشمی یار دیرین امام و و رهبری است

دلاوری های سردار سلیمانی موجب اقتدار و افتخار است

2

در نظر دارد تامین نیروی انسانی سازمان در سال 1396 - 1395 

را از طریق برگزاری مناقصه به شرکتهای خدماتی دارای مجوز از 

اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم واگذار نماید. 

لذا شرکتهای واجد شرایط می توانند جهت دریافت اسناد از 

تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز در ساعات اداری به امور 

پیمانها مراجعه و یا با شماره 1530 تماس حاصل نمایند.

ضمنا سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار بوده و 

هزینه آگهی بر عهده برنده مناقصه خواهد بود.

سازمان آرامستانها شهرداری قم

روابط عمومی سازمان آرامستانها

آگهی مناقصه )نوبت اول(

در نظر دارد نسبت به اجرای موزائیک فرش در محدوده قبور 

محوطه بهشت معصومه )س( با برآورد فهرست بهای ابنیه سال 95 

به مبلغ 6/139/263/777 ریال  از طریق مناقصه به پیمانکاران 

واجد شرایط واگذار نماید. 

لذا پیمانکاران می توانند جهت دریافت اسناد از تاریخ نشر آگهی 

نوبت دوم به مدت 10 روز در ساعات اداری به امور پیمانها مراجعه 

و یا با شماره 1530 تماس حاصل نمایند.

ضمنا سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار بوده و 

هزینه آگهی بر عهده برنده مناقصه خواهد بود.

سازمان آرامستانها شهرداری قم

روابط عمومی سازمان آرامستانها

آگهی مناقصه )نوبت اول(

موسسه اعتباری ولاد با سعادت حضرت ابوالفضل العباس )ع( و روز جانباز و امام سجاد )ع( مبارکباد.
کوثر استان قم
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علی مطهری:

نمایندگان باید بر سر امضا 
و تعهداتشان بایستند 

 نماینده مردم تهران در مجلس نهم با اشاره به رقابت عارف و لاریجانی برای نشستن 
بر کرسی ریاست مجلس گفت: گفت: بهتر بود که به جای رقابت بر سر کرسی ریاست، 
تنها یکی از این دو نفر برای ریاست مجلس نام نویسی می کردند و درنهایت یکی به ریاست 

مجلس می رسید و دیگری رئیس فراکسیون اکثریت مجلس می شد.
علی مطهری در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به غیرواقعی بودن اعدادی که ازسوی 
اصلاح طلبان و اصولگرایان به عنوان تعداد نمایندگان حامی این دو جریان در نشست 
همزمان اعلام شد، گفت: به هر حال کسانی که تعهدنامه هر یک از این دو جریان را امضا 

کرده اند، باید پای امضا و حرف شان بایستند.
او همچنین در توضیح دلیل حضورش در لحظات پایانی نشست اصولگرایان، پس 
از اتمام جلسه اصلاح طلبان گفت: من همان طور که پیش از این نیز اعلام کرده بودم، 

تعهدنامه ای که ازسوی اصلاح طلبان در جریان انتخابات تهیه شده  بود را امضا نکردم.
مطهری تشریح کرد: در تعهدنامه اصلاح طلبان بندی وجود داشت، مبنی بر این که اگر 
نامزدی موفق به حضور در مجلس دهم شود، باید به حضور در فراکسیون اصلاح طلبان 
متعهد شود که بنده اعلام کردم این بند را قبول ندارم و امضا نمی کنم و دوستان هم گفتند 
که این مسئله برای شما اشکالی ندارد. با این حال، باتوجه به این که در فهرست اصلاح  طلبان 
بودم، به نظر رسید که به لحاظ اخلاقی باید در جلسه آن ها شرکت کنم اما هنگامی که 
جلسه به پایان رسید، سعی کردم به جلسه اصولگرایان هم بیایم که البته به موقع نرسیدم 

و این جلسه پایان یافته بود.
نظر نمایندگان مجلس تعیین کننده ریاست مجلس

نماینده منتخب مردم تهران در مجلس دهم با اشاره به برگزاری همزمان دو نشست 
اصلاح طلبان و اصولگرایان گفت: من در نشست اصلاح طلبان حضور داشتم که جلسه بسیار 
خوبی بود و صحبت های خوبی درباره تشکیل فراکسیون امید مطرح شد. مطهری همچنین 
با اشاره به رقابت عارف و لاریجانی برای نشستن بر کرسی ریاست مجلس دهم، گفت: 
آن چنان که می بینیم، هر دو وارد این رقابت شده اند و در این مسئله مصمم هستند که در 

این صورت، رای و نظر نمایندگان مجلس تعیین کننده خواهد بود.
رقابت عارف و لاریجانی  مناسب نیست

او با بیان این که رقابت عارف و لاریجانی را آن چنان مناسب نمی داند، در تشریح نظر خود 
برای حل این مشکل گفت: نظر من این بود که به جای رقابت بر سر کرسی ریاست، بهتر 
بود که تنها یکی از این دو نفر برای ریاست مجلس نام نویسی می کردند و یکی به ریاست 

مجلس می رسید و دیگری رئیس فراکسیون اکثریت مجلس می شد.
نماینده مردم تهران اعلام کرد: در صورت اجرای این روش، به عنوان مثال باید به جای 
تشکیل فراکسیون سوم، تلاش می کردیم که نمایندگان مستقل به فراکسیون امید بپیوندند 
تا این فراکسیون، تبدیل به فراکسیون اکثریت شود و در ادامه یکی از این دو نفر به عنوان 
رئیس فراکسیون اکثریت و دیگری برای ریاست مجلس وارد فعالیت شود. مطهری در 
پایان با بیان این که هیچ کدام از طرفین تمایلی به اجرای این روش نداشتند، اعلام کرد: این 
موضوع را با هم با آقای عارف و هم با آقای لاریجانی مطرح کردند اما به نظر می رسد که 

تمایلی به انجام این روش وجود ندارد.

دستیار ویژه رئیس جمهور:

سایه تحریم ها هنوز وجود دارد
دستیار ویژه رئیس جمهور در امور اقوام و اقلیت های دینی و مذهبی گفت: دولت 
مشکلات و محدویت هایی دارد که مهم ترین آن همین بحث تحریم ها بود که برداشته 
شد، اما سایه تحریم هنوز وجود دارد و نیاز داریم که همه در این زمینه همکاری لازم را 

داشته باشند.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام علی یونسی در جلسه شورای اداری شهرستان فهرج 
با بیان اینکه مردم جنوب کرمان با فرهنگ و ریشه دار و از یک اصالت بسیار شایسته ای 
برخودار هستند، بیان کرد: یک نمونه بسیار خوبی از اصالت های تاریخی مردم ایران، مردم 
جنوب هستند چراکه اصالت های تاریخی تنها ساختمان های باستانی نیست، بلکه مهم تر 
از آثار، مردمان یک منطقه هستند. دستیار ویژه رئیس جمهور در امور اقوام و اقلیت های 
دینی و مذهبی با بیان اینکه مردم یک منطقه موزه های زنده تاریخی و فرهنگی یک کشور 
هستند تصریح کرد: مردم جنوب کرمان اصیل ترین مردم ایران هستند که با اصالت و ریشه 
خودش تشکیل شده و مانده است و مهم ترین نعمت خداوند دین، فرهنگ غنی و خوب 
ایرانی اسلامی است و اگر یک جامعه  یا ملتی فاقد این فرهنگ باشد فقیرتر هم خواهد بود.

یونسی با بیان اینکه مردم جنوب کرمان مردمی زحمت کش، دین مدار، قانع و صبور و 
همراه با طبیعت هستند ابراز کرد: با این وجود همه با هم زندگی خوبی دارند و با طبیعت 
کنار آمده اند شیعه و سنی فرقی نمی کند و همه یک نمونه بسیار زیبا از زندگی اسلامی 
ایرانی را به نمایش گذاشته اند. یونسی خاطرنشان کرد: دولت مشکلات و محدویت هایی دارد 
که مهم ترین آن همین بحث تحریم ها بود که برداشته شد اما سایه تحریم هنوز وجود دارد 

و نیاز داریم که همه در این زمینه همکاری لازم را داشته باشند.

درخواست یک نماینده از شورای سیاست گذاری ائمه جمعه:

بر عملکرد ائمه جمعه نظارت بیشتری شود
نماینده مردم مسجد سلیمان در مجلس شورای اسلامی از شورای سیاست گذاری ائمه 

جمعه خواست نظارت و کنترل بیشتری بر عملکرد ائمه جمعه داشته باشد.
به گزارش ایسنا، اسماعیل جلیلی در تذکری در جلسه علنی صبح دیروز سه شنبه 
اظهار کرد: یکی از نگرانی هایی که در طول هفته های گذشته توسط نمایندگان وجود داشته 
و تقاضایی که داشتند صیانت از جایگاه نماز جمعه به عنوان یکی از دستاوردهای انقلاب 
اسلامی بود که حاصل مجاهدت و تلاش ائمه جمعه دلسوز و عالم به علوم دینی در طول 
سالهای انقلاب است. وی افزود: اقداماتی که برخی از ائمه جمعه با موضع گیری  های خود 
له یا علیه کاندیداها و یا راه اندازی تشکیلات و انجام اقدامات غیر ضروری داشته اند مساله 
ساز بوده و به این جایگاه مقدس خدشه وارد کرده و باعث می شود زحمات سایر ائمه 
جمعه که دلسوز هستند خنثی شود. این نماینده مجلس خاطر نشان کرد:  لزوم بررسی 
موضوع نظارت و کنترل بیشتر وجود دارد و امیدواریم با حسن مدیریت و نظارت شورای 
سیاست گذاری ائمه جمعه تذکرات لازم داده شود و اجرای چرخش دوره ای ائمه جمعه را 

شاهد باشیم که درآینده از این نگرانی ها کاسته شود.

عثمانی در تذکری مطرح کرد:

پرداخت حقوق 47 میلیونی به برخی مدیران 
با کدام منطق سازگار است؟

یک عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه پرداخت حقوق 47 میلیون 
تومانی به برخی از مدیران با کدام منطق سازگار است گفت: که لازم است تحقیق و تفحصی 

راجع به حقوق های بالا در سطح کشور انجام شود تا شاهد چنین جریاناتی نباشیم.
به گزارش ایسنا، محمد قسیم عثمانی در تذکری شفاهی در جلسه علنی دیروز 
)سه شنبه( با طرح این پرسش که پرداخت حقوق 47 میلیون تومانی به برخی از مدیران با 
کدام منطق سازگار است گفت: در شرایطی که ما به معلم، کارمند و مردم می گوییم شغل 
نداریم چطور برخی مدیران حقوق 47 میلیونی می گیرند، ما می توانیم با این میزان حقوق 
47 نفر از جوانان را به سرکار ببریم. وی با تاکید بر اینکه این اقدامات باعث لطمه وارد شدن 
به اعتماد عمومی می شود گفت: امروز روز پاسدار است اما آیا باید با این پاسداری ها این طور 
رفتار کرد لازم است تحقیق و تفحصی از حقوق های بالا در سطح کشور انجام شود تا شاهد 
جریاناتی نباشیم چون این هزینه ها تنها به اعتماد عمومی لطمه وارد می کند. وی افزود: چرا 
که عده ای باید این طور از منابع ملی حقوق دریافت کنند اما سایر مردم چنین برخورداری 
نداشته باشند. قطعا اگر ما سکوت کنیم شریک این جریان خواهیم شد. عثمانی با انتقاد از 
عملکرد بانک ها نسبت به دادن وام به مردم گفت: در شرایطی که بانک ها برای پرداخت 
وامی پنج میلیونی مردم را اذیت می کنند شاهدیم که وام های کم بهره میلیاردی به برخی 
داده می شود و برخوردی نیز صورت نمی گیرد طبیعتا این گونه رفتارها به نظام لطمه وارد 

می کند؛ باید با این اقدامات برخورد شود تا رضایت مردم جلب شود.

جعفرزاده ایمن آبادی، نماینده مجلس:

خداحافظی سرافراز از صداوسیما 
غیرعادی نیست

در حالیکه خبر خداحافظی محمد سرافراز، حسابی در فضای مجازی پیچیده است، 
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی  به »انتخاب« گفت که باتوجه به عدم موفقیت سرافراز، خبر 

خداحافظی او غیرعادی نیست.
نماینده مردم رشت در گفت و گو با »انتخاب« درباره شایعه خداحافظی سرافراز از صدا و 
سیما گفت: آقای سرافراز به دلیل نداشتن تبحر، عدم جذب مخاطب و عدم تولیدات پرسود 
سازنده و عدم موفقت در کمرنگ کردن گرایش مردم به رسانه های بیگانه و برخوردهای 
عمدتاً سیاسی مخصوصاً در بحث برجام، مقبولیتی نتوانست کسب کند. وی ادامه داد: خبر 
حداحافظی سرافراز، خیلی غیرعادی نیست و جای تعجب ندارد، او در ماموریتش موفق 

نبوده است. 
این نماینده مجلس تصریح کرد: باید از اقای سرافراز و افرادی که مشاوره های نادرست 
به او می دادند پرسید که چرا کار صداوسیما به اینجا کشیده است؟ این نماینده ادامه داد: 
اقای سرافراز تحت تاثیر فضای سیاسی قرار گرفت که می خواست اینده ای را برای خود 

داشته باشد ولی »از حول حلیم افتاد تو دیگ«. 
جعفرزاده ایمن آبادی در پاسخ به این سوال که ظاهرا اقای عسگری عهده دار مدیریت 
صدا و سیما خواهد شد افزود: هرکسی می آید نباید با نگاه حناحی و حزبی، صداوسیما را 
اداره کند. وی ادامه داد: از وقتی سرافراز مدیریت این رسانه را عهده دار شد، استقبال خانواده 

ها و جامعه از ماهواره ها زیادتر شده است.

در دومین جلسه ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی)س( مطرح شد؛

هشدار نسبت به سر دادن شعار 
علیه شخصیت های نظام

دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی و معاون امنیتی وزیر کشور بر ضرورت رعایت 
حرمت مراسم ارتحال امام خمینی در روز 14 خرداد تاکید کرد.

حجت الاسلام و المسلمین محمد علی انصاری در جلسه ستاد بزرگداشت حضرت امام 
ضمن تبریک اعیاد شعبانیه، گفت: امروز به تدبیر حضرت امام روز پاسدار نیز نامیده شده 
است؛ امروز بخشی از فداکارترین انسان های این جامعه در کسوت پاسداری از آرمان ها، 

کشور و آرمان های امام هستند.
وی با بیان این که بحث امنیت در مراسم امسال از اهمیت بالایی برخوردار است، اظهار 

کرد: اهمیت انتظامات  مراسم  امسال نیز کمتر از بحث امنیت آن نیست.
انصاری با اشاره براهمیت تامین امنیت در مراسم امسال به دلیل شرایط حساس منطقه 

بر لزوم همکاری تمام ستادها برای هرچه بهتر برگزار شدن مراسم تاکید کرد.
وی با بیان این که بحث دیگری که در این رابطه مطرح است موضوع انتظامات مراسم 
است؛ گفت: انتظامات مراسم بحث امنیتی نیست اما اهمیت آن با توجه به انفاقات چند 
سال اخیر کمتر از مباحث امنیتی نیست. وی ادامه داد: اگر جناح یا گروهی در این مراسم 
با شعارهای خود به شخصیت های نظام بی حرمتی کند، این اتفاق می تواند موجی را در 
دنیا علیه انقلاب و جمهوری اسلامی ایران ایجاد کند. انصاری تأکید کرد: همان گونه که از 
طرف سردار ذوالفقاری گزارش داده شد، کارگروه هایی جهت جلوگیری از این گونه اتفاقات 
در مراسم امسال تشکیل شده است. وی اضافه کرد: مراسم بزرگداشت اتفاقی است که هر 
ساله تعداد زیادی از وزارت خانه ها و نهادهای دولتی و حکومتی در برگزاری آن تلاش می 
کنند. اگر در شب مراسم گروهی بخواهند با شعارهای خود نظم مراسم را برهم بزنند، همه 
کسانی که از چند ماه قبل برای این مراسم زحمت کشیده اند به نوعی خاطرشان مکدر می 
شود و احساس می کنند ثمره تلاشهایشان را نگرفته اند. وی خاطرنشان کرد: در این زمینه 
باید آموزش های لازم به شرکت کندگان در مراسم داده شود، چرا که گاه بعضی از این شعار 
ها به خاطر این است که شرکت کنندگان توجیه نشده اند. افرادی نیز آگاهانه و از سر نیت 
این کارها را می کنند که باید جلوی آنها گرفته شود. دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت حضرت 
امام)س( تاکید کرد: هیچ اتفاق خارج از قاعده ای در قبل، حین و بعد از سخنرانی مقام 
معظم رهبری در داخل و اطراف حرم در مراسم روز 14 خرداد نباید رخ دهد. وی همچنین 
در خصوص برنامه های امسال گفت: هر سال ما  از 13 تا 15 خرداد برنامه برگزار می 
کردیم. اما امسال به غیر از مراسم روز 14 خرداد تنها برنامه ای که بر آن تأکید داریم مراسم 

شب 14 خرداد است که به احتمال زیاد رئیس جمهور محترم سخنران آن خواهند بود.
انصاری در ادامه اظهار کرد: موضوع دیگری که از اهمیت بالایی برخوردار است، موضوع 
تقاضاهای ملاقات با یادگار گرامی امام است. آیت الله سید حسن خمینی به واسطه حضور 
در کلاس های درس و اهمیت جایگاه علم و تدریس در نزد ایشان زمان زیادی را برای 
ملاقات ها ندارند. اما قرار ما با ایشان این است که این ملاقات ها را هم در برنامه های کاری 
خود بگنجانند. وی ادامه داد: بنابراین وزارتخانه ها و دستگاه های که خواستار ملاقات با 

یادگار امام هستند ظرف چند روز آینده برنامه هایشان را به ما اعلام کنند.
محمد علی انصاری در پایان با اشاره به موضوع تبلیغات و همکاری صدا و سیما با ستاد 
بزرگداشت امام )س(، اظهار کرد: ما از صدا و سیما کمال تشکر را برای همکاری هایی که 
با ما دارد را داریم. همه می دانیم که تمام تبلیغات ما مرهون صدا و سیما است. امیدواریم 

نماینده صدا و سیما این موضوع را به ریاست صدا و سیما انتقال دهد.

فرمانده نیروی دریایی سپاه:

آمریکا دست از پا خطا کند
ناوهایشان را غرق می کنیم

فرمانده نیروی دریایی سپاه گفت: ۲4 ساعته، شناور ها و توانمندی های آمریکایی ها را 
در منطقه رصد می کنیم.

 دریادار پاسدار علی فدوی با حضور در برنامه تیتر امشب با بیان این که »خلیج فارس 
و تنگه هرمز اصلی ترین و راهبردی ترین نقطه جهان است« افزود: همه اطراف این مناطق 
را کشورهای مسلمان تشکیل می دهند و ایران بیش از دیگر کشور ها در این مناطق مرز 
دارد؛ بنابراین جمهوری اسلامی ایران در این مناطق نقش خاص و مهم تر از دیگر کشور ها 
دارد. مناطق خلیج فارس، تنگه هرمز و دریای عمان علاوه بر آب های سرزمینی،   آب های 
بین المللی هم دارد؛ بنابراین دیگر کشور ها هم در این آب ها حضور دارند. وی با اشاره به 
این که »آمریکایی ها منافع زیادی در این منطقه دارند« افزود: شیطان بزرگ سعی کرده 
هم پیمانان منطقه ای و غیرمنطقه ای هم در این آب ها داشته باشد؛ بنابراین آرایش نظامی 
آن ها آرایش طبیعی نیست. اکنون حدود ۶۰ فروند شناور نظامی بیگانه که بیشترین آن ها 

آمریکایی و همچنین فرانسوی و انگلیسی هستند در این مناطق حضور دارند. 
وی با اشاره به این که »عبور از آب های سرزمین مقرراتی دارد« گفت: با توجه به این که 
مصداق عبور بی ضرر آمریکایی ها در آب های سرزمینی ما وجود ندارد سالهاست آن ها از 
آب های سرزمین ما عبور نمی کنند. به آن ها اعلام کردیم حضور شما در خلیج فارس شر 

مطلق است.
فرمانده نیروی دریایی سپاه گفت: از سال ۹4 به آمریکای ها اعلام کردیم کسانی که در 
خلیج فارس حضور دارند باید به زبان فارسی مسلط باشند به همین علت تقریباً در همه 
ناوهای آمریکایی افراد فارسی زبان حضور دارند. در ماجرای دستگیری ملوانان آمریکایی در 
۲۲ دی ۹4 بسیاری از مکالمات میان ما و آن ها به زبان فارسی انجام شد. وی با اشاره به 
اینکه ماجرای ورود آن ها به آب های سرزمینی ما تکرار نشد گفت: در دو شناوری که این 
ملوانان حضور داشتندآمریکایی ها به عمد وارد آب های سرزمین ماه نشده بودند بلکه خداوند 
آن ها را به آب های ما کشاند. فرمانده نیروی دریایی سپاه با بیان اینکه آمریکای ها از نظر 
هوایی، شیطنت هایی را انجام می دهند گفت:  همان طور که اعمال حاکمیت ما در آب های 
سرزمینی ما انجام می شود آن ها باید بدانند اگر نیروی هوا فضای دریایی سپاه  همان اعمال 
حاکمیت را که در دریا انجام داریم در فضای هوایی خلیج فارس هم انجام دهند آن وقت 

وضعیت آمریکایی ها بسیار حقارت آمیز تر از ۲۲ دی ۹4 می شود.
فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: آمریکایی ها اطمینان دارند 
که اگر دست از پا خطا کنند ناوهای آن ها در خلیج فارس،   تنگه هرمز و دریای عمان 

غرق می شوند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

تخلفات برخی ناشران قابل چشم پوشی نیست
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به محرومیت برخی ناشران به علت رعایت نکردن ضوابط 
و مقررات نمایشگاه بین المللی کتاب تهران و عدم توجه به تذکرات شفاهی و مکتوب شورای 
نظارت و ارزیابی نمایشگاه اشاره کرد و گفت: برخی تخلفات ناشران غیرقابل چشم پوشی است.

علی جنتی روز سه شنبه در حاشیه دومین بازدید خود از این رویداد بزرگ فرهنگی 
کشور در مجموعه نمایشگاهی شهر آفتاب افزود: برخی ناشران سال گذشته تخلفاتی را 
انجام داده بودند از جمله این که کتاب دیگر ناشران را به فروش می رساندند یا سایر تخلفات 
را انجام داده و حتی به تذکرات کتبی و شفاهی شورای نظارت و ارزیابی نمایشگاه توجهی 
نکردند، لذا شماری از آنها از حضور در این نمایشگاه محروم شدند. به گفته وی، البته ما 
خواهان این نیستیم که ناشران امکان حضور در نمایشگاه را نداشته باشند چرا که این 
نمایشگاه فرصت مغتنمی برای ارائه تولیدات و آثار آنها در نظر گرفته شده و مردم نیز 

می خواهند از نمایشگاه استفاده لازم و بهینه را ببرند.
وی تصریح کرد: این که ناشری در مجموعه نمایشگاهی با این عظمت بخواهد اقدام به 

تخلف آشکار نماید، به نظر کار درستی نیست.
عضو کابینه دولت یازدهم در ادامه در پاسخ به این سوال که نمایشگاه امسال را پس 
از گذشت ۶ روز چگونه دیدید، گفت: خوشبختانه شور و نشاط در نمایشگاه برقرار است 
و همان طور که ملاحظه می فرمایید باتوجه به این که وسط هفته است، جمع کثیری از 
مردم، دانشجویان، خانواده ها و اقشار مختلف جامعه خود را با هر وسیله ای به نمایشگاه 
رسانده اند. جنتی گفت: من در فرصتی که در حال بازدید بودم، خیل جمعیت به قدری 
بود که فاصله میان غرفه ها را به سختی می توانستم طی کنم و این نشانگر اقبال خوب این 

نمایشگاه است.

محمد رضا تابش:

وقت پیش رفتن از سطح برجام است
نماینده مردم اردکان در مجلس با اشاره به اینکه وقت پیش رفتن از سطح برجام است، 

گفت: باید همه برای مبارزه با فساد، آسیب های اجتماعی و رونق اقتصادی تلاش کنیم.
محمدرضا تابش نماینده مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به سفر 
رئیس جمهور در روزهای پایانی سال گذشته به استان یزد، گفت: سفر آقای روحانی و 
اتخاذ تصمیمات مهم برای استان یزد اسباب رضایتمندی مردم را فراهم کرد که امیدواریم 

موجبات عملی شدن این مصوبات هر چه زودتر محقق شود. 
وی افزود: برگزاری انتخابات خبرگان رهبری و دهمین دوره مجلس شورای اسلامی 
رخدادی در مسیر توسعه کشور و معرفی سطوح جدید مشارکت است، باید پیام تحول در 
انتخابات را به خوبی درک کرده و به آن عمل کنیم. منتخب مردم در مجلس دهم ادامه 
داد: انتظار جامعه این است که مجلس دهم با محوریت دادن به عقلانیت، در کنار دولت 

گام های عملی بردارد.
تابش گفت: اگر مجلس نهم توانست در زمینه رفع تحریم ها به دولت کمک کند، 
امروز وقت پیش رفتن از سطح برجام است، باید برای مبارزه با فساد، مقابله با آسیب های 
اجتماعی، رونق اقتصادی، کاهش مخاطرات اساسی مثل بحران آب، افزایش کارآیی و 

پیشبرد اقتصاد مقاومتی تلاش همگانی کنیم. 
این نماینده مجلس افزود: باید همه به گفتگوی ملی بازگشته و امید همگان را با شناخت 
فرصت ها افزایش دهیم. تابش خاطرنشان کرد: به جای قهر، به آشتی و به جای تندروی به 
اعتدال و جای منافع حزبی و گروهی، به منافع ملی فکر کنیم. وی تصریح کرد: فرصت ها 
برای ترمیم اشتباهات دیر به دست می آیند اما زود از دست می روند. نباید اجازه دهیم 

فرصت ها از دست برود.

اخبــار

رئیس جمهوری در جمع مردم کرمان با 
بیان اینکه در گذشته به خطا و اشتباه دو میلیارد 
دلار از پول مردم در اختیار آمریکا قرار داده شده 
است، گفت: این دولت ناچار است بار اهمال و 

خطای سالهای گذشته را بر دوش بگیرد.
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین 
حسن روحانی روز سه شنبه در اجتماع بزرگ 
مردم کرمان در مصلای امام علی )ع( افزود: 
در سال 8۶ تا 87، 1۰ ماه فرصت طلایی بود 
که این پول را از دست آمریکایی ها برهانند، 
چرا نشده این سئوال ملت بزرگ ایران است. 
روحانی گفت: کمیته ای که برای بررسی این 
ایم به زودی گزارش خود  موضوع گذاشته 
اهمال  از  ایران  مردم  و  کند  منتشر می  را 

گذشتگان مطلع می شوند.
اجازه نمی دهیم اموال ملت ایران 

از حلقوم آمریکا پایین برود
ئیس جمهوری تصریح کرد: البته ما نخواهیم گذاشت این 
پول که مال بانك مرکزی ومتعلق به ملت ایران است به راحتی 
از حلقوم آمریکایی ها فرو برود. وی ادامه داد: در آینده نزدیك 
این پرونده را به دادگاه بین المللی خواهیم برد و تا احقاق 
حقوق ملت ایران به مسیر حقوقی، سیاسی، بانکی خود برای 
اینکه مال ملت به خزانه ملت بازگردد از هیچ تلاشی فروگذار 

نخواهیم کرد.
همه در کنار هم گوش به فرمان رهبری خواهیم بود

روحانی با بیان اینکه میدان رقابت پیش روی ما مهیا شده 
است گفت: اکنون در یك موردی که می خواهیم سرمایه 
گذاری کنیم دهها کشور برای سرمایه گذاری در کشور ما 
اعلام آمادگی می کنند. وی افزود: در شرایطی که وقتی حتی 
پول خودمان را که جزء ذخایر بانك مرکزی بود مسدود می 
کردند برای اینکه در ایران سرمایه گذاری کنند باز هم دهها 
شرط برای ما قائل بودند. رئیس جمهوری اظهار کرد: می 
گویند برجام چه کار کرده است؟ برجام دست ما را برای 
فعالیت باز کرده است. وی گفت: برای اینکه ملت بزرگ 
ایران و مردم قهرمان کرمان بدانند اعلام می کنیم که در 
مدت چهار ماه پس از برجام 3 میلیارد و 418 میلیون دلار 
سرمایه گذاری مستقیم آغاز و مجوز سرمایه گذاری برای 
حدود 3.5 میلیارد دلار صادر شده است. روحانی ادامه داد: 
امروز مشغول ساز و کار برای عملیاتی و اجرایی کردن این 
قرارداد و البته صدها قرارداد دیگر هم در حال مذاکره با دنیا 
هستیم. رئیس جمهوری تاکید کرد: امروز باید همه دست به 
دست هم دهیم و وحدت، اتحاد و یگانگی خود را حفظ کنیم 
و در کنار یکدیگر گوش به فرمان رهبری برای ساختن ایرانی 

آباد و آزاد بکوشیم.
رئیس جمهوری ادامه داد: جناح بندی، دسته بندی، حزب 
ها در دوران رقابت شرایط خوبی را برای ما بوجود می آورند 
و در سایه رقابت حزبی ما می توانیم بهترین ها را بشناسیم، 
در پای صندوق آرا با آگاهی و بینایی بهتر افراد شایسته تر را 
برای پذیرفتن مسئولیت انتخاب کنیم اما وقتی دوران رقابت 
انتخاباتی گذشت دیگر بحث جناح بندی، رو در روی هم قرار 
گرفتن و رقابت های ناصحیح انجام دادن، بعد از دوران انتخابات 
دیگر زمانش گذشته است. وی ادامه داد: مردم نه از دولت توقع 
اختلاف دارند و نه از مجلس، مردم ما از دولت و مجلس می 
خواهند با در کنار هم قرار گرفتن، مشکلات را حل کنند. رئیس 
جمهوری گفت: من بسیار به مجلس دهم امیدوارم، مجلس 
دهمی که در روزهای آینده در ماه آتی و اوایل خرداد فعالیت 
خود شروع خواهد کرد. روحانی اظهار کرد: امروز روزی است 
که از یك پیچ سخت تاریخی به کمك هم و با هدایت های رهبر 
فرهیخته انقلاب به خوبی عبور کردیم و برجام را به فرجام 
رساندیم. وی افزود: دیروز در سراسر دنیا دشمنان ما به راحتی 
می توانستند ایران هراسی کنند، علیه ایران سخن بگویند و 
از تهدید ایران حرف بزنند اما امروز بهانه جویی ها آنها آنقدر 
کم شده که سخن آنها نفوذی در میان افکار عمومی جوامع 

مختلف و کشورهای مستقل ندارد.
آیت الله هاشمی یار دیرین امام و و رهبری است

وی همچنین گفت: استان کرمان افتخارات بسیار بزرگی 
در طول تاریخ داشته و دارد و یکی از چهره های درخشان 
آیت الله هاشمی رفسنجانی است. وی اضافه کرد: آیت الله 
هاشمی رفسنجانی یار دیرین امام و و رهبر معظم انقلاب 
و شخصیت برجسته در انقلاب اسلامی سال ها به عنوان 
رئیس مجلس شورای اسلامی و هشت سال به عنوان رئیس 
جمهوری ایران و ۲۰ سال رئیس مجمع تشخیص مصلحت 

نظام وفرمانده جنگ تحمیلی که آن همه ایثار 
و فداکاری را در دوران زندگی خود برای کشور، 
مردم حتی دنیای اسلام انجام داد. وی اظهار 
امیدواری کرد که مردم مانند گذشته از این 
وجود عالم دانای پر افتخار بهره و استفاده ببرند. 

دلاوری های سردار سلیمانی 
موجب اقتدار و افتخار است

رئیس جمهوری همچنین گفت: یکی از 
افتخارت دیگر این استان که جزء افتخارات 
کشور نیز هست سردار حاج قاسم سلیمانی 
و  آشنایی  کرد:  نشان  خاطر  روحانی  است. 
رفاقت من با سردار سلیمانی مربوط به دوران 
جنگ تحمیلی است.  وی اظهار کرد: لشکر 41 
ثارالله یکی از لشکرهای قدرتمند ما در میدان 
دفاع مقدس در برابر متجاوزان بود و امروز هم 
یك لشکر پر قدرت در کشور است. رئیس جمهوری همچنین 
به رشادت ها و دلاوری های سردار سلیمانی در حفظ امنیت 
اشاره کرد و گفت: امروز اگر جای جای ایران، افغانستان، عراق، 
سوریه و فلسطین نگاه کنیم جای پای رشادت و دلاوری های 

سردار سلیمانی را مشاهده می کنیم.
سپاه پیشتاز حل مشکلات کشور است

روحانی همچنین به روز سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
اشاره کرد و گفت: سال های اولیه انقلاب که ما در برابر 
گروهك ها، مشکلات و توطئه قدرت های بزرگ قرار داشتیم 
نیروی عظیمی که کشور را حراست و حفاظت کرد سپاه 
پاسداران بود. وی گفت: آن روز که جنگ ناروا و ظالمانه 
ای تحمیل شد سپاه به عنوان یك نیروی قدرتمند از کشور 
بار  تنها  نه  امروز هم سپاه  بیان کرد:  حفاظت کرد. وی 
مسئولیت امنیت کشور را در کنار ارتش و نیروی انتظامی 
و بسیج بر دوش دارد بلکه بار مسئولیت امنیت کشورهای 
دیگری که از ما درخواست مساعدت می کنند سپاه در آن 
میدان ها هم با کمال رشادت حضور دارد.  روحانی افزود: 
برای دفاع از عتبات عالیات، از حرم های مطهر ما در عراق و 
سوریه و برای دفاع از مظلومان لبنان، فلسطین و افغانستان و 
سایر نقاطی که ملت ایران و از دولت ایران درخواست کمك 
دارند.  وی گفت: ما آرزوی سرافرازی بیشتر برای سپاه دلاور 
و همچنین برای بسیج قهرمان در همه صحنه های جهاد و 
مقاومت و ایستادگی داریم. رئیس جمهوری افزود: ما باید به 
عنوان یك ملت بزرگ موقعیت شناس باشیم و وقت شناسی، 
عالم به زمان بودن، استفاده و بهره برداری از شرایط زمان 
یکی از مسائل مهم برای همه ملت ها و بویژه برای ما که در 
یك شرایط ویژه و در منطقه ای هستیم که دارای مشکلات 

خاص خود است. 

دکترروحانی در اجتماع پرشور مردم استان کرمان:

دولت بار خطاهای گذشته را بر دوش گرفته است
اخبار

بیان  با  وزیارت  حج  سازمان  رئیس 
این که زمان زیادی تا تصمیم گیری نهایی 
درباره ی حج باقی نمانده است، تاکید کرد: 
چنانچه عربستان تا 1۰ روز آینده به رفتار 
نامتعارف خود ادامه دهد، برگزاری جلسه 
اضطراری شورای عالی حج را درخواست 
می کنیم تا درباره ی حج تمتع ۹5، تصمیم 

نهایی گرفته شود.
مذاکرات حج در حالی وارد محدوده ی 
قرمز زمانی شده که عربستان با تغییر وزیر 
را آغاز کرده و  بازی جدیدی  حج خود، 
پیش بینی سازمان حج و زیارت آن است 
که این تغییر، وضع موجود را با چالش 
از همین  مواجه خواهد کرد.  جدی تری 
به  که  نامه ای  در  اوحدی«  »سعید  رو 

تازگی برای دبیرکل سازمان کنفرانس اسلامی فرستاده، 
درخواست کرده عربستان نسبت به رفتار تبعیض آمیز و 

غیرمسؤولانه و همچنین خُلف وعده هایش پاسخگو باشد.
رییس سازمان حج و زیارت در این باره به ایسنا گفت: 
1۰ روز پیش نامه ای را برای دبیرکل سازمان کنفرانس 
خلف  و  غیرمسؤولانه  رفتار  این  و  فرستادیم  اسلامی 
سازمان  این  از  و  دادیم  اطلاع  را  سعودی ها  وعده های 

درخواست شد عربستان را مکلف کند تا پاسخگو باشد.
بازی جدید عربستان با تاکتیک تغییر وزیر

رییس سازمان حج و زیارت به تغییر وزیر حج عربستان 
اشاره کرد و افزود: جمع بندی ما این است که تغییر وزیر 
حج عربستان دو ماه مانده به آغاز تمتع، نه تنها مشکلی از 
حج حل نمی کند، بلکه مسائل آن و بویژه اعزام زائران ایرانی 

را نیز با پیچیدگی های بیشتری همراه می کند.
وی بیان کرد: برخی تعبیر مثبتی از این تغییر دارند، در 
حالی که این تصمیم، شرایط برگزاری حج را پیچیده تر و 

اعزام زائران ایرانی را دشوارتر می کند.
رییس سازمان حج و زیارت همچنین درباره ی برقراری 
تعامل با وزیر جدید حج عربستان برای پیگیری مذاکرات 
گفت: تا امروز هیچ ارتباطی بین سازمان حج و زیارت و وزیر 
حج جدید عربستان برقرار نشده، چون این مقامات سعودی 
هستند که باید پاسخگوی مطالبات ما باشند که مکتوب 
به آن ها ارائه شده؛ این عربستان است که باید متعهد به 

پاسخگویی باشد.
او سپس با بی سابقه خواندن رفتار سعودی ها در تاریخ 
حج برای سلب کردن حق شرعی از مردم یادآور شد: از 
دو ماه پیش تناقض رفتاری و گفتاری و نبود انسجام و 
هماهنگی بین دو وزارتخانه ی حج و امور خارجه عربستان 
مشهود بود. اختلاف نظر جدی این وزارتخانه ها در فضای 
مذاکرات نیز سایه انداخت، با آن که وزیر حج این کشور از 
پیشنهادهای ایران استقبال کرد و در سربرگ این وزارتخانه 
و شرکت های  هواپیماها  از  استفاده  با  را  موافقت خود 
هواپیمایی ایرانی اعلام کرد،  اما تا پایان مذاکرات، مواضع 

وزارت خارجه درباره ی چگونگی صدور ویزا و بهره مندی 
زائران ایرانی از حق مسلم شان برای استفاده از خدمات 

کنسولی در عربستان شفاف نبود.
وی اضافه کرد: عربستان یک هفته زمان خواست تا 
پیشنهادهای ایران را بررسی کند و حالا دو هفته از آن 
بیانگر  این  زمان گذشته و همچنان پاسخی نداده که 
در  دخیل  دستگاه های  بین  هماهنگی  و  انسجام  نبود 
حج است. رییس سازمان حج و زیارت با یادآوری این که 
کارشکنی عربستان در روند مذاکرات حج، ایران را چهار 
ماه از برنامه ریزی ها عقب انداخته است،  افزود: ادامه ی این 
کارشکنی و تعلل غیرمنطقی و رفتار نامتعارف مسؤولان 
سعودی، ما را عملا وارد مرحله قرمز زمان بندی عملیات 
حج کرده است. چنانچه این رفتار ادامه داشته باشد،  اعزام 

زائران ایرانی به حج، با چالش جدی مواجه خواهد شد. 
او ادامه داد: قراردادهای مسکن، تغذیه، حمل و نقل 
و تدارکات حج ۹5 بسته نشده و هنوز ویزای عوامل این 
کمیته ها صادر نشده است که در صورت رفع این موانع، از 
زمانی که این کمیته ها وارد عربستان شوند حداکثر ۲5 روز 
زمان برای تنظیم قرادادهای این بخش نیاز است. پس از 
آن دست کم 15 تا ۲۰ روز دیگر زمان لازم است تا اطلاعات 
این قراردادها به سیستم سامانه ویزای الکترونیک عربستان 
وارد کند و این در شرایطی است که ثبت نام های زائران تا 
کنون کامل نشده است. وی گفت: چنین وضعی بیانگر 
آن است که ما در محدوده ی قرمز زمانی قرار گرفته ایم و 
همانطور که سخنگوی وزارت امور خارجه نیز تاکید کرده ، 
ادامه این رفتار سعودی ها به منزله ی نبود اراده ی عربستان 
در پذیرش زائران ایرانی است و تبعیض غیرمنطقی و 
غیرقابل توجیه آن ها را در پذیرش زائران ایرانی نشان 

می دهد.
مجامع  در  تبعیض  این  اعمال  کرد:   تاکید  اوحدی 
اسلامی قابل توجیه و پذیرش نیست و عربستان حتما باید 

پاسخگوی این رفتار باشد.
رییس سازمان حج و زیارت در ادامه با اشاره به ثبت 
نام حدود 17 هزار زائر از میان ۶4 هزار نفری که امسال 

در اولویت اعزام به حج قرار گرفته اند، افزود: 
مراجعه ی این تعداد زائر برای ثبت نام در 
در  نگرانی  نوعی  بیانگر  حج،  کاروان های 
زائران است، برای همین ما تا تضمین های 
لازم را از عربستان نگیریم، قطعا مذاکرات را 
ادامه نمی دهیم. ادامه ی مذاکرات منوط به 
پذیرش چهار شرط ایران است که هر سال 

جزو مطالبات ما بوده است.
تکلیف سپرده زائران در بانک ها

او همچنین با تاکید بر محفوظ ماندن 
کرد:  اظهار  بانک ها،  در  زائران  سپرده ی 
با توجه به این که سازمان حج و زیارت از 
قبل مشکلات امسال را پیش بینی می کرد، 
طبق تعامل با بانک عامل وجه واریز شده به 
حساب هر شخص است و پولی به حساب 
سازمان حج و زیارت وارد نشده و حتی هماهنگی شده تا 
این حساب ها از سود متعارف )کوتاه مدت( بهره مند شود، 
ضمن این که مشکلی در مسترد شدن این مبالغ وجود 

ندارد.
درباره ی  شایعه ها  برخی  به  پاسخ  در  ادامه  در  وی 
قراردادهای 1۰ ساله ای که سازمان حج و زیارت ایران با 
برخی بخش های عربستان بسته و منتفی شدن حج سبب 
متضرر شدن آن خواهد شد و به همین دلیل مصرانه پیگیر 
برقراری حج است، گفت: این موضوع صراحتا تکذیب 
می شود. این سازمان از قبل قراردادی دو ساله با یکی از 
هتل های مکه داشت که هم اکنون یک سال اعتبار زمانی 
دارد و طی توافقی، مالک آن هتل با توجه به وقفی بودن 
ساختمان آن، پذیرفت برای مدت زمان باقیمانده از مهلت 

قرارداد آن هتل هیچ خسارتی از ایران نگیرد.
اوحدی اضافه کرد: هتل دیگری در مکه وجود داشت 
که محل استقرار ستاد عملیاتی سازمان حج و بعثه بود، با 
توجه به تعاملات خوبی که با مالک آن هتل برقرار شد و 
نظر به این که دولت عربستان تاکنون تمهیدات لازم را برای 
حضور زائران ایرانی فراهم نکرده است و در تمام قرادادها 
با این کشور، بند »Force Majeure« قید شده است، 

خسارتی از قرارداد آن هتل نیز متوجه ی ایران نشد.
وی گفت:  قبل از برکناری وزیر حج عربستان، نامه ای 
به ایشان نوشته و تاکید شد هر گونه خسارتی ناشی از 
تصمیمات غیرصحیحی که عربستان تا امروز گرفته است، 

متوجه این کشور خواهد شد.
تکلیف حج چه وقت مشخص می شود؟

اوحدی همچنین درباره ی این که ایران تا چه زمانی قرار 
است تکلیف حج را مشخص کند، اظهار کرد: همانطور که 
گفته شد، کمتر از دو ماه تا زمان صدور ویزای حج باقی 
مانده و ۲5 روز تا بستن قراردادهای کمیته ها مهلت داریم و 
حدود 15 تا ۲۰ روز دیگر برای ثبت اطلاعات آن قرادادها، 
بنابراین زمان زیادی باقی نمانده تا درباره ی حج تمتع ۹5 

تصمیم نهایی گرفته شود.

اولتیماتوم 10 روزه ایران به عربستان

تکلیف حج چه وقت مشخص می شود؟

رییس مجلس شورای اسلامی از وزارت 
امور خارجه خواست که فضاحت حکمرانان 
آمریکایی در توقیف دو میلیارد دلار اموال 
ایران را به دیوان بین المللی لاهه بکشاند و با 

قدرت از حقوق ایرانیان دفاع کند.
به گزارش ایرنا، علی لاریجانی در آغاز 
جلسه علنی روز سه شنبه مجلس به راهزنی 
آمریکا در دستبرد به اموال ایران اشاره کرد و 
اظهارداشت: این اقدام که خلاف همه قواعد 
بین المللی و شبیه دزدان سرگردنه است و 
با پررویی و سبك سری چنین کاری را انجام 
داده اند و عجیب تر آن است که حتی وقتی 
با قوانین داخلی آمریکا هم چنین اقدامی 
میسر نبود در کنگره مصوبه ای فقط برای 
این پرونده تصویب کردند. وی افزود: این 
هم مدل قانونگذاری در دمکراسی آمریکایی 
است که قانون را در مسیر تباهی خویش به 
قواعد ظالمانه بدل کردند. عضو شورای عالی 
امنیت ملی ادامه داد: نباید این گستاخی 
آمریکا را بی پاسخ گذاشت و باید وزارت امور 
خارجه این فضاحت حکمرانان آمریکایی را 
به دیوان بین المللی لاهه بکشاند و با قدرت 
از حقوق ملت ایران دفاع کند و از کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس هم 

می خواهم موضوع را با جدیت دنبال کند.

لاریجانی همچنین با تبریك میلاد امام 
حسین )ع( و حضرت ابوالفضل العباس )ع( و 
روز پاسدار و جانباز افزود: امام حسین )ع( در 
دوران جوانی در جنگ های صفین و نهروان 
حضور داشت و مردم را به شرکت در جنگ 
ترغیب کرد و او بود که در جنگ صفین در 
گرفتن مسیر آب از دست دشمنانان نقش 
داشت تا جایی که امام علی )ع( گفت این 
نخستین پیروزی است که به برکت حسین 
به دست آمد. وی یادآور شد: امام حسین 
امام حسن  برادراش  امامت  )ع( در دوران 
)ع( به طور کامل از سیاست وی دفاع کرد 
و به صلح امام حسن )ع( وفادار بود تا جایی 
که در برابر خواست های مکرر مردم عراق 
برای آمدن آن حضرت به کوفه حتی پس 
از شهادت برادرش حاضر به قبول رای آنان 
نشد و فرمود تا وقتی که معاویه زنده است 

نباید دست به اقدامی زد.
نماینده مردم قم در مجلس همچنین 
فاصله  در  )ع(  حسین  امام  یعنی  گفت: 
1۰ سال به خاطره پیمان امام حسن )ع( 
حکومت معاویه را تحمل کرد و وقتی معاویه 
اقدام به گرفتن بیعت برای یزید کرد و با 
روی کار آمدن یزید نهضت حسینی آغاز 
شد که الگوی همه نهضت های آزادی بخش 

اسلامی در همه ادوار مختلف شد. وی ادامه 
داد: شاید تعبیر امام علی )ع( درباره او که 
وی را الگوی حق نامید از این جهت مورد 
نظر بوده است که حرکت در عالم اسلام 
در مبارزه با مستکبرین با تاسی به قیام 
این غیرت  و  آن حضرت جان می گیرد 
مجاهدانه و وفای به عهد را مقایسه کند با 
خصلت برخی از حاکمان کشورهای اسلامی 
و بدعهدی مستکبرین تا دور افتادگی جهان 
امروز از حق طلبی را به خوبی درك کنیم. 
پاسداران چنین  افزود:  مقننه  قوه  رییس 
شخصیتی را نماد سبك زندگی خویش قرار 
دادند و چهار دهه بعد از انقلاب با عزت 
مجاهدانه زیستند و سرافرازی به ملت هدیه 
در  تصریح کرد که چه  کردند. لاریجانی 
بحران های داخلی پس از انقلاب و چه در 
دفاع مقدس پاسداران غیور و شجاع با همت 
و جلال حسینی از عظمت انقلاب صیانت 
کردند و جانبازان صبور که شهدای زنده 
محسوب می شوند راه حضرت ابوالفضل )ع( 
را طی کردند. وی یادآور شد: قافله مقدس 
شهادت همچنان در اردوگاه دوستان خدا و 
پاسدارن غیرتمند راه حسینی را طی می 
کند و خود را در بند مرزهای جغرافیایی 
نکرده است. امروز دفاع از حرم اهل بیت )ع( 

و مبارزه با ستم پیشگان تکفیری را وظیفه 
روز  چند  در  و  کرده  تلقی  خود  جهادی 
گذشته شهدای پاسدار مازندران شعله های 

تعشق حسینی را افزون کرده اند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ادامه داد: تروریست های ناجوانمرد در هنگام 
آتش بس در سوریه دست به جنایت زدند 
که به نظر می رسد طراحی آتش بس و 
ساماندهی ارسال سلاح به سوریه که اخیرا 
یك کشتی سلاح از سوی اروپا به سوریه 
ارسال شد نشانگر نقشه ای بود که بتواند 
آورد  دست  صوری  و  زوری  مذاکرات  در 

بیشتری براتی خود فراهم کنند.
و  غرب  برای  داشت:  اظهار  لاریجانی 
آمریکا چیزی از این نکبت بارتر نیست که 
در حالی که از دست داعش و جبهه النصره 
به فغان آمده اند برای بهره برداری تاکتیکی 
اما  کنند  ارسال  سوریه  به  سلاح  کشتی 
مطمئن باشند این سلاح ها در آینده در 
خودشان  سوی  به  ها  تروریست  دست 
سرازیر خواهد شد و این سنت الهی است که 

خداوند پاسخ ظالمان را در دنیال می دهد.
در  پاسدار  مردان شجاع  دلیر  یاد  وی 
این مبارزه مقدس را گرامیداشت و به روان 

شهدای عزیز پاسدار درود فرستاد.

علی لاریجانی:

وزارت خارجه با قدرت از حقوق ایران دفاع کند



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,583,000یک مثقال طلا

1,058,000یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,360,000سکه بهار آزاد ی

10,370,000سکه امامی

5,320,000نیم سکه

2,880,000ربع  سکه

1,940,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 37,000,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 31,000,000 پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 35,400,000 پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 32,800,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,300,000 سمند LX سال

EF7 30,300,000 سمند 

ELX 35,800,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 57,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,100,000 سایپا 

SE 141 18,000,000 سایپا 

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 39,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 53,000,000 تیگو 

رییس انجمن حمایت از مصرف کنندگان:

آزادسازی قیمت خودرو نادرست است
رییس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان معتقد است: در شرایطی که بازار 
خودرو در انحصار محصولات بی کیفیت دو شرکت ایران خودرو و سایپاست اجرای مصوبه 

شورای رقابت مبنی بر آزادسازی قیمت خودروهای داخلی، نادرست است.
محمد جعفری اظهار کرد: شورای رقابت باید توضیح دهد که با چه استدلالی معتقد به 

رقابتی بودن تولید برخی از خودروهای داخلی است.
وی با بیان اینکه بازار خودرو هم اکنون در انحصار دو شرکت ایران خودرو و سایپا است، 
خاطرنشان کرد: انحصار این دو خودروساز در حدی است که با کاهش یا افزایش تولید 

خود، قیمت خودرو در بازار آزاد را تعیین می کنند.
رییس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان ادامه داد: در این شرایط اگر اختیار 
تعیین قیمت کارخانه ای خودرو نیز به خودروسازان داده شود دیگر سنگ بر روی سنگ 

بند نخواهد شد.
وی افزود: آزادسازی قیمت خودرو به معنای گران شدن قیمت ها است و نباید اتفاق 
بیافتد زیرا در حال حاضر نیز قیمت خودروهای داخلی گران است و مصرف کنندگان 

تمایلی به خرید با قیمت های فعلی ندارند.
جعفری با بیان اینکه وظیفه شورای رقابت برخورد با انحصار موجود در بازار خودرو است، 
تصریح کرد: با این حال شورای رقابت به جای برخورد با انحصار با مصوباتی چون آزادسازی 

قیمت برخی خودروهای داخلی به دنبال قانونی جلوه دادن این انحصار است.
 اخیرا شورای رقابت مصوب کرد که "برای حداکثر سازی توان رقابت در بازار خودرو، هر 
خودرویی که با توجه به تعرفه های وارداتی و خودروهای جایگزین در کلاس خود از قدرت 

رقابتی مناسبی برخوردار باشد به تدریج از نظام قیمت گذاری خارج می شود". 
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 مریم فکری

شاید بتوان گفت بودجه ۹5، یکی از جنجال برانگیزترین قوانین 
بودجه در سال های گذشته بوده است؛ از تصویب بنزین چند نرخی 
تا حذف یارانه سه دهک پردرآمد جامعه؛ تا جایی که در تیتر برخی 
رسانه ها از شکل و نحوه مصوبات مجلس چنین برداشت می شود که 

بودجه ای برای اجرا نشدن از سوی نمایندگان مصوب شده است.
در میان تمامی مصوبات پرحاشیه مجلس، اما دو تبصره نیز حذف 
شده که امروز گفته می شود با حذف آنها، نباید به این زودی ها منتظر 

رونق اقتصادی باشیم.
دولت به منظور حل مشکلات نظام بانکي، راهکارهاي »افزایش 
سرمایه بانك ها« در قالب تبصره 1۹ و »تبدیل بدهي هاي دولت به 
اوراق« را در قالب تبصره ۲۰ در لایحه بودجه 13۹5 پیش بیني کرده 
بود که مجلس نهم در بررسي لایحه بودجه، این دو تبصره را حذف 

کرد.
دو هدف رونق زا

طبق تبصره 1۹ لایحه بودجه سال 13۹5 به دولت اجازه داده شده 
بود تا به منظور اصلاح صورت های مالی و افزایش توان تسهیلات دهی 
ارزیابی خالص  از  از محل حساب مازاد حاصله  بانک های دولتی 
دارایی های خارجی بانک مرکزی حداکثر تا 5۰ هزار میلیارد تومان 
بابت تسویه مطالبات بانک مرکزی از بانک های دولتی و مطالبات 

قطعی بانک ها از دولت منظور کنند.
علی طیب نیا، وزیر اقتصاد در مخالفت با حذف تبصره 1۹، گفته بود: 
»مهم ترین بخش بودجه ۹5، حل مشکل بنگاه های تولیدی و تامین 
منابع مالی آنها برای فعالیت اقتصادی بوده که نظام بانکی تامین کننده 

آن است.«
به گفته وی، »در حال حاضر بانک ها 1۰۰ هزار میلیارد تومان 
بدهی به بانک مرکزی داشته و ۹۰ هزار میلیارد تومان نیز هزینه 
جاری آنهاست. همچنین حدود 7۰ درصد تسهیلات بانکی از جنس 
استمهال و تمدید است که به هیچ وجه کفایت نیازهای بخش تولید 

را نمی دهد.«
طیب نیا متذکر شده بود: »در حال حاضر وقتی بانک ها واسطه بانک 
خارجی می شوند، به علت عدم سوددهی نمی توانند منابع مالی را 
جذب کنند و بانک های خارجی نیز ضمانت بانکی نپذیرفته و ضمانت 
دولتی می خواهد، بنابراین پیش بینی کردیم از محل حاضل از بدهی 

خود به بانک مرکزی را بدهد.«
 به گزارش خبر آنلاین ،وی تاکید کرده بود: »ما قصد نداریم 
بی انضباطی را در دولت افزایش دهیم و تبصره 1۹ به دنبال افزایش 
پایه پولی نبوده و قصد ورود هیچ گونه پولی را به خزانه نداریم، بلکه 
افزایش سرمایه بانک ها و حل مشکل بدهکاران ارزی از طریق این 

تبصره حل می شود.«
می آوردند.  دیگری  منطق   1۹ تبصره  حذف  موافقان  اما 
علنی  نشست  در  مجلس  نماینده  نادران،  عثمانی  محمدقسیم 

مجلس ۲4 فروردین ماه در جریان بررسی بخش درآمدی جزییات 
لایحه بودجه ۹5 کل کشور، به عنوان موافق حذف این تبصره گفته 
بود: »بانک های دولتی مطالباتی از دولت دارند و شرایط امروز بانک 
مرکزی را در پرداخت این مطالبات ناتوان کرده است، بنابراین دولت 
در لایحه بودجه پیشنهاد داد در دارایی های بانک مرکزی تجدید 
ارزیابی صورت گیرد. از این رو با این تجدید ارزیابی مازادی حاصل 
می شود که این میزان سهم دولت است و می توان بدهی بانک 

مرکزی به دولت را تامین کرد.«
وی تاکید کرد: »این موضوع یک تجدید ساختار مالی است و 
هیچ پولی میان بانک مرکزی و بانک های دولتی رد نمی شود و تنها 

صورت های مالی اصلاح می شود.«
مهرداد بائوج لاهوتی نیز به عنوان موافق حذف این تبصره متذکر 
شده بود: »این اتفاق یک بار دیگر در دولت گذشته نیز رخ داد و این که 
برخی از نمایندگان به تفاوت در نرخ ارز اشاره می کنند، قابل توجیه 
نبوده و اگر دولت ارزی دارد، باید آن را واگذار کند و از سود حاصله 

بدهی های خود به بانک مرکزی را بپردازد.«
عواقب حذف تبصره 20

از سوی دیگر، تبصره ۲۰ لایحه بودجه به دولت اجازه می داد که 
معادل بدهی های مسجل خود به بانک ها و پیمانکاران، اوراق اسلامی 
منتشر کند و از محل منابع حاصل از فروش این اوراق یا اوراق منتشر 
فروش نرفته، تمام یا بخشی از بدهی های خود را تسویه کند. این 
بند به عنوان یک گام مکمل در کنار تبصره 5 برای ایجاد و توسعه 

بازار بدهی محسوب می شد و در صورت تصویب این تبصره، دولت 
می توانست رویه تسویه بدهی خود به شبکه بانکی را که از حجم 
قابل توجهی برخوردار است، در دستور کار قرار دهد. براساس مفاد 
تبصره 5،  مجلس در بودجه ۹5، به دولت و شرکت های دولتی اجازه 
داد مجموعا 3۰ هزار میلیارد تومان اوراق مالی برای پرداخت بدهی ها 

و انجام تعهدات منتشر کنند.
برخی از موافقان حذف این تبصره از جمله نمایندگان مجلس مدعی 
هستند که »مواد مورد نظر در تبصره ۲۰ در سایر بندها پخش شده 
است و در تبصره 5 نیز با جزییات درخصوص موارد استفاده از اوراق 
مالی برای تسویه بدهی صحبت شده است، بنابراین نیازی به گنجاندن 
تبصره ۲۰ در قانون بودجه سال 13۹5 نیست.« همچنین به اعتقاد 
گروهی دیگر، »به دلیل عملکرد نامناسب دولت ها در سال های گذشته 
در این حوزه و با توجه به اینکه برای نخستین بار است که از اوراق 
بدهی در این حجم استفاده می شود، نمی توان سطح انتشار اوراق به 

شکل قابل توجهی افزایش یافت.«
در مقابل مخالفان حذف تبصره ۲۰ معتقدند که »موارد منتشر 
شده در تبصره 5 جهت انتشار اوراق بدهی بسیار محدود است و 
همچنین در بندهای این تبصره، توضیحی درخصوص نحوه تسویه 
بدهی های دولت به بانک ها عنوان نشده است؛ بنابراین برنامه ای برای 
تسویه بدهی های دولت به شبکه بانکی از طریق انتشار اوراق بدهی، 
وجود ندارد و از این لحاظ، دولت یکی از ابزارهای مناسب خود برای 
افزایش نقدشوندگی دارایی بانک ها و خروج از تنگناهای اعتباری از 

دست داده است.«
به گفته این گروه، »دولت باید برای ایجاد و توسعه بازار بدهی، از 
ابزار کافی برخوردار شود تا برای اجرای سیاست های خروج از رکود 
قدرت کافی را در اختیار داشته باشد. حذف این تبصره به دلیل اینکه 
قواعد بازپرداخت بخش مهمی از بدهی دولت را به حالت بلاتکلیف 
نگه می دارد، می تواند به منزله نارسایی در مسیر بازار بدهی و بهادار 

کردن بدهی های دولت تلقی شود.«
پیامدهای حذف تبصره های 19 و 20 بودجه

اما حذف این دو تبصره چه عواقبی برای اقتصادی کشور خواهد 
اقتصادی  ارشد  مشاور  نیلی،  مسعود  خصوص،  این  در  داشت؟ 
اواسط  که  ایران  اقتصاد  راهبردهای  نشست  در  رییس جمهور 
اردیبهشت ماه امسال در اتاق بازرگانی تهران برگزار شد، هشدار داد 
که »با اقدام مجلس در حذف تبصره های 1۹ و ۲۰ لایحه بودجه ۹5، 
دیگر دولت امکان اجرای بسته اصلاح نظام بانکی را نخواهد داشت.«

به گفته وی، »تحقق دستاوردهای برجام، اصلاح نظام بانکی، تحقق 
تورم تک رقمی، یکسان سازی نرخ ارز، توسعه بازار سرمایه، از جمله 
برنامه های در دست اقدام دولت برای سال 13۹5 است و چنانچه نظام 
بانکی به طور کامل اصلاح نشود، برخی مولفه ها نظیر تحرک بخش 
مسکن، صرفه جویی انرژی، افزایش صادرات غیرنفتی، رشد فروش 
نفت، پروژه های صنعت خودرو و پروژه های بخش حمل ونقل با مشکل 

مواجه می شود.«
به اعتقاد نیلی، »چنانچه در مورد اولویت های اقتصادی که جنبه 
ملی دارد، همگرایی حاصل نشود، کشور متحمل هزینه های سنگینی 

خواهد شد.«
مشاور اقتصادی رییس جمهور همچنین در اظهارنظر دیگری گفته 
بود: »آنچه به عنوان تبصره های 1۹ و ۲۰ به مجلس داده شد، جزئی از 
مجموعه بزرگی بود که نیاز به قانون داشت. وقتی این تبصره ها نباشد، 

کاری نمی شود کرد.«
وی تاکید کرده بود: »باید یک وفاق و درک فراجناحی وجود داشته 
باشد. به عبارتی، همه مسافران کشتی اقتصاد باید مراقب باشند که 

موتور کشتی خاموش نشود.«
احتمال ورود مجلس بعدی

البته حجت الاسلام والمسلمین مجید انصاری، معاون امور مجلس 
رییس جمهور از تلاش دولت برای اصلاح تبصره های 1۹ و ۲۰ لایحه 
بودجه خبر داده است. وی گفته است: »تلاش می کنیم مشکلات 
ایجاد شده در حذف این دو تبصره را با ارائه اصلاحیه ای برطرف 

کنیم.«
وی متذکر شده است: »اگر اصلاح این دو تبصره در این دوره 
مجلس انجام نشود، ممکن است در آینده و مجلس بعدی ناگزیر به 

ارائه اصلاحیه هایی شویم.«
با این حال، با وجود این که بررسی این دو تبصره از مرحله بررسی 
بودجه گذشته، اما در صورت عدم تجدیدنظر، به نظر می رسد یکی از 

الزامات و ضرورت های تحریک رونق از بین خواهد رفت.

هزینه های اقتصادی حذف دو تبصره رونق زا

 کلید رونق اقتصادی در دست مجلس دهم است؟

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲3۹57 شماره  1-رأی 
13۹111443۰۰۰1۰۰7531آقای/ خانمسید حسن رضا زاده فرزند سید محمود 
۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 11۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11۰۹۲/۲ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد 

جهانگیر.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲۲5۶4 شماره  رأی   -۲  
13۹111443۰۰۰1۰۰73۹1 آقای/ خانم سید محمد حسین موسوی زاده فرزند سید 
اصغر ۶دانگ یک باب ساختمان  بمساحت 7۹/85 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 1۰88۲/45 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲۰575 شماره  رأی   -3  
13۹111443۰۰۰1۰۰۲3۶۰ آقای / خانم محمد طاهریان فرزند حسین۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 13۹/۲۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰53۶ 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲4383 شماره  رأی   -4  
13۹۲11443۰۰۰1۰۰۰58۹ آقای / خانم غلامعلی محمد خانی فرزند عباسعلی۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 1۶۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11۰1۰ 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲44۰7 شماره  رأی    -5
13۹111443۰۰۰1۰۰4535 آقای / خانم سکینه باقر بخش فرزند حسین یک -دوم 
دانگ مشاع از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 83/18 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 1118۶/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از علی سزاوار . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲44۰8 شماره  رأی    -۶
13۹311443۰۰۰1۰۰15۰۰ آقای / خانم نرگس قلی بیگی فرزند اکبر یک و دو-سوم 
دانگ مشاع از ۶ دانگ یک باب ساختمان بمساحت 83/18 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 1118۶/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از علی سزاوار .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲44۰۹ شماره  رأی   -7  
13۹311443۰۰۰1۰۰15۰1 آقای / خانم محمد رضا قلی بیگی فرزند اکبرسه و پنج 
-ششم دانگ مشاع از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 83/18 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 1118۶/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از علی سزاوار .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲3۲18 شماره  رأی    -8  
13۹۲11443۰۰۰1۰۰۲5۶4 آقای / خانم حسین نادری فرزند علیرضا۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 1۹8/5۶ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰431 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰15577 شماره  رأی   -۹
13۹111443۰۰۰1۰۰7311 آقای / خانم سید حسین حسینی فرزند ابوالقاسم 
۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۲۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

1۰7۰7/4 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲441۲ شماره  رأی   -1۰
13۹۲11443۰۰۰1۰۰14۰1 آقای / خانم حسن اصفهانی نژاد فرزند یوسف ۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 3۰۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11۰۰3 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲۲۶1۶ شماره  رأی   -11
13۹111443۰۰۰1۰۰۶۹1۰ آقای / خانم حسن جندقی فرزند مرتضی ۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۶۹/۲۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰717 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از اختر نژاد فرد مقدم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲3314 شماره  رأی   -1۲  
13۹111443۰۰۰1۰۰۶558 آقای / خانم رضا رجبی فرزند احمد علی ۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۹۰/۲۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰875 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲355۹ شماره  13-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰75۹۹ آقای / خانم مسلم رضائی منش فرزند اسمعیل۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 15۰/5۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰3۹۹ 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲41۰1 شماره  رأی    -14  
13۹111443۰۰۰1۰۰۶۹۲3 آقای / خانم جعفر خلیل زاده فرزند جبرائیل ۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 1۰8 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11۰38/۲۶ 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲388۹ شماره  رأی   -15  
13۹۲11443۰۰۰1۰۰۰8۰7 آقای / خانم سید عبدالله سجادی تبار فرزند سید 
ابراهیم ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 11۹/7۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 1۰875 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲3۹۶1 شماره  1۶-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰1۹۰5 آقای / خانم سید مصطفی میره ای فرزند سید ابوالفضل 
3دانگ مشاع از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 188/3۲ متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 1۰7۶1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲3۹۶۲ شماره  رأی   -17  
13۹۲11443۰۰۰1۰۰۲۲58 آقای / خانم زهرا آستینه فرزند مرتضی 3دانگ مشاع از 

۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 188/3۲ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
1۰7۶1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲35۰7 شماره  رأی   -18
13۹111443۰۰۰1۰۰۶851 آقای / خانم حسن عباسی فردوئی فرزند غلامرضا 
3دانگ مشاع از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۰۰ متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 1۰5۲۹/8۰ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲35۰5 شماره  1۹-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰۶85۰ آقای / خانم معصومه اکبر پور فردوئی فرزند علی3دانگ 
مشاع از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۰۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 1۰5۲۹/8۰ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از حسن فردوئی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲۲518 شماره  ۲۰-رأی 
13۹111443۰۰۰1۰۰8188 آقای / خانم حسین یوسفعلی فرزند علی4دانگ مشاع 
از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۶۰/3۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

1۰8۲8 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲۲51۹ شماره  ۲1-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰818۹ آقای / خانم زهرا عسگری دستجردی  فرزند اسماعیل 
۲دانگ مشاع از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۶۰/3۰ متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 1۰8۲8 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰1۶78۹ شماره  ۲۲-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰7۲4۶ آقای / خانم جعفر بیاتی کمیتکی فرزند نادر۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۶4 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1/۲45 -اصلی واقع 

در بخش4 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از نصراله راوند .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲3۹8۰ شماره  ۲3-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰7۶5۰ آقای / خانم محمد رضا قدسی فرزند ابراهیم ۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 8۶/1۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰7۰8/۲ 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲۰7۶7 شماره  ۲4-رأی 
13۹111443۰۰۰1۰۰7855 آقای / خانم محمد رضا نام آور فرزند عبدالحسین۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۹3/1۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۹5۶۶ 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰183۶۰ شماره  ۲5-رأی 
شاه  علی  فرزند  سریشی  علی  امیر  خانم   / آقای   13۹111443۰۰۰1۰۰5۲۹5
۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 5۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
۲35و11۲85/۲3۶ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

محمد بیگدلی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲35۲۹ شماره  ۲۶-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰85۰7 آقای / خانم سعید رشیدی آزاد فرزند محمد ۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 54/۲7 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰473 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از ابوالفضل جمیلی بیدگلی .

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰17۹۲7 شماره  ۲7-رأی   
فرزند  آباد  میرک  زارع  محمد  علی  خانم   / آقای   13۹111443۰۰۰1۰۰۹5۲4
اکبر۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 134/74 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 1۰8۹8 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲18۲8 شماره  ۲8-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰77۶۰ آقای / خانم روح الله لکی فرزند گلشن علی ۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 7۲/۲۲ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11۲43 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از خانم مرحمت ولی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲3۶8۹ شماره  ۲۹-رأی 
13۹111443۰۰۰1۰۰3844 آقای / خانم جواد لطفی جبلی فرزند علی۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 4۰/47 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰45۶ -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
اصلاحی  رای  13۹4۶۰33۰۰۰1۰1۶884و  شماره  3۰-رأی   
13۹5۶۰33۰۰۰1۰۰۰5۶3 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443۰۰۰1۰۰53۹5 
آقای / خانم اکرم اسدی اربابی فرزند فضل اله۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
۹4/5۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰۹۲4/4 -اصلی واقع در بخش1 ثبت 

قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰1۶8۰۹ شماره  31-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰151۰ آقای / خانم معصومه ضیائی طباطبائی زواره فرزند سید 
حبیب الله ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 151/45 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی باقیمانده 1۰۲5۰/18 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲388۲ شماره  3۲-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰۹۹18 آقای / خانم صدیقه فولادی فرد فرزند حسین۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 7۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1141۶ 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰1۶78۰ شماره  33-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰857۶ آقای / خانم نصیر نصیری فرزند جعفر قلی ۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۶۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰448 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از فاطمه حاج رئیس 

ابراهیمی احدی از وراث حسن حاج رئیس ابراهیمی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲۲۶۲۶ شماره  34-رأی   
13۹۲11443۰۰۰1۰۰۰7۰۹ آقای / خانم علیرضا کبیرپور فرزند ابوالفضل ۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 11۰/۶3 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 7۰58 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲3۶۰1 شماره  35-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰8۶۲۲ آقای / خانم احمد خداوردی فرزند عبدالحسین ۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۶/7 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 15۹1 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲3753 شماره  3۶-رأی 
13۹۲11443۰۰۰1۰۰۰5۰۶ آقای / خانم سید مجتبی اسحاقی نیا فرزند سید عبداله 
۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۶8/۲1 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

115۶۲ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲۲151 شماره  37-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰۹۲43 آقای / خانم ناصر امیر مقدم فرزند اصغر ۲دانگ مشاع 
از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۲۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11135/47۲ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲۲15۰ شماره  38-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰۹۲۶1 آقای / خانم مرتضی قنبر زاده اشعری فرزند عباس3دانگ 
مشاع از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۲۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 11135/47۲ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲۲14۹ شماره  3۹-رأی 
13۹111443۰۰۰1۰۰۹۲۶۲ آقای / خانم نسرین قنبر زاده اشعری فرزند عباس1دانگ 
مشاع از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۲۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 11135/47۲ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲3۹4۲ شماره  4۰-رأی 
13۹۲11443۰۰۰1۰۰۰۲۶۰ آقای / خانم داود دلاورزاده فرزند غلامعلی ۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 4۲/4۶ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 145۲ -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲55۰4 شماره  41-رأی 
محمد۶دانگ  فرزند  صالحی  مریم  خانم   / آقای   13۹111443۰۰۰1۰۰54۲1
یک باب ساختمان بمساحت 147/3۶ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
1۰81۶/۲مکررباقیمانده  -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از مصطفی 

صبوری . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲4۰۶4 شماره  4۲-رأی 
13۹۲11443۰۰۰1۰۰131۲ آقای / خانم بتول فیلی شوهانی فرزند طارش ۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۶۰/۲۲ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰473 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰18۶45 شماره  43-رأی   
فرزند  حسینی  محمد  تقی  محمد  خانم   / آقای   13۹111443۰۰۰1۰۰۹818
حسن۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 7۲ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11۲43 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث غلامرضا 

ولی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰1۶84۰ شماره  44-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰۹۶8۰ آقای / خانم اسمعیل مومن احمدی فرزند علی۶دانگ 
ثبتی  پلاک  از  قسمتی  روی  بر  مربع  متر   1۲4 بمساحت  ساختمان  باب  یک 

1۰538/3۶و1۰53۹ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰1741۶ شماره  45-رأی 
13۹111443۰۰۰1۰۰۶۲۹1 آقای / خانم یوسف خانی فرزند گلعلی ۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۶۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11۲3۹/4 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از زهرا محمدی صرمی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰1۶883 شماره  4۶-رأی   
13۹111443۰۰۰1۰۰4۶8۹ آقای / خانم رضا افشاری دوست فرزند فضل اله ۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 1۰۲/48 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰473 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث مرتضی دادبان 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲4411 شماره  47-رأی   
13۹111443۰۰۰۲۰۰33۲7 آقای / خانم سید هادی صادقی فرزند سید حبیب 
۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 134/43 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 1۰8۶1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی . 48-رأی شماره 
13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲4435 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۲11443۰۰۰۲۰۰۲47۲ 
آقای / خانم محمد اربابی فرزند حسن۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 75/۲۶ متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰3۶۲ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹4۶۰33۰۰۰1۰۲1855 شماره  4۹-رأی   
فرزند سید  اکبر سجادی  / خانم سید علی  آقای   13۹111443۰۰۰۲۰۰58۰۲
مصطفی ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۰۶/۰۶ متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 1145۶ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی .
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره 
ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این 
اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/02/07
تاریخ انتشار دوم: 1395/02/22
 جعفر کاظمی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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سهراب بختیاری زاده:

 استقلال باید بعد از جام حذفی
 به فکر تغییرات باشد 

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: استقلال خوزستان تا همین جا کار بزرگی کرده 
است. 

سهراب بختیاری زاده در گفت وگو با  فارس در مورد وضعیت استقلال خوزستان گفت: تا 
قبل از برگزاری دیدارهای هفته بیست و نهم سه تیم شانس شان برای کسب مقام قهرمانی 
به طور یکسان بود اما بعد از برگزاری مسابقات این هفته و شکست استقلال شانس این تیم 

بسیار کم شد و جدال قهرمانی بین پرسپولیس و استقلال خوزستان است.
وی افزود: استقلال خوزستان تیم بسیار شایسته ای است که فصل فوق العاده ای را پشت 
سر می گذارد. آنها با تعدادی جوان بی نام و نشان توانسته اند امتیازات لازم را کسب کنند و 
در کورس قهرمانی باشند. در نیم فصل اول امتیازات را به خوبی به دست آورد و این تفکر 
بین کارشناسان بود که حریفان این تیم را در نیم فصل دوم جدی تر می گیرند و با توجه 
به شناخت توانایی هایش با آنها مقابله می کنند اما استقلال خوزستان توانست به عملکرد 
خوب خود تداوم ببخشد و از لحاظ تاکتیکی و فنی عملکرد خوبی داشته باشد. به نظر من 

آنها تا همین حالا هم کار بسیار بزرگی انجام داده اند.
پیشکسوت فوتبال ایران در رابطه با اینکه شانس کدام تیم برای قهرمانی بیشتر است، 
اظهار داشت: پرسپولیس و استقلال خوزستان شانس بیشتری دارند اما استقلال هم 
نباید ناامید باشد. به هر حال بردن ذوب آهن در اصفهان و شهر خودی کار آسانی نیست. 
استقلال خوزستان باید با همه وجود مقابل این تیم بازی کند تا به قهرمانی برسد. هر 

اتفاقی ممکن است در هفته آخر رقم بخورد.
 استقلال مستحق پیروزی مقابل تراکتورسازی نبود 

بختیاری زاده در مورد شکست استقلال مقابل تراکتورسازی خاطرنشان کرد: استقلال به 
هیچ وجه مستحق کسب پیروزی مقابل تراکتورسازی نبود و حتی استحقاق رسیدن به 
تساوی را نداشت.این تیم می توانست گل های بیشتری هم دریافت کند. استقلال در کار 
دفاع و سازمان دفاعی بسیار ضعیف بود. بازیکنان اشتباهات زیادی داشتند و به جز سانتری 

که منجر به دو گل شد چیز دیگری از این تیم ندیدم.
پیشکسوت استقلال در ادامه تأکید کرد: عدم تمرکز در بازیکنان استقلال به خصوص 
کاپیتان تیم باعث ارائه عملکرد نه چندان خوب شد. رفتار رحمتی به عنوان کسی که 
سال ها فوتبال بازی کرده ام را نپسندیدم. این رفتارها در شأن استقلال نیست و شاید آن 
صحنه باعث شد او تمرکزش را از دست بدهد و به همین خاطر توپ به راحتی از دستانش 
خارج شد و گل خوردند.استقلال تا به اینجا خوب نتیجه گرفته و این مسئله را تحسین 
می کنم اما مسئولان استقلال نباید خودشان را فریب بدهند و حقیقت را کتمان کنند. 
استقلال به هیچ عنوان از لحاظ تیمی عملکرد خوبی نداشته است و با همه احترامی که 

برای اعضای این تیم قائلم آنها به بازیکنان باکیفیتی برای فصل بعد نیاز دارند.
وی افزود: شاید بازیکنان باکیفیت استقلال به 3 یا 4 نفر نرسند. نمی خواهم تلاش 
بازیکنان را بی ارزش کنم اما تیم بزرگ بازیکن بزرگ میخواهد. یکی از مسائلی که به 
استقلال کمک کرد تا نتایج خوبی تا هفته های پایانی بگیرد ضعف حریفان این تیم بود که 

در نیم فصل اول کیفیت لازم را نداشت.
رفتارهای رحمتی در شأن این تیم نبود 

بختیاری زاده در مورد اینکه قبل از بازی جوی به وجود آمد که استقلالی ها را مقابل امیر 
قلعه نویی قرار داد، عنوان کرد: نه تنها امیر قلعه نویی بلکه هر کس دیگری هم که سرمربی 
حریف بود نباید مورد بی احترامی قرار بگیرد. این رفتارها در هیچ جای دنیا پسندیده 
نیست. فرقی نمی کند که روی نیمکت حریف چه کسی نشسته است. اگر جای قلعه نویی، 
برانکو، علی دایی، فریادشیران و ... هم بود باید به عنوان مربی و معلم احترامش حفظ 
می شد. باید به مربی و بازیکن حریف احترام گذاشت. بازیکن بزرگ باید رفتارش هم بزرگ 
باشد. پیشکسوت استقلال در پایان در مورد اینکه بحث برکناری پرویز مظلومی مطرح 
شده است، عنوان کرد: به شخصه با تغییرات موافق نیستم اما اگر استقلال می خواهد 
تغییری در تیمش به وجود بیاورد بهتر است این کار را پس از فینال جام حذفی انجام دهد.

زندگي خصوصي رضا شاهرودي
 در هویت سرخ 

زندگي خصوصي پیشکسوتان پرسپولیس در مستند »هویت سرخ« به تصویر کشیده 
مي شود. 

به گزارش ایرنا، مستند »هویت سرخ« براي اولین بار به بیان راز هاي ناگفته و داستان 
زندگي خصوصي پیشکسوتان پرسپولیس مي پردازد و در این مستند خط قرمز دنیاي 

فوتبال شکسته شده و حقایق بیان مي شود.
شخصیت هاي اصلي این سریال اسطوره ها و بزرگان سرخ پوش هستند، که در کنار 
آن گروه محققین جذاب ترین و جنجالي ترینموضوعات پیرامون این بزرگان را در اختیار 

کارگردانان برنامه قرار داده اند تا به کنجکاوي بي اندازه مخاطب پاسخ داده شود. 
مخاطباني که این بزرگان، قهرمان زندگیشان بودند و با هر بازي پرسپولیس هزاران بار به 
جاي قهرمان خود مي دویدند، فریاد میزدند با آنها در دنیاي خود خوشحالي مي کردند و 

حتي گاه با اسطوره هاي خود گریه مي کردند. 
بر اساس گزارش روابط عمومي آپارات، این مستند پرده از بسیاري از ناگفته ها بر مي 

دارد و تمامي خاطرات فوتبالي گذشته را زنده مي کند.
»هویت سرخ« به تهیه کنندگي امیر بهمنش و مهرزاد سیف الهي تفرشي تولید شده 

است و هر دوشنبه در فیلیمو به نمایش گذاشته مي شود.

عذرخواهی رحمتی از هواداران استقلال 
سید مهدی رحمتی سنگربان تیم فوتبال استقلال تهران درپیامی ازهواداران این باشگاه 

عذرخواهی کرد. 
به گزارش ایرنا، درپیام رحمتی که در صفحه شخصی این دروازه بان نوشته شده، آمده 
است: هواداران عزیز و پیشکسوتان شریف استقلال،مایه کوچکی خود نمی دانم که بابت 

اتفاق های مسابقه روزیکشنبه از تك تك شما پوزش بطلبم.
دربخش دیگری ازاین پیام آمده است:'باید بپذیرم که نباید طوری رفتار کنم که شبیه 
شخصیت نقاب به چهره ها باشم.اشتباه خودم را می پذیرم و قول می دهم این بار اگر در 
زمین بازی از طرف هر بزرگ و کوچکی توهین یا ناسزایی شنیدم، با تدبیر بهتری عمل 

کنم. به امید قهرمانی استقلال در جام حذفی و یك پیروزی خوب در روز جمعه.'
تیم استقلال یکشنبه گذشته درهفته بیست و نهم لیگ برتر باشگاه های ایران با نتیجه 

3 بر۲ مغلوب تراکتورسازی تبریز شد.
آبی پوشان عصر جمعه هفته جاری درهفته پایانی لیگ برتر به مصاف صبای قم می رود.

سردار نامزد ارزشمندترین بازیکن لیگ روسیه
مجله ورزشی به نام روسیه از بازدید کنندگان خواست تا به ارزشمندترین بازیکن لیگ 

رای دهند.
به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان کارشناسان،خبرنگاران و نمایندگان لیگ نامزدهای 
بازدید کنندگان مجله مطرح  تا  بازیکن لیگ روسیه را اعلام کردند  ارزشمندترین 
»چمپیون« در این رایگیری شرکت کنند. بنا براین گزارش کوینسی پرومیس بازیکن 
اسپارتاک،پونتوس ورنبلوم بازیکن زسکامسکو،سردار آزمون بازیکن روستوف و آرتیوم جیوبا 

بازیکن زنیت از نامزدهای گزینه ارزشمندترین بازیکن هستند.
در حال حاضر سردار آزمون با درخشش خود در لیگ روسیه به عنوان یکی از محبوب 
ترین بازیکنان در لیگ جای پیدا کرده و بعید نیست در این رایگیری عنوان ارزشمندترین 

بازیکن را نیز از آن خود کند.

ادعای استقلالی ها درست از آب در آمد

گل اول تراکتورسازی خطا بود
سه روز گذشته استقلالی ها اعتقاد داشتند در بازی با تراکتورسازی اشتباهات داوری 

گریبان آنها را گرفته است.
به گزارش خبرآنلاین؛ استقلالی های معتقد بودند گل اول تراکتورسازی در شرایط خطا 
به ثمر رسیده است و محمد فنایی که به عنوان کارشناس داوری به برنامه ۹۰ آمده بود 
ادعای استقلالی ها را تایید کرد. فنایی معتقد بود فرزاد حاتمی روی حاج محمدی خطا 
کرده است. فرزاد حاتمی هم روز دوشنبه در مصاحبه ای اعلام کرده بود در صحنه گل 

اول تراکتور خطا کرده بود.

اولویت های فدراسیون فوتبال در دوره جدید مدیریتی 
وزیر ورزش و جوانان روز  دوشنبه درحالی حکم ریاست مهدی 
تاج بر فدراسیون فوتبال را امضا کرد که به اعتقاد کارشناسان و اهالی 
فوتبال وی برای هدایت فوتبال ایران در 4 ساله آینده با چالش ها و 
مشکلات فراوانی روبه روست که برای رفع هریك نیاز به برنامه ریزی 

دقیق، مشاوره و صبر دارد. 
به گزارش ایرنا، زمانی که اعضای مجمع فدراسیون فوتبال با 
5۰ رای مهدی تاج را به عنوان سی و چهارمین رئیس فدراسیون 
فوتبال ایران انتخاب کردند به خوبی می دانستند که وی برای رفع 

چالش های فوتبال، کار سختی پیش روی دارد.
محمود گودرزی وزیر ورزش و جوانان نیز در حکم خود برای 
ریاست تاج مهمترین فدراسیون ورزشی کشور ، 5 خواسته را مطرح 
کرده است. وزیر ورزش خواستار استقرار نظام برنامه محور مبتنی بر 
اصول علمی و دستاوردهای تجربه شده؛ توجه به هیات های استانی 
و رفع مشکلات و موانع فعالیت آنها؛ همکاری با نهادهای مرتبط به 
منظور توسعه رشته؛ ایجاد نظام مشارکت بخش خصوصی و غیر 
دولتی از طریق تقویت و توسعه باشگاه ها و انجام سایر امور محول 

وفق قوانین و مقررات موجود شد.
با این حال فدراسیون فوتبال برای آنکه بتواند فعالیت روزمره خود 
را انجام دهد، نیاز به بستری قانونی به عنوان یك نهاد عمومی غیردولتی 
دارد. متاسفانه در دولت گذشته اساسنامه این فدراسیون به تصویب 
هیات دولت نرسیده و در حال حاضر این فدراسیون فاقد بستر قانونی 
است؛ مهدی تاج که پیش از این ریاست سازمان لیگ را برعهده 

داشت، میراث دار این وضعیت بی ثبات است.
شاید قبل از هر اقدامی مهدی تاج نیاز دارد تا با تعاملی سازنده 
و ضروری با مجموعه وزارت ورزش و هیات دولت، اساسنامه این 
فدراسیون را که در سال 138۶ با تشکیل کمیته اضطرار فیفا و 
سازمان تربیت بدنی تدوین و در سال 13۹۰ اصلاح شد، به تصویب و 
تائید هیات دولت برساند. از سوی دیگر فیفا به عنوان نهاد بین المللی 
فوتبال، در اسفندماه اساسنامه جدید و اصلاحی خود را مصوب کرد 
و اساسنامه فدراسیون فوتبال نیز با شرط احترام به قوانین داخلی باید 

مطابق با آن تدوین شود.

اما مهم ترین اولویت فدراسیون فوتبال، برنامه ریزی دقیق و فراهم 
کردن امکانات لازم و کافی برای موفقیت در دیدارهای مقدماتی 
جام جهانی ۲۰18 روسیه در منطقه آسیاست که از شهریورماه آغاز 
خواهد شد. تیم ملی فوتبال ایران با تیم های کره جنوبی، ازبکستان، 
قطر و عراق هم گروه است و راه آسانی را برای حضور در روسیه پیش 
روی ندارد. از سوی دیگر کارلوس کی روش سرمربی پرتغالی تیم 
ملی درحالی که با فدراسیون فوتبال قرار داد دارد و باید به تعهدات 

خود پایبند باشد، همچنان بر طبل استعفا می کوبد و در عین حال 
برای ادامه کار در فوتبال ایران 11 شرط و خواسته از جمله زمین 
تمرینی مناسب، اردو و دیدارهای تدارکاتی خوب و ... را مطرح کرده 
و تاکید دارد که فدراسیون باید این شروط را برای موفقیت تیم ملی 

در اختیار وی قرار دهد.
همچنین بعد از حذف تلخ تیم المپیك ایران در رقابت های مقدماتی 
المپیك ریو، وضعیت این تیم نامشخص است. محمد خاکپور از 

سرمربی گری تیم فوتبال امید کنار رفته و باید از هم اکنون برای 
بازی های المپیك ۲۰۲۰ و بازی های آسیایی ۲۰18 برنامه ریزی کرد.

از طرف دیگر اعضای مجمع فدراسیون فوتبال به محمود اسلامیان 
به عنوان نائب رئیس دوم و رئیس سازمان لیگ رای اعتماد ندادند 
و در حال حاضر این سازمان رئیس ندارد و ضروری است که رئیس 
فدراسیو فوتبال باتوجه به اینکه در هفته پایانی مسابقات لیگ برتر 
قرار داریم، هرچه سریعتر فردی را به عنوان سرپرست برای سازمان 
لیگ معرفی کند تا در مجمع بعدی اعضا به گزینه مورد نظر برای 
این سازمان مهم رای اعتماد دهند. اهمیت این سازمان از آنجاست 
که برنامه ریزی برای دیدار فینال جام حذفی و همچنین برنامه 
مسابقات لیگ برتر برای فصل آینده برعهده آن است. همچنین با 
اتمام لیگ در سال 13۹4-13۹5، نقل و انتقال بازیکنان آغاز می شود 
که باید تحت نظر سازمان لیگ صورت بگیرد.از طرف دیگر به دلیل 
اختلاف سازمان صدا و سیما و فدراسیون فوتبال بر سر پرداخت 
حق پخش، بسیاری از تیم های لیگ برتری که بر روی مبالغ حق 
پخش خود حساب بازکرده بودند، با مشکل مالی روبه رو شده اند. 
یکی از اولویت های اساسی مهدی تاج و هیات رئیسه جدید آن است 
که هرچه سریعتر به این اختلاف پایان داده و براساس یك توافق 
نظام مند و مناسب، به توافقی در این زمینه دست یابد. همچنین 
ضرورت دارد تا فدراسیون فوتبال منابعی پایدار و مناسب برای کسب 
درآمد از برگزاری دیدارهای لیگ و تبلیغات ایجاد کند تا تیم های 
فوتبالی به مشکلاتی که برخی از باشگاه ها در فصل جاری به آن دچار 
شده بودند، گرفتار نشوند. همچنین نهاد ناظر کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس شورای اسلامی گزارشی با عنوان »فساد در فوتبال« منتشر 
کرد و عبدالرحمن شاه حسینی رئیس اسبق کمیته انضباطی این 
فدراسیون را مسئول پیگیری آن قرار داد. در این گزارش اتهامات 
سنگینی متوجه فوتبال شده است. برغم آنکه در آخرین روزهای 
ریاست علی کفاشیان بر فدراسیون فوتبال پاسخ مفصلی به این 
گزارش در اختیار مجلس شورای اسلامی قرار گرفت اما ضرورت دارد 
تا فدراسیون هرچه سریعتر به اتهامات و ابهامات در این زمینه با 

شفاف سازی بیشتر پاسخ دهد.

سوریان تا المپیک نیاز به آرامش دارد

 مسئولیت او را سنگین تر نکنید
عضو شورای فنی تیمهای ملی کشتی فرنگی معتقد است حمید سوریان تا المپیک 
۲۰1۶ ریو فرصت زیادی ندارد و باید با دوری از جنجال و استرس، فقط به تمرین و 

آماده سازی بپردازد. 
حسین ملاقاسمی در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه سوریان پس از کسب سهمیه 
المپیک باید در فضایی آرام به تمرین و آماده سازی بپردازد اظهار داشت: خوشبختانه 
توانستیم هر ۶ سهمیه کشتی فرنگی در المپیک را کسب کنیم تا با ترکیبی کامل وارد 
این پیکارها شویم، اما کار اصلی ما هنوز باقیمانده و ما باید بدون از دست دادن زمان مهیای 
این رویداد بزرگ شویم. وی با اشاره به اینکه سوریان هدف بزرگ و مسئولیت سنگینی 
را پیش رو دارد گفت: حمید بعد از فراز و نشیب های فراوان تا کسب سهمیه المپیک به 
اندازه کافی متحمل فشارهای روحی و جسمی شده و حالا باید در فضای آرام و مطلوب به 
تجهیز و آماده سازی تا المپیک مشغول شود. مطمئنا این شرایط وقتی مهیا می شود که 
این قهرمان بزرگ تا حضور د المپپی از حواشی و اظهارات احساسی برخی افراد دور باشد 
و در کمال آرامش به میدان پیش رو بیاندیشد.  پیشکسوت کشتی کشورمان ادامه داد: 
تجربه نشان داده آماده ترین و پرافتخارترین کشتی گیر نیز در مقابل استرس و فشارهای 
روحی روانی تاب تحمل ندارد و به رغم آمادگی ایده آل، ممکن است در یک میدان ساده 
و همیشگی با شکست روبرو شود. در نتیجه ما باید قهرمان ملی خود را تا المپیک از 
هرگونه اظهارنظر و مسایل حاشیه ای مصون نگه داریم و او را در نهایت آمادگی روحی و 
جسمی روانه المپیک کنیم. ملاقاسمی در خاتمه اظهار داشت: مسئولیت حمید سوریان 
در المپیک به اندازه کافی سنگین و حساس است و نباید برخی از اهالی کشتی، خواسته 

یا ناخواسته با رفتار احساسی و دور از منطق خود، این مسئولیت را سنگین تر کنند.

میرزاجانپور: 

هفت فینال سخت برای المپیکی شدن داریم 
ملی پوش والیبال گفت: همه حریفان با قدرت به ر قا بت های انتخابی المپیک می آیند و ما 

باید از همان ابتدا با قدرت حاضر شویم تا در ادامه به نتیجه  خوبی برسیم. 
مجتبی میرزاجانپور در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا(، 
درباره ر قا بت های انتخابی المپیک در ژاپن، اظها ر کرد: همه حریفان ما با قدرت به ر قا بت های 
انتخابی المپیک می آیند. اولین حریف استرالیاست که دوره قبل باعث حذف ما شد. باید 
از همان شروع ر قا بت ها با قدرت حاضر شویم تا در ادامه هم به نتیجه  خوبی برسیم.  
میرزاجانپور ا دا مه  داد: ما هفت بازی سخت داریم که همه آنها حکم فینال را برای ما دارند. 
باید برابر هر تیمی با سیستم مناسب بازی کنیم. این درست است که اگر فرانسه و یا لهستان 
را شکست بدهیم و آنها نتوانند به المپیک برسند کارمان در المپیک آسان تر می شود، اما 
هدف فعلی ما فقط المپیک است و درباره رفتن روی سکوی المپیک هم خدا بزرگ است.  
او درباره بازی های تدارکاتی تیم  ملی گفت: ما بازی تدارکاتی زیادی نداشتیم. با دو بازی 
نمی توان به مسابقات رفت و باید با انجام بازی تدارکاتی در شرایط سخت مسابقه قرار بگیریم 
و با تیم های خوب بازی کنیم تا بتوانیم شکل بهتر و هماهنگ تری در زمین داشته باشیم.  
ملی پوش والیبال درباره شرایط تیم  ملی گفت: خدا را شکر بدن های تمام بچه ها به فرم مورد 
نظر رسیده است و از لحاظ کار بدنسازی فشار کمتر شده است. همه خوب هستند و تقریبا 
به 8۰ درصد آمادگی رسیده ایم. تا هفته  پیش از شرایطم راضی نبودم، اما الان راضی هستم.  
میرزاجانپور در پایان گفت: هر بازیکنی باید تابع مربی خود باشد. ما حکم سرباز را داریم و 

هر مربی که بالای سرمان باشد باید تمرینها را با دل و جان انجام بدهیم. 

از مهدی رحمتی تا فرزاد حسنی؛

 مدعیان طلبکار 

سیدمهدی رحمتی در نامه عذرخواهی اش درست از ادبیاتی استفاده کرده که فرزاد 
حسنی استفاده کرده بود. 

به گزارش ایسنا، خبرآنلاین نوشت: »عذرخواهی معنای مشخصی دارد. معنای ساده ای 
دارد. یعنی من از کاری که کرده ام پشیمان شده و می خواهم جبران کنم. 

عذرخواهی جایگاهی نیست که در آن کسی بخواهد فروتنی را کنار بگذارد و از مقام 
طلبکار برای دیگران خط و نشان بکشد. این همه آن چیزی است که در عذرخواهی 
مهدی رحمتی حتی به اندازه سر سوزنی دیده نمی شود. او منتی بر سر هوادارانش 
گذاشته که این بار اگر کسی به او حرفی زد، دیگر در میانه میدان رجز نمی خواند. آیا این 

عذرخواهی قسطی را می توان باور کرد؟ آیا می توان به آن دل بست؟ 
آن عذرخواهی تلگرامی با جمله تند دیگری تکمیل شده است: »به حجازی توهین 
می شد، نگفتند، حرمت بزرگ تر شکست.« او این گونه به پیشکسوتان استقلال گلایه ای 
تند کرده که چرا گفته اند نباید درون زمین انرژی اش را صرف دعوا با مربی حریف کند 
که کنار زمین ایستاده و این گونه تیمی را که بازوبند کاپیتانی اش را بر بازو دارد و در 
کورس قهرمانی، این 3 امتیاز برایش از نان شب واجب تر است، اسیر حاشیه ای کشنده 
کند. پیشکسوتانی که خیلی هایشان اصلا کاری به اختلافات شخصی او با مربی رقیب 
نداشتند و تنها انتقادشان به لطمه ای بود که تیم خرده است.  کاش یکی پیدا می شد به 
آقای رحمتی بگوید هر که به حجازی توهین کرد، شکر خورد اما این برای تو هیچ مجوزی 
صادر نمی کند. عذرخواهی طلبکارانه مهدی رحمتی در باب قیاس رفتاری شبیه، با رفتار 
فرزاد حسنی پس از آن ماجرای تحقیر یکی از حاضران در برنامه اش انجام داد، فرقی ندارد، 
با سناریو و بدون سناریو کاری آزاردهنده بود اما در این بین او هم از در طلبکاری وارد شد. 
انگار پشیمانی برای همه افت دارد... آنها آن قدر کامل هستند که زشت ترین کارشان هم 

منت دارد. آنها اصلاح نمی شوند...« 

تاج: 

هیچ مقام دولتی از من حمایت نکرد 

اسرار مگوی استقلال در سینه مربی سابق 

دغدغه های تلخ سرمربی تیم ملی فوتبال ایران

شورش عنقریب کی روش!

دین محمدی:  جوانان یادگاری مظلومی برای استقلال هستند

 رئیس جدید فدراسیون فوتبال گفت: هیچ گونه حمایتی از سوی افراد منتسب به دولت در 
انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال از من نشد. 

مهدی تاج بامداد روز سه شنبه در یك برنامه تلویزیونی شائبه حمایت افرادی منتسب از دولت 
در انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال را از وی رد کرد و افزود: در طول 8 سال گذشته مناسبات 

نزدیکی با هیات ها، باشگاه ها، مربیان و ... داشتم اما حمایتی از افراد دولتی در انتخابات از من 
نشد.وی در خصوص وضعیت کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی فوتبال گفت: هر فردی که 
به ریاست فدراسیون فوتبال برگزیده می شد با 3 تا 4 چالش بحث تیم ملی و امکانات، پخش 
تلویزیونی و سربازان روبه رو بود که این موضوع در اولویت برنامه هایم قرار دارد.تاج با بیان این 
که روز دوشنبه جلسه ای سه ساعته را با کی روش برگزار کرد، اظهار کرد: سرمربی تیم ملی 
11 مورد)حقوق و پاداش بازیکنان، کادر فنی، زمین تمرین و ... ( را به هیات رییسه ارائه کرد.

رئیس جدید فدراسیون فوتبال ادامه داد: قرار است در یك برنامه زمان بندی شده مشکلات 
تیم ملی را برطرف کرد.

حفظ کی روش به نفع ماست
 وی با تاکید بر این نکته که حفظ کی روش به سود تیم ملی فوتبال ایران است، افزود: روز 
چهارشنبه در جلسه دیگری با سرمربی تیم ملی برای ادامه همکاری ها به گفت وگو می پردازیم.

تاج درباره پیراهن های جدید تیم ملی فوتبال گفت: کل مفاد قرارداد اسپانسر پیراهن تیم ملی 
را مورد بازبینی قرار خواهم داد خوشبختانه بندی در این مفاد است که اگر کیفیت لباس ها 
مرغوب نبود، می توان قرارداد را فسخ کرد.وی در مورد انتخاب دبیرکل فدراسیون فوتبال و 
رئیس سازمان لیگ اظهار کرد: زمان نیاز دارم تا بعد از مشورت با اعضای هیات رئیسه، این 
افراد را انتخاب کنم.رییس جدید فدراسیون فوتبال از اظهار نظر در مورد انتخاب عزیزی خادم 
به عنوان دبیرکل این فدراسیون خوددداری کرد.تاج برگزاری مطلوب مراسم اختتامیه لیگ 
برتر فوتبال، رفع مشکلات سربازان و تامین زمین چمن تیم ملی را از مهم ترین برنامه های 
آتی خود ظرف چند روز آینده اعلام کرد.او بدهی فدراسیون فوتبال را 131 میلیارد ریال اعلام 
کرد و گفت: فدراسیون مبالغی از فدراسیون بین المللی فوتبال)فیفا( طلب دارد که می تواند 

این بدهی را پوشش دهد.

مربی سابق استقلال تهران روز دوشنبه گفت: از خیانت های 
برخی افراد در مجموعه باشگاه استقلال، اسراری در سینه 

دارم. 
محمود فکری گفت: این اسرار را در حال حاضر به دلیل 
در پیش بودن فینال جام حذفی مطرح نمی کنم. وی قول 
داد پس از پایان مسابقه فینال جام حذفی، ناگفته هایش را در 
مورد باشگاه استقلال به زبان آورد. فینال جام حذفی فوتبال 
ایران دهم خرداد ماه در شهر خرمشهر بین دو تیم استقلال 

تهران و ذوب آهن اصفهان برگزار می شود.
مربی سابق استقلال در مورد برخی شایعات در خصوص 
تغییر در کادر فنی این تیم فقط به یك جمله بسنده کرد 
که »اگر قرار باشد در این تیم اتفاقات مثبتی رخ دهد، باید 
فوتبال  تیم  آید«.کاپیتان سابق  به وجود  زیادی  تغییرات 
استقلال تهران همچنین در خصوص حواشی بازی این تیم 
مقابل تراکتورسازی تبریز گفت: اگر مهدی رحمتی چند 
ماه کاپیتانی استقلال را بر بازو دارد، من شش سال کاپیتان 
تیم بوده ام و هیچگاه به خود اجازه توهین به حریفان و 
رقیبان را نداده ام، چه برسد به اینکه به یك نفر از خانواده 
بزرگ استقلال توهین کنم.تیم فوتبال استقلال تهران در 

دیدار روز گذشته مقابل تراکتورسازی تبریز با نتیجه 3 بر 
۲ مغلوب شد تا شانس قهرمانی در لیگ برتر را به میزان 
زیادی از دست بدهد.این بازی حواشی متعددی داشت و 
در مواردی به درگیری میان سنگربان این تیم با »امیر قلعه 
نوعی« سرمربی تیم تراکتورسازی تبریز منجر شد.کاپیتان 
سابق آبی پوشان پایتخت در باره علل شکست استقلال در 
بازی مقابل تراکتورسازی گفت:  بازیکنان استقلال در دیدار 
قدر هدیه  آنان  باختند،  به خودشان  تراکتورسازی  مقابل 
»علیرضا منصوریان« با شکست پرسپولیس در دیدار مقابل 
نفت را ندانستند. فکری گفت: متاسف هستم که استقلال با 
اشتباهات فردی بازیکنان و بغض و کینه شخصی کاپیتان تیم، 
صدرنشینی و قهرمانی را از دست داد. وی گفت: البته مدیریت 
ضعیف پرویز مظلومی در استقلال سبب شد تا یك بازیکن به 
خودش اجازه توهین به یکی از پیشکسوتان استقلال را داشته 
باشد.مربی سابق استقلال تهران گفت: بهتر بود رحمتی در 
این دیدار حساس، تمرکز خود را روی بازی می گذاشت و 
با کسب پیروزی مقابل تراکتورسازی جواب همه کینه ها و 
حرف ها را می داد. فکری افزود: او با شیوه ای که به کار برد، 
شاید به هدفش که فحاشی هواداران به قلعه نوعی بود، رسیده 

باشد، اما در نتیجه تیم و اخلاق شکست خورد. وی افزود: قلعه 
نوعی در آخرین باری که در استقلال بود، به هر دلیل نتوانست 
نتیجه بگیرد، اما باید توجه داشت که او در اکثر قهرمانی های 

آبی پوشان از سال 8۰ به بعد نقش داشت.
کاپیتان سابق استقلال گفت: رحمتی در جایگاهی نیست 
که بخواهد با عملکرد خود،  قهرمانی و اخلاق از استقلال 
بگیرد. رفتار او سبب شد تا خداوند در همان ۹۰ دقیقه بازی، 
سزایش را بدهد.وی با اشاره به 14 سال حضور در استقلال 
گفت: زمانی که مرحوم ناصر حجازی سرمربی استقلال شد،  
من را از تیم کنار گذاشت، اما یك مصاحبه و رفتار ناشایست 
علیه وی نشان ندادم. فکری افزود: جوانی ام را برای استقلال 
گذاشته ام و زمانی که از این تیم جدا شدم، ناراحت بودم. با 
این حال احترام پیشکسوت و بزرگ استقلال را حفظ کردم و 
بغض و کینه نشان ندادم.مربی سابق استقلال در باره تفکرات 
سرمربی تراکتورسازی در دیدار با استقلال گفت:  قلعه نوعی 
در این دیدار فوتبال شرافتمندانه ای به نمایش گذاشت و 
مطالبی مبنی بر اینکه وی به دلیل کسوتش در استقلال، نباید 
مقابل استقلال پیروز می شد، فقط فریبی است تا سرپوشی بر 

اشك های هواداران باشد.

کارلوس کی روش به عنوان سرمربی پرتغالی تیم ملی فوتبال ایران دغدغه هایی دارد که باید 
برطرف شود. او تا حالا منتظر مشخص شدن تکلیف رئیس فدراسیون بود و حالا در انتظار 

عمل کردن به وعده های رئیس! 
به گزارش  مهر، کارلوس کی روش تجربه این اتفاقات را ندارد، او  دستیار اول فرگوسن در 
منچستر یونایتد  که یکی از ثروتمند ترین باشگاه جهان است و 31۲ میلیون یورو ثروت دارد، 

اصلا به زمین چمن فکر هم نمی کرد.
کارلوس کی روش تجربه این اتفاقات را ندارد او  سرمربی رئال مادرید  که امکاناتش تا خاور 
دور و میانه و آفریقا هم دامنه دارد و با 51۲ میلیون یورو اندوخته ثروتمند ترین در دنیاست، 

حتی به مخیله اش هم خطور نمی کرد که نگران یک یا چند دست لباس باشد.
کارلوس کی روش تجربه این اتفاقات را ندارد. او - سرمربی تیم قهرمان جهان شده پرتغال 
به یاد نمی آورد که برای تیم ملی پرتغال به دنبال حریف تمرینی یا اردو گشته باشد و فیفادی 

پشت فیفادی از دست داده باشد.
کارلوس کی روش حرف هایی از راه دور بر زبان آورد:

»این باورنکردنی به نظر می رسد اما یک حقیقت تلخ است؛ در حال حاضر، تیم ملی ایران تنها 
تیمی است که در دو فیفادی بعدی که تا چند هفته بعد است، هیچ بازی ای ندارد. همچنین 
ما نمی دانیم که اردوی بعدی مان در کجا برگزار خواهد شد یا در چه زمینی تمرین خواهیم 

کرد. هیچ چیز مشخص نیست«
برای او باور کردنی شاید نباشد اما برای ما باور پذیر است، برای ما که بعضا استقلال و 
پرسپولیس مان با 5۰ میلیون هوادار برخی مواقع دنبال زمین چمن می دوند و وقتی زمین پیدا 

نکردند جلوی چمن های پارک استادیوم آزادی تمرین می کنند.
برای او باور کردنی نیست اما برای ما باورپذیر است، برای ما که تیم لیگ برتری وزارت نفت 
کشورمان پول هتل ندارد که بازیکنانش را برای شب بازی به اردو ببرد و شش بازیکنش را می 

فروشد تا بتواند زنده بماند.
برای ما که باشگاه هایمان یک به یک ده ها طلب کار در داخل و خارج از کشور دارند و برای 
ما که می دانیم دولت ها که عوض می شوند تا جابه جایی رئیس فدراسیون همسو با وزارت از 

پول و کمک خبری نیست، برای ما باور پذیر است.
کی روش حالا دنبال بازی دوستانه است؛ کی روش دنبال زمین تمرین است و ما دلخوش به 

اینکه کی روش هست پس جام جهانی هم می رویم.
کی روش دنبال تک روزها و ساعت های فیفادی است و ما می گوییم حالا صبر کن! برای او 
باور پذیر نیست که همه فوتبال ملی را رها کرده اند و دنبال اساسنامه ای هستند که تکلیفش 
باید 8 سال قبل معلوم می شد و همه فکر می کردند تکلیفش مشخص است اما مشخص 
نیست. برای او باور پذیر نیست که یک اساسنامه نیم وجبی که در عرض ده روز باید به تصویب 

برسد 8 سال است که به تصویب نرسیده است.
حالا اما ماجرا فرق کرده است. مهدی تاج که در سازمان لیگ هم تعامل خوبی با کی روش 
داشت رئیس فدراسیون شد و این می تواند یک نکته امیدوار کننده برای آینده باشد تا کی 

روش و تیم ملی شرایط بهتری پیدا کنند.

 مربی تیم فوتبال استقلال با دفاع از عملکرد مظلومی می گوید 
که او جوانانی را برای استقلال به یادگار گذاشته است.

  سیروس دین محمدی در واکنش به انتقادات صورت 
گرفته علیه کادرفنی استقلال و پرویز مظلومی، گفت: بدون 
تعارف می گویم که استقلال در این فصل مدیون مظلومی است. 
مظلومی برای استقلالی که در دو فصل گذشته حتی سهمیه 
نگرفته بود، یادگاری بسیار خوب و پر تعدادی به نام بازیکنان 
جوان باقی گذاشته است که ارزش بسیاری دارد. در ابتدای 
فصل کمتر کسی فکر می کرد استقلال پس از دو سال عدم 
نتیجه گیری و با حضور بازیکنان جوان بتواند نتیجه مطلوبی 
کسب کند اما حالا در فینال حذفی هستیم و شانس زیادی 
برای کسب سهمیه داریم.  وی ادامه داد: کادرفنی استقلال 
باید منتقدان  در فصل جاری نمره قبولی گرفته است و 

واقع بینانه شرایط استقلال را تحلیل کنند. ما در بازی برابر 
تراکتورسازی از بازیکنان 1۹ ساله در ترکیب خود استفاده 
کردیم و نام هایی مانند نورافکن، اسماعیلی، شعبانلو و ... که در 
حضور مظلومی اولین تجربه بازی در ورزشگاه آزادی را تجربه 
کردند، یادگاری های مظلومی برای استقلال هستند. ما در نیم 
فصل دوم روزبه چشمی را از دست دادیم و عادل شیحی نیز 
که بازیکن تاثیر گذاری است متاسفانه با مصدومیت نتوانست 
به استقلال کمک کند. مربی تیم فوتبال استقلال با بیان این 
نکته که پیشکسوتان باید در کنار استقلال باشند، تصریح کرد: 
پیشکسوتان استقلال در کنار نقد واقع بینانه می توانند دست 
در دست کادرفنی استقلال برای موفقیت تیم تلاش کنند و 
بهتر است پیشکسوتان در این موقعیت حساس تنها به فکر 

حمایت از تیم باشند. 

 با صبا دیدار مشکل و سختی داریم
دین محمدی درباره دیدار استقلال برابر صبا، اظهار کرد: با 
صبا دیدار مشکل و سختی داریم اما می خواهیم لیگ را با برد 
به پایان ببریم. برای کسب پیروزی و شادی هواداران هم قسم 
شده ایم و باید با کسب دو برد در دیدارهای پیش رو باعث 
خوشحالی استقلالی ها شویم. او در پایان درباره دیدار استقلال 
برابر تراکتور نیز گفت: متاسفانه در دقیقه بدی گل سوم را 
خوردیم و نتوانستیم به بازی بازگردیم. استرس بالای بازی 
برای جوانان ما بسیار سخت بود و متاسفانه نتیجه مطلوب 
هواداران کسب نشد اما مطمئنا اگر داور گل اول تراکتور را 
که در موقعیت خطا به ثمر رسید، مردود اعلام می کرد نتیجه 
دیگری رقم می خورد. آن گل بر روند بازی تاثیر داشت و 

مطمئنا شرایط می توانست تغییر کند.



5علمی و سلامت

محققین برزیلی ویلچری را طراحی کرده اند که با حرکت صورت قادر به تغییر مسیر است.
محققین دانشگاه FEEC برزیل ویلچری را طراحی کرده اند که می تواند با حرکت سر، صورت 

یا قرنیه چشم کنترل شود.
این ویلچر هوشمند در واقع برای کسانیکه دچار فلج مغزی، ام اس و سکته مغزی هستند و 

نمی توانند ویلچر را با دست به درستی کنترل کنند طراحی شده است.
محققین برزیلی در ساخت این ویلچر هوشمند از شیوه BCI که همان ارتباط مغز با وسیله 
خارجی است، استفاده کرده اند. این ویلچر دارای یک موتور است و در دستگیره های آن 
حسگرهایی تعبیه شده که می توانند فاصله بین دیوارها و اجسام را محاسبه و بلافاصله فرمان 
توسط رایانه ای که بر روی آن نصب شده به دوربین سه بعدی ویلچر از طریق حرکت صورت، 

سر یا قرنیه برای تغییر مسیر ارسال می شود.
 دوربین 3 بعدی ویلچر هوشمند قادر به تشخیص 7۰ نقطه در صورت برای گرفتن فرمان 
است. این ویلچر می تواند به اینترنت هم متصل شود تا از راه دور توسط شخص دیگری هدایت 

شود.

کشف فرایندی که منجر به متاستاز سرطان پروستات می شود

افزایش بازده تصفیه  پسابهای صنعتی با نانوابرجاذب محققان کشور
محققان دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز در تحقیقات 
آزمایشگاهی خود موفق به ساخت ابرجاذب نانوکامپوزیتی 
شده اند که می تواند بازده فرایند تصفیه  آب و پساب صنعتی 

را افزایش دهد.
 دکتر محمدتقی وردینی، محقق طرح اظهار کرد: محدود 
واحدهای صنعتی،  روزافزون  منابع آب و گسترش  بودن 
افزایش تولید فاضلاب های صنعتی و آلوده شدن منابع آب، 
یکی از معضلات اجتماعی و اقتصادی محسوب می شود. 
فاضلاب حاصل از کارخانه ها و مراکز تولیدی همچون صنعت 
نساجی، کاغذسازی، داروسازی و صنعت چرم سازی به علت 
مصرف انواع مواد شیمیایی و رنگی، روند تصفیه  فاضلاب را 
پیچیده می کنند. ازاین رو، بهره گیری از روش های نوین در 
حذف مواد شیمیایی همچون رنگ از فاضلاب های نساجی 
و کارخانه های تولید رنگ از اهمیت ویژه ای در کشورهای 
درحال توسعه، برخوردار است. به گفته  دکتر وردینی، در این 
کار تحقیقاتی سعی شده است ابرجاذب هایی نانوکامپوزیتی 
با پایه  طبیعی به منظور تصفیه  پساب های رنگی صنایع 
مختلف با کارایی بهتر تهیه شود. وی با اشاره به بهره گیری از 
روش های دوستدار محیط زیست در حذف آلاینده های رنگی 
در این تحقیق، افزود: ابر جاذب هایی پایه طبیعی از قبیل 
نشاسته، کیتوسان، کاراگینان و سلولز به دلیل زیست  تخریب 
پذیری و سازگاری با محیط زیست از گزینه های مناسب در 
فرایند تصفیه  پساب های صنعتی هستند. ازاین رو، در این 
تحقیق، ابرجاذب هایی بر پایه  پلیمر طبیعی کاراگینان که از 
جلبک های دریایی قابل استخراج است، تهیه شده و عملکرد 
کارخانه های  پساب های  از  کاتیونی  رنگ  در حذف  آن ها 

رنگرزی مورد مطالعه قرار گرفته است. محقق طرح با بیان 
اینکه سرعت و ظرفیت جذب بالای ابرجاذب ها ناشی از 
حضور نانوذرات در روش مذکور است، عنوان کرد: نانوذرات 
مغناطیسی به دلیل اندازه  نانومتری و مساحت سطح به حجم 
بالای خود، توانایی بسیار خوبی در جذب مواد رنگزای کاتیونی 
به ابرجاذب ها می بخشند. نتایج نشان می دهد که حضور 
نانوذرات اکسید آهن باعث افزایش سرعت جذب نیز می شود. 
همچنین با افزایش غلظت نانوذرات اکسید آهن در پلیمر 
طبیعی، میزان جذب رنگ افزایش می یابد. وی تصریح کرد: 
حضور نانوذرات مغناطیسی موجب می شود این ابرجاذب ها 
پس از فرایند تصفیه به آسانی جداسازی شوند. طراحی ساده، 
هزینه  پایین، پاسخ سریع، قابلیت تجزیه  بیولوژیک، میزان و 
ظرفیت جذب بالا از مزایای دیگر این ابرجاذب نانوکامپوزیتی 
محسوب می شود.  دکتر وردینی در خصوص مراحل ساخت 
و بررسی عملکرد ابر جاذب های نانوکامپوزیتی گفت: در 
ابتدا، با استفاده از روش پلیمریزاسیون رادیکالی مونومرهای 
آبدوست آکریلیک اسید در حضور شبکه ساز متیلن بیس 
آکریل آمید، ابرجاذب سنتزی حاصل شد. سپس جهت تهیه  
ابرجاذب نانوکامپوزیتی، از نانوذرات اکسید آهن مغناطیسی 
استفاده شد. به این منظور، در حین پلیمریزاسیون، نانوذرات 
اکسید آهن را به محیط واکنش اضافه کرده و اثر آن بر 
خواص هیدروژل ابرجاذب نانوکامپوزیتی شامل میزان جذب 
آب درpH های متفاوت و توانایی در حذف رنگهای کاتیونی 
بررسی شد. همچنین ساختار و خواص مغناطیسی هیدروژل 
اسپکتروسکوپی  به وسیله   شده،  طراحی  نانوکامپوزیتی 
مادون قرمز )FT-IR(، پراش پرتو )X )XRD، میکروسکوپ 

الکترونی روبشی )SEM(، میکروسکوپ الکترونی عبوری 
)TEM( و مغناطیس سنج ارتعاشی )VSM( مطالعه شد.  
این محقق ضمن بیان مکانیسم های عملکردی نانوذرات 
در ابرجاذب مذکور خاطرنشان کرد: نانوذرات اکسید آهن 
)Fe3O4( موجود در ابرجاذب سنتز شده، در محلول های آبی 
به فرم هیدراته هستند و سطح این نانوذرات می تواند به وسیله  
گروه های Fe-OH پوشش داده شود. pH محلول های آبی 
این گروه ها را تحت تأثیر قرار داده و در حقیقت گروه های 
Fe-OH در شرایط اسیدی به شکل FeOH+۲ در می آیند. 
درصورتی که در شرایط قلیایی گروه های Fe-OH به صورت 
-Fe-O در می آید. دافعه  بین این گروه های آنیونی در شرایط 
قلیایی، افزایش در میزان حذف رنگ کریستال ویولت در 

حضور مقادیر بالای نانوذرات اکسید آهن را منجر می شود.
 محقق طرح یادآور شد: استفاده از این جاذب ها نسبت به 
روش های رایج ارزان تر است. همچنین به دلیل سهولت در امر 

بهره برداری و عدم حساسیت نسبت به مواد 

انقراض بی سابقه در انتظار گیاهان
گیاهان سراسر جهان در وضعیت نگران کننده ای قرار دارند زیرا پیش بینی می شود ۲۰ 

درصد تمام گونه های گیاهی زمین در معرض انقراض نسل قرار داشته باشند.
تازه ترین بررسی دانشمندان حکایت از آن دارد که توده های گیاهی سراسر زمین در حال 

تغییر بوده و بخش مهمی از آنها رو به نابودی هستند.
این بررسی ها نشان می دهد که ۲۰ درصد گونه های مختلف گیاهی سراسر زمین به 

شدت در معرض خطر انقراض قرار دارند.
این ارزیابی ها که با نگرانی های زیادی نیز همراه بوده است مبتنی بر نخستین ارزیابی 
 Royal Botanic Gardens جهانی از وضعیت گیاهان سراسر جهان ارایه شده که توسط

لندن انجام شده است.
داده هایی که از آنها در این گزارش به آن استناد شده از آمارهای اتحادیه بین المللی 
حفاظت از طبیعت استخراج شده است. همچنین از تصاویر ماهواره ای استفاده شده است 

که در حد فاصل سالهای ۲۰۰1 تا ۲۰1۲ ثبت شده است.
بر اساس این گزارش گیاهان متعلق به خانواده شاه پسندها متحمل بیشترین تغییرات 
بوده اند به طوریکه بیش از یک چهارم زمینهایی که چنین گیاهانی در آن می رویند طی 
مدت تنها یک دهه دستخوش تغییرات زیادی شده اند. تحقیقات بیشتر نشان داده که بخش 

زیادی از این زمینها به مزارع پرورش میگو و زمینهای گلف تبدیل شده اند.
پس از این نوع پوششهای گیاهی، درختان دارای برگهای همیشه سبز نظیر کاجها قرار 
دارند که در مناطق زیرحاره ای زمین رشد می کنند. این مطالعه نشان داده که ۲5 درصد از 

پوشش این گیاهان در سراسر زمین از بین رفته است.

ساخت ویلچری که با حرکت صورت کار می کند

عملکرد   VCU Massey سرطان  مرکز  محققان 
جدیدی را برای ژن PLK1  کشف کرده اند که کمک 

کردن به متاستاز سلول های سرطان پروستات است.
به  کردن  کمک  برای  جدیدی  عملکرد  محققان 
متاستاز سلول های سرطان پروستات کشف کرده اند 
که این مکانیسم اهداف بالقوه جدیدی را برای درمان 
سرطان معرفی می کند و اطلاعات قبلی در مورد نقش 
PLK1 در رشد و پیشرفت سرطان را به چالش می 

کشد.
مطالعات پیش درمانگاهی برای اولین بار نشان داده 
است که PLK1 مهاجرت سلول های سرطان پروستات 
را با القای فرایندی که آن را اصطلاحا گذار اپی تلیال- 

مزانشیمال)EMT( می نامند افزایش می دهد.
گذار اپی تلیال- مزانشیمال فرایند زیستی است که به 
موجب آن سلول های اپی تلیالی تبدیل به سلول های 
بنیادی مزانشیمی می شوند که می توانند در سرتاسر 
بدن مهاجرت کنند و به طیف وسیعی از سلول ها تمایز 

یابند.
اما در این مطالعه محققان باوری قدیمی که تاکید 

می کرد  که PLK1 نقش مهمی در میتوز و شروع رشد 
سرطان دارد را به چالش کشیده اند. آن ها نشان داده 
اند که PLK1 منجر به مهاجرت سلول های اپی تلیالی 
طبیعی پروستات و سلول های سرطان پروستات به روش 

هایی کاملا متفاوت می شود.
در مطالعات پیش درمانگاهی با استفاده از رده های 
سلولی سرطان پروستات انسانی، محققان نشان دادند که 
بیان PLK1 افزایش یافته منجر به فعال شدن انکوژنی به 
نام c-RAF  می شود که پیش از این نقش آن در تنظیم 

رشد و تقسیم سلولی شناسایی شده بود.
با این حال، به نظر می رسد که c-RAF  منجر به فعال 
سازی مسیر MAPK می شود که عملکردهای سلولی 
مانند تکثیر، بیان ژن، تمایز و تقسیم سلولی و آپوپتوز 
را تنظیم می کند. محققان نشان دادند که سیگنالینگ 
MAPK تشدید شده مسئول القای EMT  و تحریک 
متاستاز سلول های سرطان پروستات است. این یافته 
ها می تواند اثر معناداری روی ایجاد مهار کننده های 
PLK1 برای درمان سرطان پروستات پیشرفته داشته 

باشد.

هرچه می خواهد باشد، باقی مانده غذاها، غذای منجمد شده، پاپ کورن و یا سیب زمینی، 
مایکروفرها روشی سریع برای گرم کردن غذا هستند. قابلیت گرم کردن غذا تنها در چند 
دقیقه بسیاری از مردم را متقاعد کرده که از این وسیله استفاده کنند. با وجود اینکه مرکز 
بهداشت هاروارد و مرکز بهداشت جهانی اعلام کرده اند که گرم کردن غذا با مایکروفر ضرری 

ندارد، اما همچنان برخی افراد از استفاده آن می ترسند.
در واقع، در مقایسه با دیگر روش های پخت، مایکروفر می تواند ارزش غذایی برخی غذاها 
را افزایش دهد، چون زمان پختش کم است. اگر مایکروفر مهر و موم درستی نداشته باشد 
این می تواند روی سطح امنیتش تاثیر بگذارد.همچنین مایکروفر کردن غذاهایی که درون 
ظرف پلاستیکی قرار دارند اصلا توصیه نمی شود.دیگر موردی که برای مایکروفر کردن روزانه 
غذاها باید مورد توجه قرار بگیرد این است که چه غذایی را گرم می کنید؟ آیا بیشتر غذاهای 
مخصوص مایکرفر را استفاده می کنید یا غذاهای غیر فرآوری شده؟غذاهایی مانند پیتزاهای 
فریز شده، و دیگر غذاهای نیمه پخته و بسته بندی شده، مخصوص مایکروفر هستند و بهتر 

است که هر روز استفاده نشوند.
مایکروفر چگونه غذاها را می پزد؟

مایکروفر غذاها را با موج های انرژی که با چشم غیر مسلح قابل مشاهده نیستند می پزد. 
این موج ها با موج های رادیویی یکسان هستند. انرژی مایکروفر در درجه اول ملکول های آب 
و ملکول هایی که در آرایش شبیه به آب هستند را تحت تاثیر قرار می دهد. موج مایکروفر 

ملکول های آب را به لرزش ر می آورد، بنابراین گرما ایجاد می شود.
آیا استفاده روزانه از مایکروفر ایمن است؟

بر اساس اظهارات سازمان بهداشت جهانی، اگر ملاحظات امنیتی را رعایت کنید و همانطور 
که باید از مایکروفر استفاده نمایید خطری وجود نخواهد داشت.یکی از نگرانی هایی که درباره 
مایکروفر وجود دارد این است که موج هایش را به اطراف متساعد نکند. موج های مایکروفر 
فقط زمانی آزاد می شوند که فعال شود، مانند زمانی که یک چراغ را روشن می کنید. اگر 
مایکروفر آسیب دیده باشد و یا درست مهر و موم نشده باشد، ممکن است خطر بیرون رفتن 

موج ها از مایکروفر وجود داشته باشد.
باید قبل از استفاده چک کنید که مایکروفر حتما ایمن باشد و جایی از آن آسیب دیدگی 
نداشته باشد.آسیب موج های مایکروفر بیشتر حرارتی است و اگر طولانی مدت در برابر آن 
قرار بگیرید بافت های حساس مانند اطراف چشم و بیضه ها ممکن است آسیب ببینند.

البته این تنها موقعی اتفاق می افتد که حرارت بالا باشد و مدت زمان زیادی در معرضش 
باشید، مایکروفرها به این اندازه انرژی ندارند.غذاهای مایکروفری رادیو اکتیو ندارند و وقتی از 
مایکروفر بیرون آورده می شوند از خود انرژی متساعد نمی کنند. درست مانند لامپ که با 
خاموش شدنش دیگر نوری نمی دهد مایکروفر نیز وقتی خاموش می شود دیگر موجی از 

خود منتشر نمی کند.

چه غذاهای مایکروفری هر روز استفاده می کنید؟
اگر هر روز از مایکروفر استفاده می کنید، باید نگاه دقیق تری به انتخاب غذایی خود داشته 
باشید. آیا سبزیجات را گرم می کنید تا سریع بپزند؟ و یا مقدار زیادی غذای فرآوری شده 
منجمد می خورید؟به طور کلی غذاهای منجمد، پیتزا ها و دیگر میان وعده های اینچنینی 
کالری، کربوهیدرات تصفیه شده، چربی، سدیم، مواد نگهدارنده، بسیار بالایی دارند و سودشان 
برای بدن ناچیز است.اگر از مایکروفر برای گرم کردن این نوع غذاها استفاده می کنید، بهتر 

است به فکر جایگزین های تازه تری باشید.
محدود کردن کاهش مواد مغذی

سازمان بهداشت جهانی می گوید استفاده از مایکروفر در مقایسه با دیگر روش های پخت 
می تواند مواد مغذی غذاها را حفظ کند. برخی مواد مغذی مانند ویتامین های گروه B، و 
ویتامین C، به حرارت و پخت و پز مایعات حساس هستند.استفاده از روش مایکروفری به 
جای دیگر روش های پخت و پز می تواند زمان پخت و پز را کاهش دهد و جلوی از بین رفتن 

مواد مغذی غذاها را بگیرد.
دشواری در کنترل کیفیت

مایکروفر کردن قطعات بزرگ غذا شاید زیاد مناسب نباشد، چون ممکن است حرارت به تمام 
غذا نفوذ نکند و به صورت نا متناسب پخته شود. همچنین، تفاوت بین غذاهای پخته شده با 
مایکروفر در مقایسه با دیگر روش های پخت می تواند بسیار متفاوت باشد. اگر در حال پخت به 
دنبال کیفیتی خاص هستید، استفاده از دیگر روش های پخت اختیار بیشتری را به شما می دهد.

به دلیل پخته شدن نابرابر غذا، مایکروفر کردن قطعات بزرگ گوشت، معمولا توصیه نمی شود. 
برخی بخش های گوشت ممکن است نپخته بماند و احتمال بیماری غذایی افزایش پیدا کند.

خطرات بالقوه غذاهای مایکروفری
اگر از مایکروفری کهنه یا مدلی که به خوبی بسته نمی شود استفاده می کنید. می تواند روی 
امنیت مایکروفر تاثیر بگذارد. همیشه توصیه می شود از مایکروفری استفاده کنید که دارای 
استاندارد های جهانی باشد. و اگر مایکروفری قدیمی باشد و یا به درستی کار نکند، تعمیرش 
کنید و یا یکی جدید بخرید.مایکروفر کردن غذاها در پلاستیک اصلا توصیه نمی شود. 
پلاستیک حاوی مواد تشکیل دهنده ای چون BPA، است که در صورت پخته شدن در 

دمای بالا می تواند به غذا بچسبد.
دیگر روش های پخت

اگر مطمئن نیستید که مایکروفرتان درست کار می کند یا خیر و یا هنوز مردد هستید 
که اصلا استفاده بکنید یا خیر، می توانید همیشه از روش های پخت دیگر استفاده کنید.به 
خاطر داشته باشید محدود کردن زمان پخت می تواند ارزش مواد مغذی غذا را افزایش دهد. 
همچنین مواردی مانند سبزیجات را به جای اینکه آب پز کنید بهتر است بخار پز کنید، تا 

ارزش غذایی شان حفظ شود.

آیا خوردن غذای مایکروفری بد است؟
عضو هیات رئیسه کمیسیون بهداشت مجلس انتقاد کرد :

جولان دلالان فروش اعضای بدن
عضو هیأت رئیسه کمیسیون بهداشت و درمان مجلس بر ضرورت ترویج فرهنگ اهدای 
عضو در کشور تأکید کرد و افزود: با گسترش فرهنگ اهدای عضو مشکل فروش اعضای 

بدن و جولان دلالان به حداقل می رسد. 
به گزارش  فارس؛ احمد آریایی نژاد درباره آمارهای ارایه شده مبنی بر اینکه هر ۲ ساعت 
یک ایرانی در انتظار عضو می میرد، گفت: اگر خانواده بیماران مرگ مغزی اقدام به اهدای 
عضو کنند دیگر هیچ بیمار نیازمندی سال ها در صف انتظار دریافت عضو جان خود را از 
دست نمی دهد.نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی، بر ضرورت گسترش فرهنگ 
اهدای عضو بیماران مرگ مغزی از سوی رسانه ها تاکید کرد و گفت: بی توجهی نسبت 
به اهدای عضو از بیماران مرگ مغزی موجب شده تعداد زیادی از این افراد بدون اهدای 
عضو به خاک سپرده  شوند.آریایی نژاد با هشدار نسبت به فروش اعضای بدن در کشور بر 
ضرورت ارائه راهکارهای موثر برای جلوگیری از این معضل تاکید کرد و گفت: علل فروش 
اعضای بدن در  کشور از سوی مسئولان باید ریشه یابی شود.وی با تاکید بر اینکه فروش 
اعضای بدن در کشور ریشه در مشکلات اقتصادی و فقر دارد، افزود: بی توجهی به بحث 
تولید داخل، اشتغال و  فاصله طبقاتی نیز مزید بر علت شده است؛  البته برخی از کسانی 
که به فروش اعضای بدن روی می آورند افرادی هستند که کار برای آنها افتخار نیست و 
دنبال پول های یک شبه هستند اگر چه برخی دیگر نیز از روی ناچاری به فروش اعضای 
بدن روی می آورند.آریایی نژاد به خانه ملت گفت: بهتر است دولت افرادی که برای گذران  
زندگی اقدام به فروش اعضای بدن خود می کنند را شناسایی و مورد حمایت قرار دهد 
تا این معضل  به طور کامل در کشور برچیده و به یک روند و عادت تبدیل نشود.وی بر 
ضرورت شناسایی و برخورد جدی با دلالان اعضای بدن تاکید کرد و افزود: متاسفانه دلالی 
در همه جای کشور رخنه کرده و به نوعی درآمد بدون زحمت در کشور باب شده است؛ 
اکثر دلالان واسطه هایی هستند که بدون تولید، پول بیشتری کسب می کنند و در واقع 
این معضل درحال حاضر در کشور از آفت های بزرگ کسب و کار محسوب می شود.عضو 
هیات رئیسه کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، ادامه داد: نیاز است که دولت با اهتمام 

ویژه ریشه فقر اقتصادی و دلالی را در تمامی زمینه ها در کشور بخشکاند.

هزینه یک شب اقامت در بیمارستان دولتی چند؟ 
معاون درمان وزیر بهداشت فاصله میان قیمت تمام شده خدمات در بیمارستان ها و 
تعرفه های مصوب را باعث تاثیر منفی بر کیفیت خدمات دانست و آن را خلاف قانون 

عنوان کرد. 
دکتر محمدآقاجانی در گفت وگو با ایسنا، با انتقاد از فاصله میان قیمت تمام شده خدمات 
و تعرفه های مصوب، اظهار کرد: تعرفه های پزشکی طبق برنامه پنجم توسعه باید براساس 
قیمت تمام شده خدمت باشند که البته حق الزحمه پزشک نیز بخش کوچکی از آن است.  
وی افزود: در حال حاضر فاصله تعرفه ها با قیمت تمام شده خدمت، بسیار زیاد است؛ مثلا 
تعرفه خدمات هتلینگ و یک شب اقامت بیمار در بیمارستان های دولتی حدود 1۰8 هزار 
تومان است، در حالی که همین خدمت براساس مصوبه شورای عالی بیمه برای امسال 
۲۰3 هزار تومان است؛ این یعنی تنها نیمی از هزینه ها به بیمارستان پرداخت می شود. 
معاون درمان وزیر بهداشت این فاصله را باعث ارائه نامناسب خدمت در بیمارستان ها 
دانست و افزود: این موضوع خلاف قانون برنامه پنجم توسعه است، چراکه قیمت تمام 
شده با تعرفه ها فاصله زیادی دارد. به همین دلیل است که شورای عالی بیمه هر سال باید 
براساس قانون نرخ ها را مشخص کند، اما به دلیل محدودیت منابع هنوز با قیمت تمام شده 
فاصله زیادی داریم و البته چند سال است که تعرفه ها با تاخیر اعلام می شوند.  وی در پایان 
صحبت هایش گفت: این فاصله کسری میان تعرفه های مصوب و قیمت تمام شده خدمت، 
اعتبار بیمارستان ها را در پی دارد و نشان دهنده فاصله بین هزینه و درآمد است. در نتیجه 

تاثیر خود را بر کیفیت خدمات نشان می دهد. 

طب سوزنی برای چه بیماری هایی مفید است؟
از طب سوزنی برای درمان بسیاری از ناهنجاری های جسمی و روحی مانند اضطراب، 
افسردگی، سندرم روده تحریک پذیر و همچنین بیماری های التهابی استفاده می شود. 
این روش درمانی برای درمان پارکینسون نیز مفید است. در اینجا چند فایده این طب را 

برایتان می گوییم.
طب سوزنی یک شیوه درمان جایگزین )طب مکمل( است که در آن، سوزن های بسیار 

باریک وارد پوست می شوند تا طیف وسیعی از بیماری ها را درمان کنند. 
این روش درمانی بخشی از طب سنتی چین است. در باور طب سنتی چینی، نیروی 
زندگی که به آن qi می گویند، در کانال های پیچیده ای به نام عصب میانی یا مدیان 
جریان دارد. وقتی مدیان ها مسدود شوند، این نیرو نمی تواند آزادانه جریان داشته باشد. 

این مشکل باعث درد مزمن و بیماری می شود. 
دانشمندان چینی در دانشگاه پکن دریافتند طب سوزنی درمانی موثر برای بیخوابی 

می باشد
برای درمان این مدیان های مسدود شده، متخصص طب سوزنی، سوزن های نازکی را 
وارد لایه ی سطحی پوست می نماید. این سوزن ها، مدیان های مسدود بدن را باز می 

کنند و به qi اجازه می دهند به جریان عادی اش برگردد.
درمان انواع سردرد و میگرن

از طب سوزنی برای درمان انواع درد و ناراحتی ها مانند سردرد میگرنی و سردرد تنشی 
استفاده می شود. این تکنیک از نگاه علم مدرن نیز موثر است.

گروهی از پژوهشگران با انجام بیش از یازده مطالعه، فواید درمان با طب سوزنی را بررسی 
کردند که شامل انجام طب سوزنی برای هزاران بیمار مبتلا به سردردهای خفیف تا شدید 

می شد. 
بعد از بررسی محققان دریافتند طب سوزنی می تواند شیوه ای غیردارویی و موثر برای 

درمان بیماران مبتلا به سردرد مزمن تنشی باشد.
تسکین دردهای مزمن

طب سوزنی راهی موثر برای درمان درد طولانی مدت گردن، کمر و زانو می باشد. از این 
شیوه برای درمان درد آرتریت روماتوئید هم استفاده می شود.

درمان بی خوابی
دانشمندان چینی در دانشگاه پکن دریافتند طب سوزنی درمانی موثر برای بیخوابی می 
باشد. طب سوزنی می تواند تاثیرات قرص خواب و درمان های گیاهی را تقویت کند و 
نتایجش بهتر از زمانی است که این داروها به تنهایی استفاده شوند. بر خلاف قرص های 
خواب و مکمل های گیاهی، طب سوزنی عوارضی نداشته و هیچ ناراحتی ایجاد نمی کند.

تسریع بهبودی بعد از شیمی درمانی
بیماران سرطانی که تحت شیمی درمانی هستند، می توانند با کمک طب سوزنی سیر 
بهبودی سریع تری داشته باشند. مطالعات گوناگون تایید می کنند که طب سوزنی، 

سیستم ایمنی بدن را تقویت کرده و حتی پلاکت های خون را افزایش می دهد. 
در یک بررسی دانشمندان دریافتند که طب سوزنی واقعا می تواند از کاهش سلول های 

سالم بدن بعد از شیمی درمانی و رادیوتراپی پیشگیری کند. 
بیماران این طور گزارش دادند که بعد از انجام طب سوزنی احساس درد کمتری داشته 
و طب سوزنی به بهبود کیفیت زندگی شان کمک کرده است. برخی بیماران همچنین 
گفتند که طب سوزنی، واکنش شدید بدن نسبت به شیمی درمانی مانند حالت تهوع و 

استفراغ را کاهش داده است.
تقویت سلامت روانی

آیا می دانستید که طب سوزنی پیر شدن مغز را به تاخیر می اندازد؟ طب سوزنی 
همچنین خطر ابتلا به زوال عقل را کاهش داده و حافظه و عملکردهای ادراکی مغز را 

تقویت می نماید. 
برخی مطالعات نشان دادند برای درمان پارکینسون و سایر بیماری های مربوط به 
سالمندی که موجب کاهش نیروی ادراک مغزی می شوند، می توان از طب سوزنی 

استفاده کرد. 
در تحقیقی، 85 درصد از بیماران مبتلا به پارکینسون، بعد از جلسات منظم طب سوزنی، 
شاهد بهبود علائم شان بودند. این علائم شامل رعشه، کُندی حرکت، درد، افسردگی، 

اختلال خواب و اضطراب می شد.

صبحانه ای برای آب کردن چربی های شکم
چربی های شکم، آن دسته از چربی هایی هستند که علاوه بر به هم ریختن تناسب اندام 
به سختی از بین می روند وآب کردن آن ها نیاز به یک برنامه غذایی درست و صحیح دارد .

شادی مددی کار شناس تغذیه در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان گفت: افرادی که 
قصد لاغر شدن دارند نباید صبحانه را به هر دلیلی از برنامه غذایی خود حذف کنند زیرا 
بدن برای شروع روز کاری نیاز به انر  ژی دارد؛ صبحانه ای که درست انتخاب شود با کنترل 

میزان کالری دریافتی از پرخوری فرد در طول روز جلوگیری می کند.
وی افزود: یک صبحانه خوب و مغذی شامل پروتئین، فیبر، غلات کامل، غذا های سبوس 
دار و ویتامین ها است، این مواد غذایی ترکیبات فوق العادی ای هستند که علاوه بر سالم 

بودن، افراد را برای مدت قابل توجهی سیر نگه می دارند. 
مددی در ادامه بیان داشت: استفاده از منابع پروتئینی مانند پنیر کم چرب یا تخم مرغ 
آب پز بهترین انتخاب برای این وعده غذایی است؛ این مواد به دلیل پروتئین بسیاری 
که دارند می توانند به طور موثر از اشتهای فرد در طول روز بکاهند و روند لاغری افراد را 

سرعت بخشند. 
وی درباره اهمیت بسیار بالای مصرف غلات به ویژه در کاهش وزن و آب کردن چربی ها 
گفت: این مواد غذایی تاثیر بسزایی در سیری و پر کردن حجم معده دارند و دارای مقادیر 
قابل توجهی فیبر و سبوس هستند؛ میزان ویتامین های گروه B این غلات از آرد و نان 

سفید بیشتر است و باعث بهبود مزاج افراد می شود. 
مددی تصریح کرد: لازم است افراد مصرف قند، شکر و شیرینی ها را در وعده صبحانه 
محدود کنند زیرا این مواد غذایی به مرور زمان باعث افزایش چربی های اضافه در ناحیه 

شکم می شود. 
این کار شناس تغذیه یاد آور شد: چای سبز یا یک لیوان شیر کم چرب می تواند جایگزین 
مناسبی برای افرادی که عادت به خوردن چای شیرین دارند، باشد؛ این نوشیدنی ها علاوه 

بر خواص بسیار به مرور زمان باعث لاغری نیز می شوند. 

یک متخصص تغذیه  عنوان کرد :

10بلایی که کمبود آب به سر بدنتان می آورد
یک متخصص تغذیه گفت: 1۰۰درصد بدن انسان از آب تشکیل شده و تامین نشدن 
آب مورد نیاز بدن ممکن است موجبات درگیری بدن با برخی از بیماری ها را فراهم 

کند.
ضیاالدین مظهری متخصص تغذیه در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان  گفت: آب 
ماده ای مغذی برای بدن انسان محسوب می شود که  تک تک سلول های بدن به آن 

نیاز دارد.
مظهری با بیان اینکه آب از طریق خون وارد سلول های بدن شده و انرژی تولید شده 
از طریق این سلول ها به همه قسمتهای بدن می رسد، افزود: همانطور که گیاهان برای 

پرورش و رشد و نمو نیاز به آب دارند بدن انسان نیز به این مایع حیات نیاز دارد.
وی تصریح کرد: آب مصرفی فقط باید از طریق بدن تامین شود و هیچ ماده دیگری 
نمیتواند جایگزین آن شود. وی با بیان اینکه مایعات، نوشیدنی های گاز دار، چای، شیر و 
حتی آب میوه ها نمی توانند جایگزین این مایع در بدن باشند؛ گفت: چای خاصیت تبخیر 
شدن داشته و محرک ادرار بوده و نه تنها نیاز انسان را تامین نمی کند بلکه دلیل از دست 

دادن آب بدن هم می شود.  
وی با بیان اینکه همه افراد روزانه بین ۲ الی 5 لیتر  آب نیاز دارند،  ادامه داد: در روزهایی 
که هوا گرم است باید حتما از آب سالم استفاده شود نوشیدن آب می تواند از گرما زدگی 

و اختلالات بدن جلوگیری کند.
این متخصص تغذیه اضافه کرد: تامین نشدن آب مورد نیاز بدن موجب درگیری بدن با 

بیماری حصبه، وبا و شبه حصبه می شود.

محققان هشدار دادند؛

زنان باردار نوشیدنی قندی نخورند
به گفته محققان، زنان بارداری که روزانه نوشیدنی های حاوی قند مصنوعی می 
نوشند احتمالا نوزادی با وزن بالا که در آینده دچار اضافه وزن هم خواهد بود به 

دنیا می آورند. 
به گزارش مهر، به گفته محققان دانشگاه مانیتوبا کانادا، نوزادان متولدشده از زنانی که به 
طور مرتب یک یا چند نوشیدنی حاوی قند در طول بارداری مصرف می کنند دو برابر 

بیشتر دارای کودکانی خواهند بود که تا یک سالگی اضافه وزن دارند.
مگان آزاد، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »این اولین مطالعه ای است که 
به بررسی تاثیر احتمالی مصرف شیرین کننده های مصنوعی در طول بارداری و اضافه 

وزن نوزاد می پردازد«.
در این مطالعه، محققان داده های مربوط به بیش از 3۰۰۰ مادر و نوزاد را جمع آوری 
کردند. از زنان در مورد نوشیدنی های دوران بارداری شان پرسیده شد.  حدود 3۰ درصد 
اعلام کرده بودند که نوشیدنی های حاوی مواد شیرین کننده مصنوعی می نوشیدند و 5 

درصد از آنها هر روز این نوع نوشیدنی ها را می نوشیدند.
به گفته محققان، نگرانی در مورد تاثیرات منفی احتمالی مصرف نوشیدنی های شیرین 
مصنوعی توسط مادر باردار بر جنین و نوزادشان همچنان روبه افزایش است و مادران باردار 

باید بسیار مراقب تغذیه دوران بارداری شان باشند.

ساخت اولین باتری منیزیمی توسط تویوتا
محققان موسسه تحقیقاتی شرکت تویوتا در آمریکای شمالی بالاخره فرمول استفاده 

از منیزیم در باتری های قابل شارژ را کشف کردند.
 استفاده از منیزیم در ساخت باتری قابل شارژ در افزایش قدرت ذخیره انرژی و 
همچنین بالا رفتن استاندارهای ایمنی موثر است. باتری های منیزیمی را می توان در 

اشکال مختلف و با کارایی متفاوت برای تلفن همراه و خودرو تولید کرد.
اگرچه استفاده از عنصر لیتیوم در پیشرفت صنایع باتری سازی تاثیر زیادی داشته، اما 
این فلز بسیار خطرناک  است، بطوریکه در صورت ترکیب با هوا امکان آتش سوزی وجود 
دارد. به همین  منظور برای کاهش خطر آتش سوزی شرکت های باتری سازی غلظت 

یون های لیتیوم را کاهش داده و یون ها را در میله های گرافیتی قرار می دهند.
طبیعی است که با کاهش مقدار یون های لیتیوم توانای ذخیره سازی باتری نیز کاهش 
یافته و شرکت های باتری سازی برای افزایش توان از روش های انحصاری خود استفاده 

می کنند.
رانا موهتادی، دانشمند و مهندس شیمی مرکز تحقیقاتی تویوتا عنوان کرد: برخلاف 
لیتیوم فلز منیزیم کاملا در هوا پایدار است و در صورت استفاده ظرفیت ذخیره سازی 

باتری  را به مراتب افزایش می دهد.
وی در ادامه افزود: اگرچه استفاده از منیزیم یک جایگزین ایده آل به نظر می رسد، اما 
ساخت محلول الکترولیت قادر به حفظ کارایی منیزیم در کنار قابلیت انتقال مناسب 
الکتریسیته خود یک چالش بزرگ است، ولی خوشبختانه محققان شرکت تویوتا با 
مطالعه بر روی فناوری سلول سوختی هیدروژن برای این مشکل یک راه حل کشف 
کرده اند.پائول فنسون، مدیر بخش مطالعاتی شرکت تویوتا اظهار کرد: هم اکنون بهترین 
متخصصان علم شیمی جهان در حال مطالعه بر روی ساخت بهترین محلول الکترولیت 

با سازگاری بالا با منیزیم هستند. 

چهار شنبه -بیست ودوم اردیبهشت 1395 - سال نوزدهم - شماره 3998



اجتماعی 6

همزمان با ایام نیمه شعبان 

موکب حضرت معصومه)س( در قم
 برپا می شود

 مدیر موکب حضرت معصومه)س( از برپایی این موکب در ایام نیمه شعبان در قم خبر داد. 
محمود پارچه باف ظهر دیروز در نشست مطبوعاتی با اشاره به برپایی موکب حضرت 
معصومه)س( اظهار کرد: چند سالی است که موکب حضرت معصومه)س( تاسیس شده و 
خدماتی در اربعین امام حسین)ع( به زائران ارائه می دهد، امسال با توصیه رئیس هیأت امنا بنا 

شد در ایام جشن های نیمه شعبان این موکب در بلوار پیامبر اعظم برپا شود.
وی خاطرنشان کرد: این موکب در کربلا خدماتی برای زائران در زمینه اسکان، پذیرایی، 
تغذیه، برگزاری جلسات و کارهای فرهنگی ارائه می داد.مدیر موکب حضرت معصومه)س( 
با بیان اینکه اکنون نیروها در محل مشغول برپایی موکب حضرت معصومه)س( هستند، 
تا زائران و مجاوران بتوانند روزهای 1۲، 13 و 14 شعبان از خدمات بهره مند شوند، گفت: 
اگر چنانچه روز نیمه شعبان زائری در قم بود و مسیر بلوار پیامبر اعظم پذیرش داشت، روز 
نیمه شعبان نیز ارائه خدمات ادامه پیدا می کند.وی با بیان اینکه نزدیک به 11۰ متر طول 
بلوار پیامبر اعظم غرفه هایی تشکیل شده است، عنوان کرد: غرفه  های کتابخانه و کتابخوانی، 
کودک و نوجوان، مهدویت و پاسخ به سئوالات و مسائل شرعی، خدمات آرایشگاه و واکس 
به صورت صلواتی و سمعی و بصری در این مسیر تشکیل می شود و در غرفه رادیوی موکب 
با رادیوی معارف، استان قم و رادیوی قرآن لینک هستند و برنامه ها هماهنگ از رادیوهای 
ملی و استانی پخش می شود.پارچه باف خاطرنشان کرد: در غرفه ای به نام مدافعان حرم نیز 
رشادت ها و شجاعت های نیروهایی که در حرم اهل بیت)ع( مشغول دفاع هستند، به نمایش 
گذاشته می شود.وی با بیان اینکه در غرفه ای به نام اقتصاد مقاومتی؛ اقدام و عمل نیز کارهای 
تولیدی ایرانی ها و جوانان استان قم به نمایش گذاشته می شود، گفت: امسال در نظر داریم با 
ارائه خدمات و ایستگاه هایی که در قم برپا می شود، بتوانیم بهره معنوی بیشتری از برگزاری 
این جشن ها داشته باشیم.مدیر موکب حضرت معصومه)س( عنوان کرد: توزیع آب میوه، 
چای و دمنوش های متنوع در این موکب صورت می گیرد، روزهای پنجشنبه 1۲ شعبان، 
جمعه 13 شعبان و شنبه 14 شعبان پس از نماز مغرب و عشا نیز غذا در موکب طبخ و توزیع 
می شود.پارچه باف عنوان کرد: در هنگام نماز همه غرفه ها تعطیل و همگام با مردم و زائران 
نماز جماعت اقامه می شود تا فرهنگ مهدویت را به منصه ظهور بگذاریم و ارائه خدمات در 
زمینه اشاعه فرهنگ مهدویت صورت گیرد.وی با اشاره به خدمات دیگر در موکب حضرت 
معصومه)س( گفت: در غرفه بهداشت نیز خدماتی مانند تست فشار خون و قند خون به 
صورت رایگان از زائران و مردم انجام می شود.مدیر موکب حضرت معصومه)س( با بیان اینکه 
بودجه این کار از سوی خیران تامین می شود، گفت: پیش بینی ۲۰۰ میلیون تومان هزینه 
برای این کار صورت گرفته است، مردم می توانند در صورت تمایل کمک های نقدی خود را 
به شماره حساب بانک ملی ۰1۹4۰۰۹4۰۰۰۰4 و شماره کارت ۶۰37۹۹71788۹۶5۶۰ 
واریز کنند تا در این امر خیر سهیم باشند.وی خاطرنشان کرد: تصمیم بر این است زمانی که 
مردم در صف توزیع هستند و آماده سازی طبخ غذا انجام می شود، تریبونی را در ارتفاع تعبیه 

کنیم تا از سخنرانی های حجج اسلام رفیعی، ماندگاری و فرحزاد استفاده کنند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

بدهی بیمه ای واحدهای صنعتی قم تقسیط شود
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی  استان خواستار تقسیط بلند مدت بدهی بیمه ای 
واحدهای صنعتی قم شد و گفت: سازمان تأمین اجتماعی نگاه حمایتی به واحدهای تولیدی 

و صنعتی داشته باشد. 
به گزارش شرکت شهرک های صنعتی استان قم، امیر طیبی نژاد در دومین دیدار خود 
در سال جاری با مدیرکل تأمین اجتماعی قم طی سخنانی اظهار داشت: در سالی که توسط 
رهبر معظم انقلاب به نام اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل اعلام شده لازم است دستگاه ها 
و مراکز خدمت رسان نگاهی حمایتی و مقاومتی به موضوع صنعت، تولید و شهرک های 
صنعتی داشته باشند. وی در این دیدار با اشاره به ضرورت اجرای برنامه های کوتاه مدت، 
میان مدت و بلند مدت در راستای ایجاد فرصت های شغلی و توسعه تولید و کار خاطرنشان 
ساخت: یکی از برنامه های کوتاه مدت که در دستور کار این شرکت نیز قرار گرفته است فعال 
سازی واحدهای راکد و نیمه فعال است که با ظرفیت کمی در حال تولید هستند. مدیرعامل 
شرکت شهرک های صنعتی استان قم با بیان اینکه یکی از واحدهای صنعتی تعطیل طی 
چند سال اخیر در سال جدید با حمایت و تلاش های شرکت شهرک ها مجدداً فعال شد، 
گفت: خوشبختانه در حال حاضر در این واحد صنعتی ده نفر به صورت مستقیم مشغول 
کار شدند که امیدواریم با حمایت های بیشتر تعداد نیروی شاغل این واحد صنعتی افزایش 
یابد. وی در این رابطه تصریح کرد: راه اندازی واحدهای صنعتی راکد و نیمه فعال کاری 
دور از دسترس نیست ولی تداوم فعالیت آن ها مستلزم همکاری بیش از پیش سازمان ها و 
دستگاه های حمایتی و خدماتی است. طیبی نژاد نقش اداره کل تأمین اجتماعی را در این 
میان مهم و تأثیرگذار دانست و بیان داشت: واحد صنعتی که تعطیل شده و مجدداً فعال 
می شود قطعاً بدهی هایی به بانک ها، بیمه و سایر دستگا ها دارد که لازم است با توجه به سال 
اقتصاد مقاومتی، اقدام وعمل، نگاه دستگاه ها به این واحدها بیشتر و فوق العاده تر از خدمات 
جاری فعلی باشد. وی تقسیط بلند مدت بدهی های واحدهای تولیدی و صنعتی توسط اداره 
کل تأمین اجتماعی و سایر دستگاه ها را خواستار شد و افزود: در حال حاضر مساعدت هایی 
از سوی دستگاه ها به واحدهای تولیدی و صنعتی صورت می گیرد ولی این موارد کافی به 
نظر نمی رسد که اگر این گونه بود امروز شاهد تعطیلی واحدهای صنعتی و تولیدی نبودیم 
و ما معتقدیم هیچ واحد صنعتی نباید بدلیل بدهی دچار مشکل ادامه فعالیت شود. در ادامه 
این دیدار سید مجتبی موسوی مدیرکل تأمین اجتماعی قم نیز با ارائه گزارشی آخرین 
اقدامات این اداره کل در حمایت و ارائه خدمات به واحدهای صنعتی را بیان و اظهارداشت: 
بدنبال این هستیم تا با اخذ موافقت سازمان تأمین اجتماعی اقساط بدهی واحدهای صنعتی 
و تولیدی را به مقدار قابل توجهی افزایش دهیم. گفتنی است در ادامه این دیدار معاونین 
و مدیران دو مجموعه شرکت شهرک های صنعتی قم و اداره کل تأمین اجتماعی استان به 
صورت کارگاهی مشکلات و راهکارهای عملی در بخش حمایت از واحدهای صنعتی را مورد 

بررسی قرار دادند.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم خبر داد:

ارائه آموزش های مهارتی به ۴۷0 روستایی در قم
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم از ارائه آموزش های مهارتی به 47۰ روستایی 
در این استان خبر داد و افزود: سال گذشته ۶4 هزار و 57 نفر ساعت آموزش مهارتی در 

روستا ها ارائه شد. 
احمد عطارنیا ، اظهار داشت: در راستای اشاعه آموزش های مهارتی و ساماندهی مشاغل 
خانگی در مناطق روستایی، اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان قم در سال گذشته ۶4 
هزار و 57 نفر ساعت آموزش های مهارتی از قبیل پرورش دهنده گوسفند، تولیدکننده ورمی 
کمپوست، نازک دوز زنانه، گلیم باف درجه ۲، دوخت لباس زنانه، قالی باف تابلویی، پرورش 
دهنده زنبورعسل، کارگر فنی گاوداری صنعتی به 47۰ نفر از متقاضیان در روستاهای قم ارائه 
کرده است. وی گفت: ۲۶ دوره آموزشی مهارتی در قالب 1۰حرفه برای ساکنین روستاهای 
استان برگزار شده که از کل آموزش دیدگان در سال گذشته، ۲۶3 نفر زن و ۲۰7 نفر مرد 
بوده اند. مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم ضمن تأکید بر موثر بودن آموزش های 
مهارتی در ایجاد اشتغال پایدار و مولد در مناطق روستایی، افزود: با ارائه این آموزش ها 
علاوه بر توجه به گروه های محروم حاشیه ای، روستاییان و کشاورزان و توانمند ساختن و 
افزایش مهارت شغلی این بخش از جامعه، امکان استفاده از مزایای گواهینامه های مهارت 
نظیر استفاده از تسهیلات خود اشتغالی فراهم می شود. وی گفت: این آموزش ها بامشارکت 
دستگاه های فعال در روستا ها نظیر کمیته امداد امام خمینی)ره(، اداره کل بهزیستی، سازمان 
بسیج سازندگی و سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی برگزار شده است. عطارنیا 
عنوان کرد: گروه های هدف این آموزش ها شامل شاغلین بخش کشاورزی و روستایی، فارغ 

التحصیلان کشاورزی و کارجویان روستایی هستند.

با اعتبار ۶۰۰ میلیون ریال؛

خانه تاریخی ملاصدرا در قم مرمت می شود
معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم از مرمت 
و ساماندهی خانه تاریخی ملاصدرا در شهر کهک از توابع قم با اعتبار ۶۰۰ میلیون ریالی 

خبر داد. 
به گزارش اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، عمار کاوسی با اشاره 
به اینکه مرمت خانه تاریخی ملاصدرا از اواخر سال گذشته شروع شده است و تا کنون 
ادامه دارد، گفت: بخش های مختلف این مجموعه تاریخی از جمله عصاری در حال مرمت و 
بازسازی است. وی  با بیان اینکه در قم بیش از 35۰ اثر تاریخی به ثبت رسیده است، افزود: 
در حال حاضر آثار ملاصدرا این حکیم فرزانه در حال جمع آوری است تا بتوانیم در بخشی 
از این مکان تاریخی بعد از مرمت برای بازدید عموم مردم قرار دهیم. معاون میراث فرهنگی 
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، با بیان اینکه خانه تاریخی ملاصدرا 
طی چهار دوره مرمت شده است، گفت: سبک سازی، کف فرش، عایق کاری بام، مرمت 
فضای عصاری و حلوایی، تملک ملک که بخشی از مجموعه تاریخی بوده است از جمله 
اقدامات احیای این مجموعه تاریخی است. وی از مرمت و ساماندهی خانه تاریخی ملاصدرا 
با اعتبار ۶۰۰ میلیون ریالی خبر داد و گفت: از محل اعتبارات سال ۹3 نیز 3۰۰ میلیون 
ریال برای مرمت خانه تاریخی ملاصدرا هزینه شد. کاوسی به مرمت و ساماندهی خانه های 
تاریخی اشاره کرد و گفت: در سال گذشته خانه های تاریخی از جمله خانه زند، شاکری و 
ملاصدرا مرمت اضطراری و بازسازی شد. معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری قم خاطرنشان کرد: این اداره کل بسته  های حمایتی برای مرمت 
خانه های تاریخی قرار داده است از این رو مالکان خانه های تاریخی می توانند با مراجعه به این 
اداره کل اقدام به احیای آن ها به صورت مشارکتی کنند در حالی که شاهد عدم توافق مالکان 

و حضور آنان برای جلوگیری از تخریب بنا ها هستیم.

امروزچهارشنبه ۲۲ اردیبهشت  ماه ، سالروز ولادت 
مردی  بزرگ  است،  العباس)ع(  ابوالفضل  حضرت 
که در فضل، کمال، فتوت، ایثار، عشق، شجاعت و 
رادمردی الگویی برجسته است . حضرت ابوالفضل)ع( 
در اخلاص، استقامت و پایمردی نمونه است و در 
ارزشمندی که کرامت  هر خصلت نیک و صفت 
یک انسان به آن بسته است، سرمشق است. تاریخ 
روشن از کرامتهای عباس بن علی است و نام  او 
با وفا، ادب، ایثار و جانبازی همراه است و گذشت 
این سالها، کمترین غباری بر سیمای فتوتی، که در 
رفتار آن حضرت جلوه  گر شد، ننشانده است. میلاد 
فرزند شجاعت ولادت نخستین فرزند ام البنین، در 
روز چهارم شعبان سال ۲۶ هجری در مدینه بود. 
تولد عباس، خانه علی و دل مولا را روشن و سرشار 
از امید ساخت، چون حضرت می دید در کربلایی 
که در پیش است، این فرزند، پرچمدار و جان نثار 

آن فرزندش خواهد بود وعباس علی، فدای حسین 
فاطمه خواهد گشت. با تولد عباس، خانه علی آمیخته 
از غم و شادی شد ، شادی برای این مولود خجسته 
و غم و اشک برای آینده  این فرزند و دستان او در 
کربلا . عباس در خانه علی و در دامان مادر با ایمان 
و وفادار خود و در کنار حسن و حسین رشد کرد و 
از این دودمان پاک و عترت رسول، درسهای بزرگ 
انسانیت ، صداقت و اخلاق را فرا گرفت. تربیت خاص 
امام علی)ع( بی  شک، در شکل دادن به شخصیت 
فکری و روحی بارز و برجسته این نوجوان، سهم 

عمده  ای داشت . 
 استعداد ذاتی و تربیت خانوادگی او سبب شد در 
کمالات اخلاقی و معنوی، پا به پای رشد جسمی و 
نیرومندی عضلانی، پیش برود و جوانی کامل، ممتاز 
و شایسته گردد. نه  تنها در قامت رشید بود، بلکه در 
خرد، برتر و در جلوه  های انسانی هم رشید بود. او 

می دانست که برای چه روز عظیمی ذخیره شده است 
تا در یاری حجت خدا جان نثاری کند، او برای عاشورا 
به دنیا آمده بود. عباس، نجابت و شرافت خانوادگی 
داشت و از نفسهای پاک و عنایت های ویژه علی)ع( 
و مادرش ام البنین برخوردار بود. ام البنین هم نجابت 
و معرفت و محبت به خاندان پیامبر را یکجا داشت 
و در ولا و دوستی آنان، مخلص و شیفته بود. از آن 
سو نزد اهل بیت هم وجهه و موقعیت ممتاز و مورد 
احترامی داشت. اینکه زینب کبری )س(پس از عاشورا 
و بازگشت به مدینه به خانه او رفت و شهادت عباس و 
برادرانش را به این مادر داغدار تسلیت گفت و پیوسته 
به خانه او رفت و آمد می  کرد و شریک غمهایش 
بود . فصل جوانی از روزی که عباس چشم به جهان 
گشوده بود امیرالمؤمنین ، امام حسن و امام حسین 
را در کنار خود دیده و از سایه مهر و عطوفت آنان 
و از چشمه دانش و فضیلتشان برخوردار و سیراب 

شده بود. چهارده سال از عمر عباس در کنار علی 
گذشت، دورانی که علی)ع( با دشمنان درگیر بود. 
گفته  اند عباس در برخی از آن جنگها شرکت داشت، 
در حالیکه نوجوانی در حدود دوازده ساله بود، رشید 
و پرشور و قهرمان که در همان سن و سال حریف 
قهرمانان و جنگاوران بود. حضرت علی به او اجازه 
پیکار نمی داد، به امام حسن)ع( و امام حسین )ع( هم 
چندان میدان شجاعت نمایی نمی  داد. اینان ذخیره  
های خدا برای روزهای آینده اسلام بودند و عباس 
می بایست جان ، توان و شجاعتش را برای کربلای 
حسین نگه دارد و علمدار سپاه سیدالشهدا باشد. 
ایمان، بصیرت و وفای عباس آنچنان مشهور و زبانزد 
بود که امامان شیعه پیوسته از آن یاد می  کردند و او 
را به عنوان یک انسان والا و الگو می  ستودند. افتخار 
بزرگ عباس بن علی این بود که در همه عمر، در 
خدمت امامت، ولایت و اهل  بیت عصمت بود، به ویژه 

نسبت به اباعبدالله الحسین)ع( نقش حمایتی ویژه ای 
داشت و بازو و پشتوانه و تکیه گاه برادرش سیدالشهدا 
بود و نسبت به آن حضرت، همان جایگاه را داشت که 

حضرت امیر نسبت به پیامبر خدا داشت.
حضرت  زیبای  القاب  به  وقتی  القاب  آینه  در   
عباس می  نگریم، آنها را همچون آینه  ای می  یابیم 
که هرکدام، جلوه  ای از روح زیبا و فضائل حضرت 
را نشان می دهند. القاب حضرت عباس، برخی در 
زمان حیاتش هم شهرت یافته بود، برخی بعدها بر 
او گفته شد و هر کدام مدال افتخار و عنوان فضیلتی 
امیرالمؤمنین  رشید  فرزند  این  نام  جاودانه.  است 
"عباس" بود، چون شیرآسا حمله می  کرد و دلیر 
بود و در میدانهای نبرد، همچون شیری خشمگین 
بود که ترس در دل دشمن می ریخت و فریادهای 
حماسی  وی لرزه بر اندام حریفان می افکند. کنیه  
اش "ابوالفضل" بود، پدر فضل؛ هم به این جهت که 
فضل، نام پسر او بود، هم به این جهت که در واقع 
نیز پدر فضیلت بود و فضل و نیکی، زاده او و مولود 
سرشت پاکش و پرورده دست کریمش بود. ابوالقربه 
)پدر مشک ( ، سقا ، قمر بنی هاشم ، باب الحوائج 
، رئیس عسکر الحسین )فرمانده سپاه حسین( ، 
علمدار ، سپهدار ، عبد صالح ، صحب لواء و طیار از 
جمله القاب آن حضرت است . مظهر شجاعت و وفا 
نه شجاعت دور از وفاداری ارزشمند است، نه از وفای 
بدون شجاعت کاری ساخته است. راه حق، انسانهای 
مقاوم و نستوه و عهد شناس و وفادار می طلبد. میدان 
های نبرد، سلحشوری و شجاعت آمیخته به وفاداری 
به راه حق و آرمان والا و رهبر معصوم لازم است و 
اینها همه دربالاترین حد در وجود فرزند علی جمع 
بود. عباس از طرف مادر از قبیله شجاعان و رزم آوران 
بود، از طرف پدر هم روح علی را در کالبد خویش 
داشت. هم شجاعت ذاتی داشت، هم شهامت موروثی 
که معلول شرایط زندگی و محیط تربیت بود و بخشی 
هم زاییده ایمان و عقیده به هدف بود که او را شجاع 
می ساخت. عباس در همه عمر، یک لحظه از برادرش، 
امامش و مولایش دست نکشید و از اطاعت و خدمت 
کم نگذاشت. در تاریخ بشری، از گذشته تاکنون، 
هیچ برادری نسبت به برادرش مانند عباس نسبت 
به سیدالشهدا با صداقت و ایثارگر، فداکار، مطیع و 
خاضع نبوده است. وفا و بزرگواری و ادب او نسبت 
به امام به گونه  ای بود که در تاریخ به صورت ضرب  
المثل در آمده است. هرگز در برابر امام  حسین)ع( از 
روی ادب نمی  نشست مگر با اجازه، مثل یک غلام. 
عباس  برای حسین همانگونه بود که علی برای پیامبر. 
حسین  بن  علی)ع( را همواره با خطاب "یا سیدی"، "یا 

ابا عبدالله"، "یابن رسول الله" صدا می کرد. 

 به مناسبت سالروز ولادت حضرت ابوالفضل العباس)ع(

ابوالفضل )ع(؛ پرچمدار عشق و ایثار

چهار شنبه -بیست ودوم اردیبهشت 1395 - سال نوزدهم - شماره 3998

کاروان عروسی با بی توجهی  راننده 
موتورسیکلت عزادار شد

رئیس پلیس راه استان از وقوع یک فقره تصادف منجربه فوت در کیلومتر 3۹ محور 
سلفچگان به قم خبر داد. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ اردشیر جمشیدی راد در تشریح این 
حادثه اظهار داشت:متاسفانه در کاروان عروسی راکب یک دستگاه موتورسیکلت به علت بی 
توجهی به قوانین ومقررات راهنمایی و رانندگی مبادرت به تک چرخ زدن نمود. وی افزود: 
در ادامه راکب موتورسیکلت براثر ناتوانی در کنترل وسیله با پشت سر به سطح آسفالت 
برخورد و در دم فوت می کند. رئیس پلیس راه استان با اشاره به اینکه در این حادثه 
جوان 1۹ساله جان خود را از دست داد، به خانواده ها توصیه کرد.بایستی بیشتر مراقب 
باشند و اجازه خود نمایی به فرزندان خود ندهند تا شاهد این گونه حوادث تلخ نباشند. 
سرهنگ جمشیدی راد هشدار داد: موتورسیکلت،فاقد هرگونه سیستم محافظتی هنگام 
تصادف و برخوردهای فیزیکی است و با توجه به سرعت بالایی که می تواند در حرکت 
به آن برسد از خطرناک ترین وسایل نقلیه ای است که درصد بالایی از تلفات جانی را به 
خود اختصاص داده و صدمات جبران ناپذیری به نقاط حساس بدن خصوصاً ناحیه سر و 

صورت وارد می کند.

گودبرداری غیراصولی علت حادثه 

مرگ کارگر ۵0ساله در ریزش آوار
 

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران گفت: گودبرداری غیر 
اصولی و ناایمن سبب شد یک کارگر 5۰ ساله افغان به دلیل تخریب دیواره ها جان خود 

را از دست بدهد. 
جلال ملکی درباره جزییات عملیات نجات گران آتش نشانی افزود: ساعت 14:38  روز 
دوشنبه  حادثه آوار در محل گودبرداری شده در یافت آباد، بلوار زندیه به سامانه 1۲5 اعلام 

و ماموران دو ایستگاه آتش نشانی به محل حادثه اعزام شدند.
وی ادامه داد: در قطعه زمینی به وسعت 5۰۰ متر مربع و به عمق 1۰ متر در محل 
گودبرداری شده تعدادی از کارگران روی دیواره های ضلع غربی  مشغول کار بودند که به 

یکباره دیواره محل گودبرداری شده تخریب و دو کارگر افغان در زیر خاک مدفون شدند.
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران با بیان اینکه خاک محل 
گودبرداری شده بسیار سست بود خاطرنشان کرد: آتش نشانان همزمان با عملیات نجات 
عملیات مهار دیواره ها را انجام دادند که در همان لحظات اولیه یکی از کارگران 3۲ ساله 

زنده اما مصدوم را از زیر آوار نجات دادند.
ملکی گفت: پس از ساعت ها تلاش آتش نشانان موفق شده کارگر 5۰ ساله افغان که 

بدلیل شدت جراحات وارده فوت کرده بود را از زیر پر حجم خا ک خارج کنند.

درگیری شوش یک کشته و 2زخمی 
برجاگذاشت 

درگیری در بخش فتح المبین شهرستان شوش در شمال خوزستان یك کشته و ۲ 

زخمی بر جای گذاشت. 
به گزارش دوشنبه شب ایرنا از منابع محلی این درگیری ساعاتی پیش در پی اختلاف بر 
سر تقسیم آب کشاورزی در منطقه چنانه در بخش فتح المبین شهرستان شوش رخ داد.
مقتول و مصدومان این درگیری هر سه فامیل بوده و بین 3۰ تا 33 سال سن داشته اند.

در پی این درگیری ماموران نیروی انتظامی از پاسگاه انتظامی چنانه وارد عمل شده و 
تعدادی از جمله عامل قتل را دستگیر کردند. منابع محلی از برقراری امنیت کامل در منطقه 
چنانه با دخالت نیروی انتظامی خبر دادند.مقامات انتظامی و امنیتی شهرستان شوش 
تاکنون در خصوص این درگیری اظهار نظری نکرده اند.بخش فتح المبین شهرستان شوش 
دارای یك شهر 41روستا و بیش از ۲۶ هزار نفر جمعیت می باشد.شهرستان شوش در فاصله 

1۰۰ کیلومتری اهواز مرکز استان خوزستان واقع است.

هادی 3۰ ساله پژو سوار که با طرح پیشنهاد ازدواج و دوستی با دختران جوان اقدام به 
سرقت از آنان می کرد با تلاش مأموران پلیس آگاهی دستگیر شد. 

با مراجعه به کلانتری 118  به گزارش فارس، در مورخه ۲4 دی ۹4 خانم جوانی 
ستارخان به مأموران اعلام کرد که گوشی تلفن همراهش به شیوه کش روی از داخل کیف 
و در زمانی که بعنوان مسافر سوار یک دستگاه خودرو ۲۰۶ بوده، مورد سرقت قرار گرفته 
است.با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع سرقت به شیوه کش روی و به دستور شعبه 
14 بازپرسی دادسرای ناحیه ۲ تهران، پرونده جهت رسیدگی در اختیار پایگاه دوم پلیس 
آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت.شاکی پرونده پس از حضور در پایگاه دوم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ در اظهاراتش به کارآگاهان گفت: در فلکه صادقیه منتظر تاکسی بودم که یک 
دستگاه خودرو پژو ۲۰۶ مشکی مسافر سوار می کرد.بنده بواسطه آنکه دیرم شده بود، سوار 
۲۰۶ شده و در صندلی سرنشین ) صندلی جلو ( نشستم.راننده با مسافر صندلی عقب در 
خصوص آگهی فروش خودروی خود که به گفته خودش در سایت دیوار آگهی کرده بود 

صحبت می کرد و به این بهانه شماره تماس خودش را به من و مسافر صندلی عقب داد.
در ادامه راه، من در حال بازی کردن با گوشی تلفن همراه خود بودم که راننده در 
خصوص گوشی تلفن همراهم چندین سؤال از من پرسید کرد؛ با توجه به ادامه سؤالات از 
سوی راننده خودرو، بنده به ناچار گوشی تلفن همراه خود را داخل کیف گذاشتم اما زمانی 

که از ماشین پیاده شدم ، متوجه شدم که گوشی داخل کیف نیست.
به تصور اینکه گوشی تلفن همراهم در داخل ۲۰۶ جای مانده با شماره تماس راننده 
تماس گرفتم تا به ایشان بگویم که گوشی تلفن همراه در داخل ماشین وی جا مانده اما در 
کمال تعجب، راننده تنها خندید و سپس گوشی را قطع و خاموش کرد.در ادامه رسیدگی 
به پرونده، کارآگاهان پایگاه دوم پلیس آگاهی با انجام اقدامات پلیسی موفق به شناسایی 
متهم بنام هادی . الف ) متولد 13۶4 ( بعنوان یکی از مجرمین سابقه دار شدندبا شناسایی 
مخفیگاه متهم در منطقه نظام آباد و مراجعه کارآگاهان مشخص شد که هادی بواسطه 
انجام اقدامات مجرمانه از سوی خانواده اش طرد شده و هیچکدام از اعضای خانواده متهم 

با وی ارتباطی ندارند.با شناسایی محل تردد متهم پرونده در خیابان آذربایجان، کارآگاهان 
پایگاه دوم پلیس آگاهی در مورخه 5 اردیبهشت ۹5 موفق به دستگیری متهم و توقیف 
خودرو ۲۰۶ وی شدند.با دستگیری و انتقال متهم به پایگاه دوم پلیس آگاهی، وی صراحتا 
به دهها فقره سرقت از زنان جوان در پوشش طرح دوستی و پیشنهاد ازدواج اعتراف کرد.

با توجه به اعتراف صریح متهم به سرقت از زنان جوان در پوشش طرح دوستی و پیشنهاد 
ازدواج، کارآگاهان با بررسی پرونده های مشابه موفق به شناسایی تعداد دیگری از شکات و 
مالباختگان شدند.یکی از مالباختگان پس از حضور در پایگاه دوم آگاهی و شناسایی متهم 
در اظهاراتش به کارآگاهان گفت: در مورخه ۶ دی ۹4 جلوی ایستگاه مترو دانشگاه علم 
و صنعت بعنوان مسافر سوار یک دستگاه خودرو ۲۰۶ مشکی شدم که راننده آن در ادامه 
خودش را بنام تیام معرفی کرد.این شخص در ادامه و با طرح دوستی، شماره تلفن همراه 
خودش را به من داد و با جلب اعتماد، پس از طی مسیری کوتاه از من درخواست کرد 
تا برای گرفتن دارو به داروخانه مراجعه نمایم.بواسطه اعتمادی که در همین مدت زمان 
کوتاه به این شخص پیدا کرده بودم !!! کیف خود را داخل ماشین گذاشتم اما به محض 
پیاده شدن، راننده به سرعت از محل متواری شد و کیف دستی ام حاوی ۶۰۰ هزار تومان 
وجه نقد، گوشی تلفن همراه و مدارک شناسایی و ... را سرقت کرد.مالباخته ای دیگر نیز 
در اظهاراتی مشابه به کارآگاهان گفت: متهم با طرح پیشنهاد ازدواج اعتماد مرا جلب و در 
دومین ملاقات کیف دستی حاوی 5۰۰ هزار تومان وجه نقد، گوشی تلفن همراه و ... مرا 
سرقت کرد .سرهنگ کارآگاه سعدالله گزافی، رئیس پایگاه دوم پلیس آگاهی تهران بزرگ 
با اعلام این خبر گفت: در ادامه رسیدگی به پرونده و با توجه به اعتراف صریح متهم به 
انجام سرقت های مشابه از زنان جوان در پوشش طرح دوستی و پیشنهاد ازدواج و به جهت 
شناسایی سایر جرایم ارتکابی متهم، دستور انتشار بدون پوشش تصویر متهم از سوی مقام 
قضایی صادر شده است؛ لذا از کلیه شکات و مالباختگان که موفق به شناسایی تصویر متهم 
شدند دعوت می شود تا جهت پیگیری شکایات خود به نشانی پایگاه دوم پلیس آگاهی 

تهران بزرگ در منطقه جنت آباد  خیابان شاهین شمالی مراجعه کنند.

پلیس پایتخت در اقدام ضربتی قاچاقچی معروف شرق 
تهران به دام انداخت و از مخفیگاه وی تعدادی زیادی پایب، 
فشنگ صوتی و شمشیر کشف و ضبط کرد. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران  جوان، در پی ارجاع چندین فقره گزارش و شکایات 
مردمی مبنی بر فعالیت یکی از قاچاقچیان حرفه ای و سابقه دار 
مواد مخدر در محدوده خیابان گیلکی؛ رسیدگی به موضوع در 
دستور کار قرار گرفت.در ادامه ماموران مبارزه با مواد مخدر این 
یگان با انجام کارهای تحقیقاتی دریافتند متهم اقدام به حمل 

و توزیع مواد مخدر در محدوده شرق تهران می کند که مراتب 
به مقام قضائی منعکس و دستور دستگیری وی صادر شد.با 
تجمیع اطلاعات بدست آمده و در راستای اجرای دستور مقام 
قضائی ماموران در تاریخ 1۹ اردیبهشت ماه به مخفیگاه متهم 
"م.ک" در خیابان گیلکی اعزام و ضمن رعایت موازین شرعی و 
قانونی اقدام به ورود به منزل وی کرده و موفق شدند مقدار۹7۰ 
گرم شیشه؛ 5گرم هروئین؛۲5گرم تریاک؛پنج میلیون و هفتاد 
هزار تومان وجه نقد؛یک جعبه شامل 1۰عدد فشنگ صوتی 

که مربوط به کلت کمری بوده؛سه قبضه شمشیر و سه قبضه 
نیمچه؛یک شوکر و یک گازاشک آور؛ هزار و چهل عدد پایپ 
از وی کشف کنند.سرهنگ محمود مالمیر رئیس کلانتری 
1۲1سلیمانیه درباره این خبر به باشگاه خبرنگاران جوان،  گفت: 
متهم به منظور فرار از چنگال قانون مبلغ 5۰ میلیون ریال 
وجه نقد به ماموران وظیفه شناس کلانتری 1۲1سلیمانیه رشوه 
پشنهاد داد که از سوی ماموران رد و صورتجلسه شد و در ادامه 

به همراه اموال مکشوفه به کلانتری دلالت داده شد.

اعضای 1۹ نفره یك باند قاچاق انسان شامل 1۰ سریلانکایی، سه هندی و ۶ مالزیایی 
از جمله دو افسر اداره مهاجرت این کشور شناسایی و دستگیر شدند. 

به گزارش ایرنا، 'خالد ابوبکر' رئیس پلیس مالزی روز سه شنبه با استناد به تحقیقات 
انجام شده در این خصوص گفت که این باند سعی می کرد به ازای دریافت ۶۰ هزار 

رینگیت )حدود 15 هزار دلار( سریلانکایی ها را به سوئیس بفرستد.
وی گفت که اعضای این گروه برای خرید هر گذرنامه واقعی مالزی یك هزار تا دو هزار 
و 5۰۰ رینگیت )۲5۰ تا 375 دلار( پرداخت می کردند.خبرگزاری رسمی مالزی )برناما( 
به نقل از این مقام امنیتی این کشور اعلام کرد که اعضای این باند قاچاق در ابتدا به 
دنبال کسانی بودند که ظاهری شبیه برخی از سریلانکایی ها داشتند و سپس از طریق 
افسران مهاجرتی در فرودگاه بین المللی شهر کوالالامپور برنامه های خود را هماهنگ 
می کردند. این افسران مهاجرتی مالزی که با باند قاچاق انسان همکاری داشتند، با حل 
مسائل عبور فرودگاهی به ازای هر مهاجر غیرقانونی حدود ۲5۰ تا 3۰۰ رینگیت )۶۲ 

تا 75 دلار( دریافت می کردند.

برناما اشاره نکرد که این باند قاچاق انسان تاکنون چند نفر را از این طریق به خارج 
از مالزی انتقال داده است.

پلیس مالزی در حال حاضر تحقیقات خود را در مورد این پرونده ادامه می دهد. 
باندهای قاچاق انسان در مالزی در حالی با استفاده از گذرنامه های واقعی نسبت به 
خروج مهاجران غیرقانونی اقدام می کنند که مالزی پیشتر به دلیل استفاده نکردن از 
پایگاه داده ای پلیس بین الملل مورد انتقاد قرار گرفته بود. پلیس مالزی طی دو سال 
گذشته تلاش زیادی برای متلاشی کردن باندهای قاچاق انسان انجام داده و اوایل سال 
گذشته نیز اعضای 7 باند قاچاق انسان را دستگیر کرد.این باندها اتباع دیگر کشورها به 
ویژه روهینگیایی های مسلمان میانمار را به داخل مرزهای مالزی قاچاق می کردند. دو 
عضو این باندها نیز از نیروهای پلیس بودند.در حال حاضر میلیون ها کارگر خارجی در 
مالزی مشغول به کار هستند که براساس گزارش های مقامات رسمی صدها هزار نفر 
از این افراد به صورت غیرقانونی وارد شده و بدون داشتن اسناد هویت در این کشور 

حضور دارند.

عاشق 206 سوار سارق از آب درآمد

کشف فشنگ صوتی از مخفیگاه قاچاقچی 

پاتک پلیس پایتخت به پاتوق شیشه ای خیابان گیلکی

باند 19 نفره قاچاق انسان در مالزی متلاشی شد 

ایمان به خدا درجات زیادی دارد و باید همواره سعی کنیم درجه ی ایمان خود را بالا ببریم و به جایی برسیم که بدانیم خداوند در جهان همه 
کاره است و جز او هیچ کس، نمی تواند خیر و ضرری به ما برساند. او مالک و مدبر جهان است و بی اذن او حتی یک برگ از درخت نمی افتد. وقتی 
این باور در ما عمیق شد و ما رابطه ی خود را با خدا درست کردیم و همه جا از او اطاعت کردیم، دیگر خیالمان راحت است که خدای قادر و حکیم 
و مهربانی داریم که همه جا با ماست و آن جایی که هیچ کس نیست که به داد ما برسد، تنها اوست که دست ما را می گیرد و به ما کمک می کند.

برای تقویت توکل، ایمان به شش اصل زیر، لازم است:
1. ایمان به خدا: باید ایمان داشت که خداوند کریم از رگ های گردنمان به ما نزدیک تر است، به ما لطف و توجه ویژه دارد و لحظه ای ما را 

به خود وا نمی گذارد.
۲. باور داشتن به حکمت و مصلحت خداوند: باید بر این باور باشیم که خداوند، حکیم است و صلاح ما را بهتر از خودمان می داند.

باید ایمان داشت که خداوند کریم از رگ های گردنمان به ما نزدیک تر است، به ما لطف و توجه ویژه دارد و لحظه ای ما را به خود وا نمی گذارد.
3. باور داشتن به قدرت و نظارت خداوند: اعتقاد به قدرت خداوند و باورداشتن به این که خداوند، ناظر همه رخدادها و اتفاق ها می باشد و هیچ 

کاری بدون اذن و مشیت او انجام نمی شود و او توان برآوردن هم ه نیازها و خواسته های ما را دارد.
4. باور داشتن به پاسخ گویی و اجابت خداوند: اعتقاد به این که خداوند به خواست ها و دعاهای ما پاسخ می دهد و دعاهای ما را مستجاب می کند 

و اگر او را در سختی بخوانیم، ما را بی پاسخ نخواهد گذاشت. 
5. تلاش برای رسیدن به هدف: تلاش و کوشش خستگی ناپذیر در راه رسیدن به هدف نیز یکی از ارکان توکل به خداوند است. کسی که بر 
خدا توکل می کند، با نگرش مثبتی که به نتیجه عمل خود دارد، با کوشش خستگی ناپذیر، در راستای هدف خود تلاش می کند و این کوشش، 

برخاسته از تکیه گاه استواری است که در آن هیچ گونه شکستی را نمی توان تصور کرد.
۶. واگذاری کارها به خداوند: سپردن بار زندگی به خداوند، به انسان کمک می کند که دشواری ها را آسان تر پشت سر بگذارد و زیر بار سختی ها 

و دشواری ها خم نشود.
موفقیت ما در به کارگیری این راهبرد مؤثر )توکل به خداوند(، بستگی به میزان استواری ایمان، باور و عمل صادقانه ما به شش اصل بالا دارد. 

شش اصل برای تقویت توکل به خدا 
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نکتــه

پس از ماه ها تلاش، مذاکره و انتظار، بیست و سوم تیرماه 
پارسال سرانجام ماراتن مذاکرات هسته ای ایران و 1+5 با میوه 
برجام )برنامه جامع اقدام مشترك( به بار نشست و بارقه ای از امید 
برای بهبود شرایط کشور را در دل مردم روشن کرد. اینك حدود 
سه ماه از اجرای برجام می گذرد و اندك اندك دستاوردهای آن بر 

همگان آشکار می شود.
با این حال، برجام و دستگاه دیپلماسی کشور مدت ها است 
آماج حمله همه جانبه دلواپسان و مخالفان دولت قرار گرفته است. 
بر هیچ کس پوشیده نیست که برجام برآمد گفتمان و منطق 
مذاکره دولت یازدهم و از همه مهمتر دستاوردی ملی است و حمله 
های تند منتقدان اگر چه با هدف به چالش کشیدن دولت صورت 
می گیرد اما در نگاهی ژرف تر به معنای نادیده انگاشتن منافع ملی 
است. در این میان نقش و کنش رسانه همگانی چون صدا و سیما 
که عنوان رسانه ملی را به دنبال می کشد از دید بسیاری از ناظران 

پرسش برانگیز به نظر می رسد.

همصدایی صدا و سیما با مخالفان برجام
به گفته بسیاری از مسوولان و ناظران، رسانه ملی کوشیده است 
همپای مخالفان برجام با انتشار جهت دار اخبار و تهیه برنامه ها 
و گزارش هایش، این دستاورد ملی را زیر سوال برد. از این منظر، 
یکسونگری های این رسانه باعث شده طی نزدیك به سه سالی که از 
عمر دولت یازدهم می گذرد، صدا و سیما به تریبونی برای منتقدان 

و مخالفان دولت تبدیل شود.
موج انتقادهای صدا و سیما علیه برجام و سیاست های دولت 
به اندازه ای بوده که دولتمردان کشور را نیز گله مند کرده است. 
»صادق حسین جابری انصاری« سخنگوی وزارت امور خارجه در 
تازه ترین موضع گیری ها )چهاردهم اردیبهشت ماه( در زمینه 
عملکرد صدا و سیما گفت: یکی از انتقادات ما به رسانه ملی این 
است که اگر سیاست های اساسی در مسایل خارجی در مجاری 
تصمیم گیر شکل می گیرد، چرا در رسانه ملی که نباید به یك 
جریان خاصی تعلق داشته باشد، مورد حمایت قرار نمی گیرد؟ 
سوگیری های رسانه ملی، پیش از این نیز »اسحاق جهانگیری« 
به شکایت واداشت. وی در 31  را  اول رییس جمهوری  معاون 
فروردین ماه، رویکرد رسانه ملی را نه به نفع کشور، نظام و عزت 
مردم بلکه موجب وارد آمدن آسیب به کشور ارزیابی و عنوان 
کرد: پخش شدن نقاط یاس  آفرین نتیجه خوبی ندارد و با چنین 
رویکردی که فقط مشکلات بیان شود، هیچ چیزی پیش نمی  رود... 
صدا و سیما در برنامه  های تلویزیونی به نقاط قوت که دولت انجام 

می  دهد، نمی  پردازد.
»حسن روحانی« رییس جمهوری، پیشتر یعنی در سی ام 
مرداد ماه 13۹3 در این باره گفت: رسانه ملی حاضر نیست خدمات 
دولت را برای مردم تبیین کند و دولت از لحاظ تبلیغاتی دست 
تنها است. روحانی همچنین این پرسش را مطرح ساخت که چرا 
صندوق بین المللی پول، بانك جهانی و رسانه های خارجی باید 

بگویند که کار دولت ایران در اقتصاد در تاریخ کشورهای درحال 
توسعه، کم نظیر بوده و چرا صدا و سیما نگوید؟ 

 ساخت و نمایش برنامه های هدفمند
 برای به چالش کشیدن دولت یازدهم و برجام

از زمان شروع به کار دولت یازدهم و به ویژه پس از توافق بر 
سر برجام، رسانه ملی از هر فرصتی برای ناکارآمدنمایی دولت در 
زمینه های گوناگون و سیاه نمایی علیه برجام سود برده است. تهیه 
و نمایش برنامه های مستند همچون »رژیم بازرسی ها«، »شطرنج 
با گرگ ها«، »از هیروشیما تا لوزان«، »لایه های پنهان پروژه 

مذاکره، بحث فقط هسته ای نیست«، »تدبیر بنفش« و ... گواهی 
بر این موضوع است. پخش یکی از قسمت های برنامه »ثریا« با 
عنوان »پدرخوانده« یکی از سیاه نمایی های مثال زدنی صدا و 
سیما در زمینه برجام بود. پدرخوانده به عنوان سومین قسمت از 
مجموعه مستند »ارباب رخنه ها« که سوم اردیبهشت ماه از شبکه 
یك سیما پخش شد حتی مدعی نقش آفرینی برادران »راکفلر« در 
مذاکرات هسته ای و رخنه پذیری تیم دیپلماسی ایران در برابر 
لابی های غربی شد. تسلط دوباره بر ایران زیر عنوان »پروژه ایران« 
و از سرگیری روابط دوباره ایران و آمریکا موضوع هایی دیگر بود که 
پدرخوانده به آن پرداخت. در نگاه بسیاری از صاحبنظران، رویکرد 

نقد و مخالفت با برجام در صدا و سیما به گونه ای است که گویی 
این رسانه می کوشد مخاطبان را نسبت برجام و دیگر دستاوردهای 

دولت یازدهم بدبین و بی اعتماد سازد.

انتشار بی کم وکاست صدای مخالفان
 و انعکاس کم رمق دستاوردهای دولت

بسیاری می گویند، صدا و سیما با پوشش گسترده نظرهای 
مخالفان داخلی و خارجی برجام، در یك تلاش غیرحرفه ای به 
دنبال القای بی نتیجه بودن برجام است. این در حالی است که 
از  از کارشناسان و رسانه های خارجی، برجام را یکی  بسیاری 
مهمترین امتیازاتی دانسته اند که ایران از غرب ستانده است. با 
وجود این، روحانی و مردان دستگاه دیپلماسی او، هم در کشاکش 
گفت وگوهای هسته ای و هم در زمان کنونی که چند ماه از اجرای 
برجام می گذرد از کمترین حمایت صدا و سیما برخوردار بوده اند.

بسیاری می گویند در گفت وگوهای خبری نیز که با موضوع 
همواره حضور  و می شود  و سیما پخش شده  در صدا  برجام 
معدود دعوت های  در  و  است  پررنگ  برجام  و  مخالفان دولت 
حامیان برجام به بخش های خبری، پرسش های به گونه ای است 
که گویا حامیان در مقام متهم قرار می گیرند. صدا و سیما حتی در 
انعکاس نظرهای مردمی درباره عملکرد دولت نیز سوگیری کرده و 
در گزارش های خیابانی خود بیشتر به دنبال نمایش نظر منتقدان 
رفته است.  این در حالی است که لغو تحریم ها موجی از امیدواری 
را در میان مردم پدیدار ساخته است؛ امیدواری که به آشکارترین 
شکل ممکن خود را در حضور پرشور مردم پای صندوق های رای 
در هفتم اسفند پارسال و دهم اردیبهشت ماه نشان داد. رویکرد 
صدا و سیما در این زمینه مورد انتقاد بسیاری از کارشناسان حوزه 
ارتباطات و سیاست بوده و انتقاد چهره های سیاسی خارج از قوه 

مجریه را نیز بر انگیخته است. 
در این باره، »محمدحسن ابوترابی فرد« نایب رییس مجلس 
شورای اسلامی چندی پیش با انتقاد از نحوه پوشش خبرهای 
لحظه به لحظه از گفت و گوهای هسته ای بیان کرد که چطور در 
زمان صحبت مذاکره کننده ارشد دولت پیشین همه دوربین ها در 
جلسه حضور داشتند اما اکنون اینطور نیست؟  نحوه پوشش برجام، 
موضع یکسویه این رسانه در خصوص مذاکره های هسته ای، غیبت 
دوربین های تلویزیون در زمان سخنرانی مقام های دولتی، بلندتر 
بودن صدای مخالفان نسبت به موافقان سیاست های دولت در 
برنامه ها صدا و سیما و حضور پررنگ چهره های منتقد دولت در 
برنامه های کارشناسی، نمونه هایی از انتقاد کارشناسان به عملکرد 

سازمان صدا و سیما بوده است.
به گزارش ایرنا، به این ترتیب، صدا و سیما با رویکردی معنادار 
در قبال مسوولان اجرایی، به جای آنکه نمایش دستاوردهای ملی 
را با هدف تقویت وحدت داخلی و حفظ امید و در راستای اهداف 
کلان نظام در دستور کار خود قرار دهد به بلندگویی برای نقدهای 

غیرمنصفانه و تکسونگرانه تبدیل شده است.

 »تصویب طرح بنزین دو نرخی، حذف ۲4میلیون  نفر از دریافت 
یارانه نقدی )سه دهک پردرآمد(، تصویب عجولانه برنامه ششم 
افزایش  به  تبصره 1۹ مربوط  بررسی کارشناسانه، حذف  بدون 
سرمایه بانک ها و تبصره ۲۰ مربوط به تبدیل 4۰هزار  میلیارد تومان 
از بدهی های دولت به اوراق در لایحه بودجه ۹5 و تصویب طرح 
بانکداری بدون  ربا به  عنوان ضربه آخر )البته تا امروز(، از جمله 
اقداماتی است که نمایندگان مجلس نهم در روزها و هفته های 
پایانی فعالیت خود بر آن پای فشرده اند تا دولت یازدهم را تا جایی 

که در توان دارند، دچار چالش کنند.
شمارش آنها تاکنون به پنج عملکرد غیر واقع بینانه و تا حدود 
زیادی سوگیرانه برای سنگ اندازی بر سر راه دولت یازدهم و مجلس 
دهم رسیده است؛ طرح ها و لوایحی که هر یک به  تنهایی نیازمند 
بررسی موشکافانه و دقیق است اما بررسی محتوایی آنها گویا از 
دستور کار مجلس نهم خارج شده و تمرکز اصلی نمایندگان بر 
تصویب شکلی هر یک از آنها گذاشته شده است. گویا مجلس نهم 
قصد دارد سایه رفتار سیاسی خود را بر اقتصاد ایران بدون توجه به 
تأثیرگذاری اقتصاد بر زندگی عموم مردم، بیش از پیش بگستراند. 
نگاهی به عملکرد مجلس نهم پس از رأی  نیاوردن بیشتر این 
نمایندگان در انتخابات اسفند سال گذشته تاکنون نشان می دهد 
این مجلس با دولت، سر ناسازگاری عمیقی دارد و از هیچ تلاشی 

برای به  چالش  کشیدن دولت در سال پایانی خود فرونمی گذارد.

 تصویب طرح بنزین دونرخی
کمتر از یک  ماه گذشته بود که مجلس بر آن شد تا تکلیف 
کارت بنزین را روشن کند. به همین دلیل در طرحی بنزین را چهار 
نرخی کرد که صبح تصویب و در بعدازظهر همان روز با تذکر یکی 
از نمایندگان مجلس به کمیسیون تلفیق بازگردانده شد. با وجود 
مخالفت های دولت و بسیاری از کارشناسان و تأکید بر فسادآور 
بودن این طرح، مجلس باز هم کار خود را  کرد و مصوبه ای که در 
یک روز در اقدامی عجولانه به تصویب رسانده و بعدازظهر نیز به 
بهانه بی دقتی نمایندگان آن را به کمیسیون تلفیق بازگردانده بود، 

به تصویب نهایی رساند. 
بر همین  اساس نمایندگان مجلس، بنزین را برای سال جاری 
دو نرخی و با قیمت پایه سال ۹4 تعیین کردند. حالا هم دولت 
برای جلوگیری از فساد قطعی ایجادشده ماحصل این طرح، اقدام 

به اصلاحاتی در آن کرده است. 
بر همین  اساس دولت به  دنبال تعیین میزان مصرف در پایه 
نخست به مقداری است که کمتر خودرویی نیاز به استفاده از نرخ 
دوم داشته باشد تا با این روش بتواند از سهمیه بندی دوباره بنزین 
برای مصارف عمومی و همچنین افزایش هزینه های حمل ونقل 

عمومی تا حد ممکن جلوگیری کند.

حذف 24میلیون نفر از دریافت یارانه نقدی
مجلس نهم در اقدامی دیگر بر آن شد تا به زعم خود به دولت 
در راستای حذف یارانه پردرآمدها یاری رساند؛ امری که هر چند 
در اصل به سود اقتصاد کشور است اما در عمل به سبب الزامات 
غیرکارشناسی در تبصره 14 و بندهای الحاقی آن در لایحه بودجه 

سال ۹5، سنگ بزرگی را جلو پای دولت انداخت. 
بر اساس این مصوبه مجلس، دولت موظف شد تا سه دهک 
بالای درآمدی را از دریافت یارانه نقدی حذف کند؛ سه دهکی 
این  و  می شود  نفر  شامل ۲4 میلیون   کارشناسان  گفته  به  که 
احتمال وجود دارد که در اجرای آن خطاهای گسترده ای رخ دهد. 
تعیین سقف 35۰  میلیون  ریالی برای درآمد سالانه سرپرست 
خانوار تمامی تجار و صاحبان مشاغل آزاد، نمایندگان مجلس، 
قضات و اعضای هیأت علمی دانشگاه ها و مؤسسات آموزشی و 
تمامی  دندانپزشکان،  و  پزشکان  غیردولتی،  و  دولتی  پژوهشی 
کارکنان دولت و قوای سه گانه و شهرداری ها و تمامی مؤسسات 
عمومی و مؤسسات عمومی غیردولتی و تمام کارکنان نیروهای 
مسلح و بازنشستگان کشوری و لشکری و تمام حقوق بگیران و 
مستمری بگیران مشمول تأمین اجتماعی، تمامی مدیران و اعضای 
هیأت مدیره و بازرسان شرکت های دولتی و غیردولتی و وابسته 
به دولت و نهادهای عمومی غیردولتی و تمامی مدیران و اعضای 
هیأت مدیره و رؤسا و معاونان مناطق و شعب بانک ها و بیمه ها 
و مؤسسات مالی و اعتباری، تمامی ایرانیان مقیم خارج کشور و 
تمام اشخاصی که در سه دهک بالای درآمدی کشور هستند و در 
موارد فوق ذکر نشده اند، بدون در نظر گرفتن هزینه آنها دولت را با 

چالشی جدی مواجه خواهد کرد. 
تیرماه 13۹5  ابتدای  از  مصوبه،  این  طبق  که  آن  بر  علاوه 
پرداخت یارانه به اشخاص مشمول این تبصره تصرف در اموال 
عمومی بوده و جرم محسوب می شود که در معنای دیگر با اجرائی  

نشدن آن، دولت مجرم شناخته خواهد شد. 
در این طرح نیز هر چه نوبخت به  عنوان نماینده دولت در 

مجلس فریاد زد که نمایندگان این طرح را تصویب نکنند، در کمال 
ناباوری تصویب شد.

تصویب عجولانه برنامه ششم
هم زمانی ارائه برنامه پنج  ساله ششم با برنامه بودجه سال ۹5 
در سال گذشته، انتقادات فراوانی را از سوی نمایندگان مجلس و 

کارشناسان به  همراه داشت. 
به همین دلیل، تمدید برنامه پنجم توسعه برای سال جاری به 
تصویب رسیده بود. با این  حال اکنون مجلس نهم در هفته های 
پایانی فعالیت اجرائی خود، کمربندها را سفت کرده تا این برنامه را 
به صورت کامل بررسی و به تصویب برساند، در حالی  که بررسی هر 
یک از این بندها بسیار زمان بر و نیازمند بررسی و دقت موشکافانه 
است. این روند فعالیت مجلس به نحوی پیشروی کرده که انتقاداتی 
را از سوی سخنگوی دولت و نمایندگان مجلس دهم به  همراه 

آورده است.
به گفته عباسعلی منصوری  آرانی، یکی از نمایندگان منتخب 
مجلس دهم، اکنون برنامه ششم در حال تبدیل شدن به موضوعی 
سیاسی است و روند منطقی و عاقلانه ای را طی نمی کند. او از 
نگارش نامه ای به رئیس جمهور خبر داده که 1۰4 نماینده مجلس 
دهم خواستار واگذاری بررسی برنامه ششم به مجلس آتی شده اند. 
پیش تر هم غلامرضا تاجگردون، رئیس کمیسیون برنامه  و بودجه 
مجلس طی نامه ای خواستار بررسی برنامه ششم در مجلس دهم 

شده بود.

توقف دستور رئیس جمهور در گام نخست
اصلاح نظام بانکی که رئیس جمهور در تیرماه سال گذشته در 
قالب نامه ای به اسحاق جهانگیری بر آن تأکید داشت، آن گونه  که 
مسعود نیلی، مشاور اقتصادی رئیس جمهور، خبر داده، دچار مشکل 
شده است. به گفته نیلی، مجلس نهم اقدام به حذف دو تبصره از 
لایحه بودجه ۹5 کرده که هر دو اصلاح ساختار نظام بانکی را به 
پیروی از دستور مستقیم رئیس جمهور در نظر داشت. تبصره 1۹ 
مربوط به افزایش سرمایه بانک ها و تبصره ۲۰ مربوط به تبدیل 4۰ 
هزار  میلیارد تومان از بدهی های دولت به اوراق بود. اکنون با حذف 
این دو تبصره، بخش مربوط به بسته اجرائی دولت برای اصلاح نظام 
بانکی عملا اجراشدنی نیست. علاوه  بر آن مجلس ارقام سود اوراق 

را بین بخش های دیگر پخش کرد. 
دولت در تلاش است حداقل تبصره ۲۰ را به لایحه بازگرداند 

اما لازمه برگرداندن این تبصره این است که تعدیلی در بودجه نیز 
ایجاد شود و شاید لازم باشد بعد از تشکیل مجلس جدید، اصلاح 
بودجه  ۹5 شکل بگیرد تا این دو تبصره احیا شود و بتوان از این 
طریق اصلاح نظام بانکی را در دستور کار قرار داد اما همین اقدام 

مجلس سبب شد تا شش ماه از سال ۹5 را از دست بدهیم.

تصویب طرح بانکداری بدون ربا
حالا مجلس نهم در آخرین اقدامات خود تا روز نگارش این 
گزارش، کلیات طرح اصلاح نظام بانکی موسوم به »طرح عملیات 
بانکی بدون ربا« را به تصویب رسانده است؛ طرحی که به موجب 
آن ساختار نظام بانکی باید اصلاح و جراحی شود که اساسا ممکن 
است اقتصاد کشور را در صورت خطا در اجرا، با چالش جدی 
مواجه کند. طراح این طرح، غلامرضا مصباحی مقدم، از نمایندگان 
سرشناس مجلس نهم است که از سال ها قبل بر این طرح اصرار 
داشت اما اشکالات فراوان آن تصویب این طرح را همواره به تعویق 

انداخته است. 
حالا هم خبر آمده که ولی الله سیف، رئیس کل بانک مرکزی، 
در نامه ای به علی لاریجانی، رئیس مجلس، خواستار توقف این 
طرح شده. محمدعلی کریمی، مدیر روابط عمومی بانک مرکزی 
در گفت وگویی که با روزنامه »شرق« داشت، بر نگارش این نامه 
و ارسال آن به رئیس مجلس مهر تأیید زده اما تأکید کرده هنوز 
جزئیات آن علنی نشده است. بر اساس این روزنامه »شرق« بر آن 
شد تا برای بررسی دقیق این موضوع، نظر دو کارشناس اقتصادی 

را جویا شود.

عناد مجلس نهم با دولت در روزهای پایانی
هادی حق شناس، کارشناس اقتصادی، در گفت وگویی با انتقاد 
از عملکرد مجلس نهم در هفته های پایانی خود می گوید: »مجلس 
به معنای واقعی فقط چهار هفته جلسه دارد و این چهار هفته 
به رفت  و برگشت طرح ها و لوایح بین مجلس و شورای نگهبان 
نمی رسد و به همین دلیل معمولا مجالس دست به تصویب طرح یا 

لایحه ای در آخرین روزهای خود نمی زنند.«
او البته استثناهایی را هم در نظر می گیرد: »فقط در شرایطی 
چنین اقداماتی صورت می گیرد که در این میان یک عنادی وجود 
داشته باشد تا مجلس تمام تلاش خود را به کار گیرد تا حتما 
طرحی تبدیل به قانون شود و برای دولت چالش ایجاد کند. به 
نظر می رسد اگر این مجلس بخواهد آخرین چالش ها را برای دولت 

ایجاد کند، تصویب برخی از طرح ها مانند طرح بانکداری بدون  
ربا، راهکار مناسبی برایش خواهد بود.« این نماینده سابق مجلس 
شورای اسلامی در ادامه اشاره ای هم به اختلاف نظرها میان دولت 
و مجلس می کند: »هرگاه مجلس و دولت همسو نباشند، اغلب 
برخی طرح ها و لوایحی در مجلس به تصویب می رسد که دولت 
به هر دلیلی توان اجرای آن را ندارد و بر همین  اساس دولت بر آن 

می شود که در مجلس بعد آن را اصلاح یا متوقف کند.«
به گفته او، معمولا این طرح ها و لوایح پرچالش که دولت هم 
اعتقادی به آنها ندارد، به لحاظ ضرورت همکاری بین قوا، باید به 
مجلس بعد سپرده شود. بر همین  اساس به نظر می رسد مجلس 
نهم باید بررسی این طرح ها و لوایح چالش برانگیز را به مجلس 

دهم واگذار کند. 
حق شناس همچنین به عدم تمایل دولت یازدهم برای همکاری 
با مجلس نهم اشاره می کند و می افزاید: »روز یکشنبه 15۰ نماینده 
مجلس دهم، دعوت دولت را پذیرفتند. این نشان می دهد مجلس 
بعدی همسو با دولت است و در تصویب لوایح و طرح ها به دولت 

کمک خواهد کرد. 
به همین دلیل مخالفت دولت با تصویب طرح های مجلس 
نهم بیانگر آن است که این دولت هم تمایلی به همکاری جدی 

با مجلس فعلی ندارد. 
بنابراین به نظر می رسد نمایندگان فعلی به  ویژه کسانی که رأی 
نیاورده اند بخواهند آخرین تلاش های خود را برای تصویب قوانینی 
به کار گیرند که دولت را دچار مشکل کند اما حتی در صورت 
عملی  شدن خواسته مجلس هم، مجلس دهم می تواند در قالب 

طرح دوفوریت این گونه قوانین را اصلاح یا متوقف کند.«
او به سابقه این اقدام اشاره می کند و می گوید: »چهار سال از 
برنامه ششم که برنامه ای پنج ساله است با مجلس دهم تلاقی دارد. 
در نتیجه مجلس دهم حق دارد برخی از مفاد برنامه ششم را اصلاح 
کند همچنان که مجلس هفتم برنامه چهارم مصوب مجلس ششم 

را به  کلی اصلاح کرد.«  

جدل مجلس نهم با دولت
وجودی  با  اقتصادی،  کارشناس  دیگر  شقاقی شهری،  وحید 
 که این اقدام مجلس را سنگ اندازی در مسیر دولت نمی داند و 
احتمال می دهد با نیتی خیر در حال انجام باشد، می گوید: »مجلس 
می داند امسال شرایطی نیست که دولت بتواند دست به اصلاحات 

ساختاری بنیادین بزند. 
انتخابات  و  پایانی  سال های  به  وقتی  عموما  دولتی  هر 
ریاست جمهوری نزدیک می شود، نمی تواند دست به اصلاحات 
اساسی بزند، زیرا این نوع اقدامات، زمان بر است و هیچ دولتی حاضر 

نیست در دقیقه ۹۰ آن را انجام دهد.« 
شقاقی شهری این اقدام مجلس را عاملی برای فشار بر دولت 
می داند که در نهایت موجب جدل بین دولت و مجلس می شود. 
از تبعات آن  هم به نقص لوایح و طرح های به  تصویب  رسیده 
اشاره می کند که می تواند نتایج بدتری را نسبت به شرایط کنونی 

اقتصادی به دست دهد.
»همه  می گوید:  ربا  بدون  بانکداری  طرح  به  انتقاد  با  وی 
می دانیم مبارزه با ربا دارای اهمیت است اما بررسی این طرح در 
یک هفته در کمیسیون آن  گونه که آقای مصباحی مقدم بر آن 
تأکید دارد، معقول نیست. باید مجلس بعدی با تأمل بیشتری 
آن را بررسی کند. باید توجه داشت هر چقدر طرح هدفمندی 
یارانه ها بر کشور هزینه وارد کرد، اصلاح ساختار نظام بانکی، 
هزینه به  مراتب سنگین تری را به همراه خواهد داشت و باید دقت 

بیشتری بر آن صورت گیرد.«
نظام  ساختار  اصلاح  اهمیت  و  سنگینی  بر  کارشناس  این 
اصلاح  مانند  »پروژه هایی  می گوید:  و  می کند  تأکید  بانکی 
نظام بانکی زمان بر است و نباید آنها را زخمی کرد و به دولت 
بعدی سپرد. بنابراین باید اصلاح نظام بانکداری بعد از انتخابات 
ریاست جمهوری و در ابتدای دولت دوازدهم سر فرصت آغاز شود 
و بر اساس این ضروری است بررسی این گونه پروژه ها به مجلس 

دهم واگذار شود.«
و  نیم نگاهی می کند  نهم  نگرانی مجلس  به  اقتصاددان  این 
می گوید: »این مجلس نگران است مجلس بعدی جلوی برخی 
نباید  اما  بگیرد  این مجلس خواهان آن است  را که  اصلاحاتی 
فراموش کرد که هرگونه اصلاح ساختاری نیازمند تعامل و تفاهم 
بین مجلس و دولت است و تعجیل در تصویب آنها می تواند عواقب 

بسیار ناگواری را برای اقتصاد کشور به همراه آورد.«
شقاقی شهری تأکید می کند دولت مجری قوانین مجلس است 
و به  همین  دلیل باید نسبت به این قوانین، رضایت داشته باشد. به 
گفته او، دولت واقف بر امور است و تبعات اجرایی  شدن قوانین را 
می سنجد و در وهله اول این دولت است که باید پاسخ گوی باشد 

و بعد مجلس.«

تاملی در رویکردهای صدا و سیما در قبال توافق هسته ای

همصدایی رسانه ملی با مخالفان برجام

مجلس نهم مهم ترین برنامه های اقتصادی دولت را دچار چالش کرد

انتقام گیری در روزهای پایانی 

 »تصویب طرح بنزین دو نرخی، حذف 24میلیون  نفر از دریافت یارانه نقدی 
)سه دهک پردرآمد(، تصویب عجولانه برنامه ششم بدون بررسی کارشناسانه، 
حذف تبصره 19 مربوط به افزایش سرمایه بانک ها و تبصره 20 مربوط به تبدیل 

40هزار  میلیارد تومان از بدهی های دولت به اوراق در لایحه بودجه 95 و تصویب 
طرح بانکداری بدون  ربا به  عنوان ضربه آخر )البته تا امروز(، از جمله اقداماتی 

است که نمایندگان مجلس نهم در روزها و هفته های پایانی فعالیت خود بر آن پای 
فشرده اند تا دولت یازدهم را تا جایی که در توان دارند، دچار چالش کنند

صدا و سیما با رویکردی معنادار در قبال مسوولان اجرایی 
به جای آنکه نمایش دستاوردهای ملی را با هدف تقویت 

وحدت داخلی و حفظ امید و در راستای اهداف کلان نظام 
در دستور کار خود قرار دهد به بلندگویی برای نقدهای 

غیرمنصفانه و تکسونگرانه تبدیل شده است

جنجال جدید 
کوچک زاده در مجلس

در جلسه علنی روز گذشته مجلس مجادله لفظی بین مهدی کوچک زاده نماینده تهران 
و علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی درگرفت.

کوچک زاده که قصد مطرح کردن تذکری را داشت با ممانعت هیأت رئیسه مواجه شد. 
او در ادامه زمانی که فرصت مطرح کردن تذکر خود را پیدا کرد خطاب به لاریجانی، گفت: 
از وقتی که بحث ممنوعیت تبلیغ کالاهای مضر مطرح بوده تا الان اسم من در ردیف اول 
تذکرات است و اسم آقای فولادگر نفر هشتم است؛ به ایشان اجازه داده شد که تذکر خود 
را عنوان کنند اما به من اجازه داده نشد که اعتراضی هم نیست. او ادامه داد: اعتراض من به 
این است که شما طبق ماده 18 سوگند خورده اید که بی طرفی را رعایت کنید. بنده مدعی 
نیستم که شما به عمد این کار را کردید اما شما رئیس یکی از سه قوه در جمهوری اسلامی 
هستید. شأن این جایگاه ایجاب می کند که کسی را ظالمانه تحقیر نکنید. شما از تریبونی 

که در اختیارتان است به من گفتید که تذکر ضابطه و دگمه دارد. 
این نماینده مجلس افزود: حالا یک مشت فاسد و نفوذی در رسانه ها می نویسند 
کوچک زاده فرق تذکر و دگمه را نمی داند. شما که رئیس مجلس هستید باید بدانید که 
اصل اداره مجلس ضابطه دارد؛ ضابطه اش هم این است که تبعیض قائل نشوید که شدید؛ 

ما هم گذشت کردیم؛ یعنی بنده فرق اینکه دگمه و ضابطه دارد را نمی فهمم؟
 او همچنین مدعی شد: چرا از این تریبون به کسانی که فکر می کنند دستشان کوتاه 
است ظلم می کنید؟ ای کسانی که به ما می گویید چرا حرف نزدید و چرا راجع به فلان 
موضوع موضع نگرفتید و سکوت کردید، یکی از دلایلش همین است. رئیس قوه دوست 
ندارد ما حرف بزنیم. اگر هم دوست داشته باشد ما را تحقیر می کند. در این زمان تعدادی 
از نمایندگان »دو-دو« با صحبت های کوچک زاده مخالفت کردند که او در پاسخ گفت: دو 
بگویید یا چهار بگویید این واقعیت است. من از علمایی که شما را در قم نامزد کردند سوال 
می کنم آیا این رویه اسلامی است؟ چرا شما بنده را از تریبون تحقیر می کنید؟ اگر شهامت 

دارید عذرخواهی کنید. 
به گزارش ایسنا، علی لاریجانی پس از پایان صحبت های کوچک زاده، عنوان کرد: خود 
شما فرمودید جواب ما مسموع نیست. همزمان با آغاز صحبت های لاریجانی، کوچک زاده با 

فریادهای خود مانع از ادامه صحبت لاریجانی شد. 
رئیس مجلس در واکنش به این حرکت کوچک زاده، گفت: شما که نمی گذارید ما حرف 
بزنیم، من که صبر کردم شما حرف های خود را بزنید. تحقیر کدام است؟ از مراحمی که 
شما دارید متشکرم. من نمی دانم که شما امروز چه تان است که اینقدر ناراحت هستید، من 
که چیزی به شما نگفتم؛ عجب بابا! شما هرچه از دهانتان در می آید می گویید و اگر کسی 
جوابتان را بدهد می گویید تحقیر می کنید. آقای کوچک زاده اشکال شما این است. من برای 

شما خیلی متأسفم که تحمل پاسخ هم ندارید. 
او ادامه داد: شما مطلبی را گفتید و من صبر کردم که همه حرف هایتان را بزنید. شما 

تقاضای تذکر داشتید؛ مسئول تذکر آقای بذرپاش است. تقاضای شما مطرح شد. 
در این میان باز هم کوچک زاده شروع به فریاد زدن کرد که لاریجانی از او خواست 
اجازه دهد به صحبتش ادامه دهد و گفت:  به نظرم شما نمی خواهید کسی حرف من را 
بشنود؛ مشکل شما این است؛ مسئول تقاضای تذکر آقای بذرپاش است؛ ممکن است ایشان 

توضیحی در این رابطه داشته باشد. چه ربطی به من دارد؟ 
کوچک زاده باز هم به فریادهای خود ادامه داد و لاریجانی نیز خطاب به او گفت: شما 
نمی خواهید حرف را گوش بدهید. شما می خواستید تذکر بعدی بدهید، من گفتم تذکر 
روش دارد؛ شما بلند شده اید و مرتب داد می زنید،  این درست نیست. من به شما گفتم تذکر 
روش دارد، کجای این تحقیر دارد. ما به یک دوست نماینده بگوییم که شما بلند نشو داد 
بزن، تذکر روش و دگمه دارد. شما می گویید من را تحقیر کردید، من فرق تذکر و دگمه را 
نمی دانم؛ برادر عزیز من اگر همه برای تذکر بلند شوند و داد بزنند آیا می توان مجلس را اداره 

کرد؟ این روش درست نیست. شما در پایان این دوره روشتان را درست کنید. 
رئیس مجلس در پایان صحبت های خود با اعلام دستور بعدی، گفت: وقت مجلس را 
با این سخنان نگیریم. با وجود پایان صحبت های لاریجانی و آغاز دستور بعدی کوچک زاده 

همچنان در صحن مجلس ادامه داد.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های  فاقد سند رسمی 

اداره ثبت اسنادواملاک جعفریه
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد واملاک ثبت جعفریه تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضی پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 

به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تایید نموده اند:
کلاسه   ۹5/۲/11  -13۹5۶۰33۰۰۰5۰۰۰۲4۲ شماره  رای   -1
کدملی  به  قندعلی  فرزند  امید  همائی  سهیلا  خانم   13۹411443۰۰۰5۰۰۰۰73
۰۰5۹۶315۰3 نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب کارگاه بمساحت 4188 
مترمربع در قسمتی از پلاک 13۶/۲ اصلی )3/۲ مکرر سابق( بخش جعفرآباد موسوم به 

اراضی شکوهیه خریداری از مالک رسمی
کلاسه   ۹5/۲/11  -13۹5۶۰33۰۰۰5۰۰۰۲41 شماره  رای   -  ۲
13۹411443۰۰۰5۰۰۰۰74 آقای یوسف حسنی اعتصام فرزند علی جان به کدملی 
571۹۰7118۰ نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب کارگاه بمساحت 4188 
مترمربع در قسمتی از پلاک 13۶/۲ اصلی )3/۲ مکرر سابق( بخش جعفرآباد موسوم به 

اراضی شکوهیه خریداری از مالک رسمی
کلاسه   ۹5/۲/11  -13۹5۶۰33۰۰۰5۰۰۰۲4۶ شماره  رای   -  3
کدملی  به  اسداله  فرزند  کوهستانی  یوسف  آقای   13۹411443۰۰۰5۰۰۰۰7۶
۰3844855۲۹ نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب کارگاه بمساحت 3۰۰۰ 
مترمربع در قسمتی از پلاک 13۶/۲ اصلی )3/۲ مکرر سابق( بخش جعفرآباد موسوم به 

اراضی شکوهیه خریداری از مالک رسمی
کلاسه   ۹5/۲/11  -13۹5۶۰33۰۰۰5۰۰۰۲45 شماره  رای   -  4
کدملی  به  اسداله  فرزند  کوهستانی  مجید  آقای   13۹411443۰۰۰5۰۰۰۰75
۰38158۰۲71 نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب کارگاه بمساحت 3۰۰۰ 
مترمربع در قسمتی از پلاک 13۶/۲ اصلی )3/۲ مکرر سابق( بخش جعفرآباد موسوم به 

اراضی شکوهیه خریداری از مالک رسمی
کلاسه   ۹5/۲/11  -13۹5۶۰33۰۰۰5۰۰۰۲43 شماره  رای   -  5
کدملی  به  اسداله  فرزند  کوهستانی  یوسف  آقای   13۹411443۰۰۰5۰۰۰۰7۹
۰3844855۲۹ نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب کارگاه بمساحت 3۰۰۰ 
مترمربع در قسمتی از پلاک 13۶/۲ اصلی بخش )3/۲ مکرر سابق( جعفرآباد موسوم به 

اراضی شکوهیه خریداری از مالک رسمی
کلاسه   ۹5/۲/11  -13۹5۶۰33۰۰۰5۰۰۰۲44 شماره  رای   -  ۶
کدملی  به  اسداله  فرزند  کوهستانی  مجید  آقای   13۹411443۰۰۰5۰۰۰۰78
۰38158۰۲71 نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب کارگاه بمساحت 3۰۰۰ 
مترمربع در قسمتی از پلاک 13۶/۲ اصلی )3/۲ مکرر سابق( بخش جعفرآباد موسوم به 

اراضی شکوهیه خریداری از مالک رسمی
کلاسه   ۹5/۲/11  -13۹5۶۰33۰۰۰5۰۰۰۲4۰ شماره  رای   -  7
13۹411443۰۰۰1۰۰1۶1۶ خانم فروغ السادات حائری فرزند سیدحسین به کدملی 
۰۰5۰۶۰۹4۶7 نسبت به ششدانگ یکباب کارگاه بمساحت 3537/5۰ مترمربع در 
قسمتی از پلاک 13۶/۲ اصلی )3/۲ مکرر سابق( بخش جعفرآباد موسوم به اراضی شکوهیه 

خریداری از مالک رسمی
کلاسه   ۹5/۲/11  -13۹5۶۰33۰۰۰5۰۰۰۲38 شماره  رای   -  8
کدملی  به  سیدمصطفی  فرزند  حائری  سیدامیرناصر   13۹411443۰۰۰1۰۰1۶17
۰38۶47885۶ نسبت به ششدانگ یکباب کارگاه بمساحت 3537/5۰ مترمربع در 
قسمتی از پلاک 13۶/۲ اصلی )3/۲ مکرر سابق( بخش جعفرآباد موسوم به اراضی شکوهیه 

خریداری از مالک رسمی
کلاسه   ۹5/۲/11  -13۹5۶۰33۰۰۰5۰۰۰۲37 شماره  رای   -  ۹
کدملی  به  اسداله  فرزند  کوهستانی  یوسف  آقای   13۹411443۰۰۰5۰۰۰۰77
۰3844855۲۹ نسبت به ششدانگ یکباب کارگاه بمساحت ۲۶۰۰ مترمربع در قسمتی از 
پلاک 13۶/۲ اصلی )3/۲ مکرر سابق( بخش جعفرآباد موسوم به اراضی شکوهیه خریداری 

از مالک رسمی
و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر اگهی و انقضاء موعد مقرر سندالکیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی، مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی  تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت دو ماه 
از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول، اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد واملاک جعفریه تسلیم 
و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند، لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع ازمراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
 تاریخ انتشار اول : روز چهارشنبه مورخ 95/2/22                                                                                           
تاریخ انتشار دوم : روز شنبه مورخ 95/3/8



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.com 17گزیده تحف العقول: ح 

 پیامبر خدا صلی الله علیه و آله : 

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی: قم، 45متری صدوق، بین کوچه 28 و بانک صادرات، پلاک 426 

اذان صبح:4/32 طلوع آفتاب:6/07 اذان ظهر:13/02 اذان مغرب: 20/18

ان
یح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 65

60
79

17

 پرستش، هفت بخش است و برترین 

بخش آن، طلب روزىِ حلال است. 

چهارشنبه - بیست و دوم اردیبهشت ماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  3998

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای / خانم زرنشان عظیمی فرزند رستم دارای شناسنامه شماره 5 به شرح دادخواست به کلاسه ۹5۰438  از 
این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است که شادروان فیض اله ناطقی 
قلعه جوق به شناسنامه شماره 3۲5 در تاریخ 13۹5/1/۲5 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین 
الفوت آن مرحوم منحصر است به: 1 - رضا ناطقی قلعه جوق فرزند فیض اله ش.ش 53۹ نسبت با متوفی فرزند. 
۲ - پروین ناطقی قلعه جوق فرزند فیض اله ش.ش 58۹ نسبت با متوفی فرزند. 3 - فرحناز ناطقی قلعه جوق فرزند 
فیض اله ش.ش 7۶۶ نسبت با متوفی فرزند. 4 - نازپری  ناطقی قلعه جوق فرزند فیض اله ش.ش 54۰ نسبت با 
متوفی فرزند. 5 - لیلا ناطقی قلعه جوق فرزند فیض اله ش.ش ۲18۲ نسبت با متوفی فرزند. ۶ - شهلا ناطقی قلعه 
جوق فرزند فیض اله ش.ش 1۰31 نسبت با متوفی فرزند. 7 - زرنشان عظیمی فرزند رستم ش.ش 5 نسبت با 
متوفی زوجه. اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی 
دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا 

گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

آگهی ابلاغ
آگهی ابلاغ نسخه ثانی اخطاریه تبادل لوایح به آقایان محمد، حامد، حمید رضا، همگی بیگدلی آذری و خانم 

منظر بیگدلی آذری. 
نظر به اینکه تجدید نظرخواه خانم فاطمه کرفسی فرزند حسین، دادخواستی دائر بر تجدید نظر خواهی نسبت به 
دادنامه شماره ۹4۰۹۹7۲51۲3۰11۶۹ مورخه ۹4/1۲/1۲ صادره از شعبه سوم دادگاه عمومی حقوقی قم تقدیم 
این دادگاه داشته و حسب اعلام نامبرده، تجدید نظرخواندگان فوق الذکر مجهول المکان میباشند و امکان ابلاغ 
نسخه ثانی تجدید نظرخواهی به آنان ممکن نمی باشد بدینوسیله و به تجویز ماده 34۶ و 73 قانون آیین دادرسی 
دادگاههای عمومی و انقلاب در امور مدنی به نامبردگان اخطار می گردد با حضور در دفتر شعبه سوم دادگاه عمومی 
حقوقی قم و دریافت نسخه ثانی دادخواست تجدین نظر خواهی ظرف مهلت مقرر قانونی )1۰( روز هرگونه پاسخ 
در این خصوص دارند به این شعبه ارائه والا وفق مقررات پرونده به همین نحو جهت رسیدگی به دادگاه تجدید 

نظر ارسال خواهد شد.
مدیر دفتر شعبه سوم دادگاه عمومی حقوقی قم : خلیلی

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: 
استفاده از ظرفیت های فرهنگی قم برای مدیریت انجمن 

معتادان گمنام این استان ضروری است.
احد جمالی روز سه شنبه در جلسه کمیته توسعه 
مشارکت ها و سازمان های مردم نهاد شورای هماهنگی 
مبارزه با مواد مخدر قم اظهار داشت: انجمن معتادان گمنام 
طی ۲۶ سالی که از تشکیل آن در کشور می گذرد، نقش 

مهمی در مقابله با پدیده اعتیاد ایفا کرده است.
وی با اشاره به نتیجه بخش بودن ایجاد این انجمن 
در ایران، تصریح کرد: در کشورهای دیگر از این انجمن 
به عنوان یکی از روش های ترك اعتیاد استقبال چندانی 
صورت نگرفته است. معاون استاندار قم همچنین با تاکید 
بر ضرورت استفاده از ظرفیت های فرهنگی قم برای 
مدیریت بهتر این انجمن، ابراز امیدواری کرد که متولیان 

مساجد با این انجمن همکاری لازم را داشته باشند.
جمالی گفت: به طور حتم این انجمن در امر سامان 
دهی و باز پروری معتادان متجاهر حتی اگر 1۰ درصد هم 
توفیق حاصل کند، کاری بزرگ را انجام داده است. وی 
همچنین با اشاره به نقش ویژه ای که مساجد و دستگاه 
های فرهنگی از جمله آموزش و پرورش و ورزش و جوانان 
در استان های دیگر در اداره این انجمن داشته اند، تصریح 
کرد: متاسفانه این دستگاه ها در قم کمك زیادی به این 
انجمن نکردند که باید در این زمینه اقدام های لازم را انجام 
دهند. جمالی تصریح کرد: با توجه به تجربه های خوبی که 
استان های دیگر در رابطه با انجمن معتادان گمنام دارند، 
دستگاه های مسئول در قم باید با مروری بر این تجربه ها، 
نتیجه ها و خروجی حاصل از آن را مورد ارزیابی و تحلیل 
قرار دهند. وی در بخش دیگری از سخنان خود معضل 

اعتیاد به مواد مخدر را از مهمترین آسیب های جامعه 
عنوان کرد و افزود: فارغ از توطئه ها و تهدیدهای استکبار 
جهانی و همچنین بلایا و حوادث طبیعی همچون سیل و 
زلزله که کشور را همواره در معرض آسیب قرار می دهد، 
مواد مخدر بزرگترین تهدید برای کشور و جامعه اسلامی 

محسوب می شود.
وی با اشاره به نقش غیرت دینی و مسائل فرهنگی و 
ارزشی در کنترل و مقابله با این آسیب، تصریح کرد: ریشه 
کن کردن مواد مخدر تنها در صورتی محقق می شود، که 

با این معضل به صورت ملی برخورد گردد.

مدیرکل بهزیستی استان قم تاکید کرد:
ضرورت بومی سازی روش های ترك اعتیاد

مدیرکل بهزیستی استان قم نیز در جلسه کمیته 
توسعه مشارکت ها و سازمان های مردم نهاد شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدرقم در سالن جلسات معاونت 
سیاسی امنیتی واجتماعی استانداری با تاکید بر ضرورت 
بومی سازی روش های ترك اعتیاد گفت: روش های ترك 
اعتیاد باید منطبق با فرهنگ و ارزش های دینی جامعه 
باشد. رضا سلیقه روز سه شنبه اظهار داشت: برخی از اصول 
و روش هایی که در انجمن معتادان گمنام برای ترك اعتیاد 
به کار گرفته می شود، منطبق با فرهنگ و ارزش های 

اسلامی نیست.
وی افزود: در کتاب های مربوط به ترك اعتیاد که اغلب 
ترجمه شده منابع غربی است، در مورد نیروی برتر و قدرتی 
که می تواند شخص معتاد را برای ترك اعتیاد یاری کند، 
مطالبی آورده شده که با فرهنگ دینی و شرایط خاص 

جامعه ما مغایرت دارد.

وی درادامه با اشاره به آغاز فعالیت انجمن معتادان 
گمنام در قم از حدود 17 سال پیش تصریح کرد: این 
انجمن در نخستین سال فعالیت خود تنها دو نفر عضو 
داشت ولی در حال حاضر اعضای آن به 15 هزار نفر رسیده 

است.
سلیقه با اشاره به حمایت های خوب بهزیستی از این 
انجمن و اختصاص فضاهای مناسب برای تشکیل جلسه 
های آن، تصریح کرد: به طور حتم مشکل اصلی این 
انجمن نداشتن فضا و مکان نیست، بلکه کمك و توجه 
ویژه مسئولان و مدیران دستگاه های مختلف از مهمترین 

خواسته ها و انتظارت آن محسوب می شود.
وی با مثبت ارزیابی کردن عملکرد این انجمن در 
استان، تصریح کرد: هم اکنون 1۹ درصد از کل جمعیت 
معتادی که از بدو تاسیس این انجمن درآن عضو شدند 
به صورت کامل پاك هستند، که این آمار از نظر استاندارد 

جهانی آمار خیلی خوبی تلقی می شود.
سلیقه اذعان داشت: اگر انجمن معتادان گمنام نبود، در 
حقیقت اکنون 15 هزار مصرف کننده انواع مواد مخدر را 
در قم شاهد بودیم، از این رو باید با حمایت از این مجموعه 
ضمن جلوگیری از ایجاد هر گونه انحراف در آن، زمینه 

بهبود معتادان بیشتری را از این طریق فراهم کنیم.
انجمن معتادان گمنام یا به اختصار )NA( یك انجمن 
بین المللی غیر انتفاعی متشکل از معتادان در حال بهبودی 
است که به صورت مستمر گردهم می آیند تا به یکدیگر در 

ترك اعتیاد کمك کنند.
از مجموع اعضای دو میلیون نفری این انجمن در 
جهان، بیش از 4۰۰ هزار نفر در ایران و حدود 15 هزار 

نف در قم هستند.

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم:

مواد مخدر بزرگترین تهدید برای کشور محسوب می شود

اخبــار
معاون شهردار قم خبرداد:

ارایه مدل رقابتی جایزه شهرهای برتر 
کشور توسط شهرداری قم

معاون شهردار قم گفت: در هیجدهمین نشست معاونان برنامه ریزی و 
توسعه شهری کشور که در مشهد برگزار شد مدل رقابتی جایزه شهرهای برتر 

کشور توسط شهرداری قم ارایه گردید.
محسن رنجبر در این نشست اظهار کرد: یکی از روش های عملیاتی کردن 
برنامه  های اجرایی ایجاد محیطی علمی، سالم و انگیزشی برای شهرها در 

راستای دستیابی به اهداف تعیین شده می باشد.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم، ضمن معرفی مدل جایزه 
شهر پایدار در کشور که طراحی آن در شهرداری قم به انجام رسیده است به 
تشریح مدل و چگونگی تاثیر این  مدل رقابتی به شهرداری ها در دستیابی 
به اهداف خود توضیحاتی ارایه کرد. وی گفت: در خصوص بحث اقتصاد 
مقاومتی، 14 بند از سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، ابلاغیه مقام معظم 
رهبری به شهرداری های کشور مربوط است که ذیل هر مورد به اقدامات 
عملیاتی در آن موضوع اشاره شده است. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی 
شهرداری قم بیان کرد: هر ساله برنامه های زیادی تدوین می شود اما تنها چند 
درصد از این برنامه ها اجرایی می شوند. وی با اشاره به اینکه سال ۹5، سال 
اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل می باشد گفت: در این سال و در راستای تحقق 
سیاست های اقتصاد مقاومتی، بیشتر به دنبال عملیاتی کردن برنامه ها هستیم 

زیرا عملیاتی کردن برنامه ها به مراتب بهتر از عدم ارزیابی و سنجش است.
رنجبر در ادامه بیان داشت: صرف نظر از روش ها و اقدامات ارائه شده، مدلی 
را پیشنهاد می کنیم که در این مدل بین شهرداری ها رقابتی سالم ایجاد شود.

وی افزود: همچنین نهادی برگرفته از نقطه نظر همگان بر این مدل رقابتی 
نظارت کند و شاخص های اقتصاد مقاومتی را براساس این مدل بسنجد، به 
طوریکه ابتدای سال محتویات مشخصی را آماده کنیم و در آخر هر سال یا در 
پایان ۶ ماهه اول سال، نهاد مربوطه عملکرد شهرداری ها را با هم مقایسه کند 

و رنکینگی را آماده کند تا شهرداری های برتر مشخص شوند.

مدیر مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم خبرداد:

آموزش های ایمنی
 به 1500 راننده تاکسی و اتوبوس

مدیر مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم از برگزاری دوره 
آموزش های ایمنی برای هزار راننده تاکسی و 5۰۰ نفر از رانندگان اتوبوس های 

برون شهری در سال جاری خبر داد.
علی اکبر رحیمی، با بیان اینکه مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری 
قم دوره های آموزشی را برای نیروهای مختلف شهرداری در سال جاری 
برنامه ریزی کرده است، اظهار کرد: ارائه آموزش های ایمنی به هزار نفر از 

رانندگان تاکسی درون شهری در سال جاری انجام می شود.
وی اضافه کرد: رانندگان تاکسی در این کلاس های آموزشی که به مدت 
۹ ساعت در سازمان تاکسیرانی شهرداری قم برگزار می شود، کارشناسان 
جمعیت هلال احمر، سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی و مدیریت بحران 

به ایراد سخن می پردازند.
مدیر مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم با اشاره به اینکه 
برنامه ریزی لازم برای برگزاری دوره های آموزشی مذکور برای 5۰۰ نفر از 
رانندگان اتوبوس برون شهری انجام شده است، خاطرنشان کرد: امیدواریم 
اتوبوس  رانندگان  بتوانیم در سال جاری آموزش  افزایش هماهنگی ها  با 

درون شهری را نیز در دستور کار خود قرار دهیم.
وی با تاکید بر اینکه سومین نشست مشترك مدیریت بحران شهرداری 
قم با استان ها و شهرهای معین در قم برگزار شده است گفت: در این نشست 
نمایندگان شهرداریهای اصفهان، اراك، کاشان، ساوه، سمنان و مناطق 18، 1۹ 
و ۲۰ تهران حضور داشته و به بررسی نظرات و راهکارهای مختلف در راستای 

افزایش ایمنی شهر قم پرداخته شده است.
رحیمی از برگزاری مستمر جلسات کمیته های زیرمجموعه کارگروه 
مدیریت بحران در شهرداری قم یادکرد و ادامه داد: امسال برای برگزاری 
مانورهای دورمیزی و عملیاتی در سطح شهر و استان برنامه ریزی های لازم 

انجام شده است.

شهردار منطقه سه قم عنوان کرد:

افزایش 46 هزار متر مربعی 
فضای سبز منطقه سه قم

شهردار منطقه سه قم گفت: مدیریت ارشد شهرداری قم نسبت به 
فضاسازی های شهری نگاهی ویژه دارد به همین جهت امسال در منطقه سه 
با اعتباری بالغ بر ۲8 میلیارد ریال، فضای سبز این منطقه 4۶ هزار متر مربع 

افزایش می یابد.
رضا پوریافر، با بیان اینکه بهبود محیط شهری، زیباسازی و توسعه فضای 
سبز از اولویت های شهرداری قم است، اظهار کرد: مدیریت ارشد شهرداری 
قم نسبت به فضاسازی های شهری نگاهی ویژه دارد به همین جهت امسال 
در منطقه سه با اعتباری بالغ بر ۲8 میلیارد ریال فضای سبز این منطقه 4۶ 
هزار متر مربع افزایش می یابد. وی از ترمیم 18 هزار متر مربع و اصلاح ابنیه 
۹ هزار متر مربع از فضای سبز شهرداری منطقه سه قم در سال جاری یاد 
کرد و افزود: توسعه و تجهیز کمپینگ فدك با اعتباری بالغ بر 14 میلیارد ریال 
در دستور کار قرار گرفته و در این راستا 14 هزار متر مربع پیاده رو  سازی و 
نصب مبلمان شهری در این کمپینگ انجام می شود. شهردار منطقه سه قم 
خاطرنشان کرد: امسال برای توسعه بوستان دانشجو و بوستان ولایت اعتبارات 
مناسبی اختصاص داده شده است زیرا این بوستان ها با موقعیت جغرافیایی 
خود ظرفیت های مناسبی دارند. وی با تاکید بر اینکه توسعه درخت کاری ها به 
صورت ویژه مورد توجه شهرداری منطقه سه قم قرار گرفته است، عنوان کرد: 
سال گذشته 11 هزار اصله نهال در سطح منطقه کاشته شد و امسال 1۰ هزار 

اصله نهال مثمره از جمله توت و زیتون خریداری و کاشته می شود.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم خبرداد:

اولویت بندی افتتاح 
پروژه های نیمه کاره شهری

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم از اولویت بندی افتتاح 
پروژه های نیمه کاره شهری خبر داد.

دکتر علیرضا قاری قرآن با اشاره به بهره برداری از چند پروژه نیمه کاره 
شهری اظهار کرد: تقاطع سه سطحه شهیدان محمودنژاد نیز آغاز شده و سعی 

داریم به عنوان یك پروژه نمونه شهری تا پایان سال به بهره برداری برسانیم.
وی با بیان اینکه 8 پروژه از پروژه 14 گانه نیمه کاره شهری در اولویت 
افتتاح بوده اند، افزود: فاز دوم بلوار مرجعیت، تقاطع سه سطحه 15 خرداد، 
رمپ و لوپ B پل ۹ دی، پل میثم، تقاطع امام علی - عماریاسر نیز جزو 

پروژه هایی است که تا پایان سال به بهره برداری می رسد.
معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم با اشاره به وضعیت تکمیل 
پروژه پل ۹ دی، تصریح کرد: مجموعه دو رمپ و لوپ در این پروژه ۶۰۰ 
متر طول دارد و بالغ بر ۲4 هزار تن آرماتور در آن مصرف شده و با کیفیت و 
زمان خوبی اجرایی شده است. وی با بیان اینکه تقاطع سه سطحه محمودنژاد 
حداکثر یکساله به بهره برداری می رسد، اظهار کرد: سعی داریم این پروژه را با 

کیفیت و سرعت خوبی اجرایی کنیم.

شهردار منطقه یك قم خبرداد:

توسعه 10 هکتاری بوستان رضوان
شهردار منطقه یك قم از توسعه 1۰ هکتاری بوستان رضوان قم معروف به 

تپه های اعلائیر خبر داد.
مهدی اصفهانیان مقدم با اعلام این خبر افزود: با توجه به کمبود فضاهای 
سبز و سرانه پایین فضای سبز در بافت فرسوده منطقه یك اقدام به توسعه 1۰ 

هکتاری بوستان رضوان در قالب بوستان جنگلی نمودیم.
وی بیان داشت: هم اکنون در حال تسطیح و خاکبرداری این پروژه می 
باشیم و پیش بینی می گردد ظرف یك یك ماه آینده عملیات خاکریزی آن 
نیز به پایان برسد. شهردار منطقه یك در ادامه اضافه کرد: همزمان با این پروژه 
احداث چندین بوستان نیز در دستور کار منطقه قرار دارد که می توان به 

بوستان های کودك و فردوسی اشاره کرد.
اصفهانیان مقدم افزود: در سال جاری نزدیك به 4۰ میلیارد ریال در راستای 
ایجاد، توسعه و گسترش فضاهای سبز شهری در سطح منطقه یك تخصیص 
یافته که با افتتاح و بهره برداری از بوستان ها و پروژه های فضای سبز این 
منطقه، سرانه فضای سبز منطقه یك که دارای بیشترین بافت فرسوده در بین 

مناطق هشتگانه می باشد به طور چشمگیری افزایش خواهد یافت.

رئیس شورای هماهنگی بانك های دولتی 
گفت: 87 درصد منابع مالی کشور توسط بانك 
ها تامین می شود و بانك ها در اقتصاد ایران 

حضور تاثیرگذاری دارند.
به گزارش ایرنا، عبدالناصر همتی روز سه 
شنبه در دیدار با آیت الله عبدالکریم موسوی 
اردبیلی از مراجع تقلید افزود: حضور فعال بانك 
ها در اقتصاد باعث شده است که بسیاری از 
نظام  مجموعه  از  جامعه  افراد  و  مسئولان 
بانکداری توقع حل تمام مشکل های کشور را 
داشته باشند. وی بیان کرد: مردم راه حل تمام 
مشکل های خود را در دست بانك ها می بینند 
و این فرهنگ نادرستی است که در جامعه 

ایجاد شده و با واقعیت فاصله دارد. 
وی افزود: منابع مالی در اختیار بانك ها محدود است و 
آنها نمی توانند با پرداخت وام های تکلیفی با نرخ های کم، به 

فعالیت های اقتصادی خود ادامه دهند. 
همتی گفت: بانك ها در پیگیری طلب های خود از 
مشتریان جدی هستند اما تلاش می کنند با ارائه راهکارهای 
مختلف برای بازپرداخت وام ها از تعطیلی واحدهای تولیدی 

و بیکارشدن هزاران کارگر جلوگیری کنند. 
وی با اشاره به اینکه نظام بانکی کشور در سال های 
گذشته به خاطر تحریم ها و برخی از مسائل داخلی با مشکل 
های بسیاری مواجه شد افزود: حدود ۲۰۰ هزار میلیارد 
تومان از منابع مالی در اختیار بانك ها به دلیل بدهی دولت و 

مردم از دسترس نظام بانکی خارج شد. 
وی با بیان اینکه بعد از برجام فعالیت های بین المللی 
نظام بانکی کشور گسترش قابل توجهی یافت ادامه داد: در 
دولت جدید اقدام های راهگشایی برای پویایی هر چه بیشتر 
بانك ها به عمل آمد و تلاش شد منابع مالی در اختیار نظام 
بانکی در جهت خدمت رسانی بیشتر به مردم افزایش یابد. 

رییس شورای سیاستگذاری بانك های دولتی گفت: دولت 

به همراه مجلس شورای اسلامی به دنبال ایجاد تغییر در نظام 
بانکی کشور هستند که در این مسیر تفاوت دیدگاه طبیعی 
است.  وی افزود: نظر دولت به عنوان اجرا کننده سیاست ها 
ارائه لایحه به مجلس شورای اسلامی است و از آن طرف 
مجلس شورای اسلامی طرح مورد نظر خود را ملاك قرار می 
دهد. وی ادامه داد: مسئولان و مجموعه مدیریت اقتصادی 
کشور تلاش می کنند با همکاری یکدیگر سرمایه های معوق 
بانك ها بازگردانده و از آن ها برای رونق فعالیت های اقتصادی 

استفاده شود.  
در این دیدار آیت الله موسوی اردبیلی برای مجموعه 
مدیران اقتصادی کشور آرزوی توفیق و موفقیت در جریان 

خدمت رسانی به مردم کرد. 
مدیر عامل بانك ملی ایران همچنین در دیدار با آیت الله 
محمد علی علوی گرگانی از استادان برجسته حوزه علمیه قم 
گفت: بانك ملی بزرگترین بانك کشور است که در حدود ۶۰ 

میلیون تن از مردم در آن حساب دارند. 
همتی افزود: در سال های اخیر دادن تسهیلات تکلیفی، 
بدهی دولت و برخی از مشکل های ایجاد شده در داخل 
بانك، باعث از دسترس خارج شدن ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 

و کاهش منابع مالی بانك ملی شده بود که با 
تلاش مجموعه دولت جدید و وزارت اقتصاد 
و دارایی وضعیت مالی بانك بهبود قابل توجهی 
پیدا کرد. وی با اشاره به دادن 35 هزار میلیارد 
تومان تسهیلات حمایتی به غیر از تسهیلات 
قرض الحسنه و ایجاد 3۰ هزار فعالیت اقتصادی 
توسط بانك ملی ادامه داد: حدود یك سوم وام 
های قرض الحسنه بخصوص در زمینه ازدواج و 
تسهیلات حمایتی کشور به نهادهای مددکاری 
همچون کمیته امداد توسط بانك ملی داده شده 
است و این بانك در مسیر حمایت از تولید ملی، 
صادرات و ایجاد اشتغال برای جوانان عملکرد 

مناسبی دارد. 
همتی گفت: پس از برجام فعالیت های بین 
المللی بانك ملی رونق خاصی یافت و بسیاری از مجموعه های 

خارج از کشور این بانك فعالیت خود را آغاز کردند. 
وی در خصوص مساله ایجاد شده با شهرداری قم بیان 
کرد: بانك ملی 4۰۰ میلیارد تومان اوراق برای شهرداری قم 
به فروش رساند و 13۰ میلیارد تومان هم به مشتریان اوراق 

سود پرداخت کرد. 
وی ادامه داد: بعد از ۶ سال این مبلغ به 8۰۰ میلیارد 
این درحالی است که زمین های  و  تومان رسیده است 
شهرداری از متری 15۰ هزار تومان در برخی مواقع به 3۰ 

میلیون تومان رسیده است. 
مدیر عامل بانك ملی با اشاره به اینکه این بانك باید به 
مشتریان خود سود سرمایه گذاری پرداخت کند گفت: پایین 
آوردن نرخ سودهای بانکی براساس تورم روندی تدریجی 

دارد و نمی توان به صورت یکجا آن را کاهش داد. 
وی با بیان آمادگی بانك ملی برای همکاری با نهادهای 
مختلف بمنظور تعیین نحوی بازپرداخت تسهیلات افزود: 
اقتصاد کشور به بانك ها وابسته است بنابراین لازم است برای 

تقویت اقتصاد کشور بانك ها تقویت شوند.

رئیس شورای هماهنگی بانك های دولتی در قم:

87 درصد منابع مالی کشور توسط بانك ها تامین می شود

نامحــرمانه

شرکت  یك  آمادگی  از  قم  استاندار 
زمینه  در  برای سرمایه گذاری  سوییسی 

احداث نیروگاه خورشیدی در قم خبر داد.
سید مهدی صادقی روز سه شنبه در 
شرکت  یك  مسئولان  با  نشست  حاشیه 
سوییسی متقاضی سرمایه گذاری در قم، 
آب و هوای خشك و کویری با تابش طولانی 
مدت خورشید را از قابلیت های مناسب 
استان برای سرمایه گذاری در حوزه احداث 
نیروگاه خورشیدی برشمرد و افزود: بیشتر 
سرمایه  برای  بالایی  ظرفیت  قم  مناطق 

گذاری در حوزه انرژی خورشیدی دارند.
وی در ادامه سخنان خود ضمن تشریح 
های  عرصه  در  قم  خاص  های  موقعیت 
مختلف ملی و بین المللی افزود: این شهر 
پایگاه فقاهت و معنویت و مرکز ثقل سیاسی 
و فرهنگی کشور است. صادقی اضافه کرد: 
وجود بارگاه ملکوتی حضرت معصومه )س(، 
مسجد مقدس جمکران، بزرگ ترین حوزه 
المصطفی  جامعه  و  اسلام  جهان  علمیه 
العالمیه به عنوان بزرگترین مدرسه دینی 
بین المللی و نیز حضور علما و مراجع معظم 

تقلید، قم را به یکی از قطب های مهم دینی 
و فرهنگی تبدیل کرده است. وی با اشاره 
به تحصیل هزاران دانشجو و طلبه دینی 
از 1۲۰ کشور خارجی در قم تصریح کرد: 
این غنای علمی، در کنار فعالیت صدها 
کارکردهای  با  فرهنگی  و  دینی  موسسه 
ملی و بین المللی، ویژگی خاصی به قم 
بخشیده است. صادقی افزود: این استان با 
برخورداری از موقعیت جغرافیایی راهبردی 
و داشتن زیرساخت های مناسب اقتصادی 
و زیربنایی از جمله مناطق مستعد برای 

سرمایه گذاری و تولید محسوب می شود. 
وی همجواری با پایتخت به عنوان بزرگترین 
بازار تولید و مصرف کشور، قرار گرفتن در 
نقطه اتصال 17 استان، برخورداری از شهرك 
های صنعتی فعال و آماده سرمایه گذاری، 
های  متنوع، دشت  و  غنی  بسیار  معادن 
جذاب کویری، دریاچه ها و تالاب ها و مراکز 
تاریخی و گردشگری را از دیگر مزایای قم 
برشمرد و گفت: استان قم سالیانه به طور 
میانگین پذیرای ۲۰ میلیون زائر و گردشگر 
داخلی و سه میلیون توریسم خارجی است.

با  همیشه  تا  فرساد«  »عباس  نام 
این  است.  خورده  پیوند  قمی  شعر 
شاعر پیشکسوت قمی که مدرک فوق 
لیسانس زیست شناسی دارد، بیش از 20 
است که با هدف زنده نگه داشتن واژه ها 
و اصطلاحات اصیل قمی فعالیت ادبی 
می کند. بیشتر فعالیت های استاد فرساد 
در این خصوص به سرایش شعرهای طنز 
و نویسندگی در نشریات طنز استانی و 
ملی معطوف است. آشنایی و علاقه او 
به ادبیات، ریشه در دوران کودکی وی 
دارد و حاصل آن، چندین جلد کتاب در 
آستانه انتشار ویژه گویش و لهجه قمی 
استاد فرساد  از جمله شعرهای  است. 
می توان به شعر »همساختکی« اشاره 
کرد که بسیار معروف است و با این بیت 
چیست  از  میگم  »بش  می شود:  آغاز 

نالونی میگه همساختکی/ انقذه تو درب و داغونی میگه همساختکی«.
در ادامه گفت وگوی همشهری را با این شاعر پیشکسوت و قم پژوه می خوانید:

 
این روزها مشغول چه کاری هستید؟

در حال گذراندن ایام بازنشستگی و در شغل آزاد مشغول به کار هستم و هم چنان 
می خوانم و می نویسم.

 
استاد فرساد! چه شد که تصمیم به سرایش شعر با گویش قمی گرفتید؟

از آنجایی که شاهد مهجورشدن تدریجی لغات و اصطلاحات قمی در طول زمان و تقریباً 
از چهل سال گذشته بودم، به جمع آوری این واژگان اصیل و فراموش شده پرداختم و برای 
تاثیرگذاری و ماندگاری بیش تر و برای آنکه در نزد مردم جذابیت داشته باشد، از شعر طنز 
استفاده کردم. بیش از بیست سال است که به طور جدی در این عرصه فعالیت می کنم و 
حاصل این بیست سال بیش از  صد شعر فولکلور قمی است که در آن ها از لغات و کنایات 
این گویش بهره برده ام. در حقیقت من به گویش قمی حساسیت ویژه ای دارم و برای فراموش 

نشدن آن، ادبیات مکتوب را وسیله قرارداده ام.

برای مطالعه در خصوص قم و فرهنگ قمی چه کتاب هایی را پیشنهاد می کنید؟
چندین کتاب در حوزه فرهنگ و واژگان قم وجود دارد که از جمله آن ها می توان به »تاریخ 
قم« نوشته حسن بن قمی، »گویش قمی، لهجه قمی« نوشته استاد علی اشرف صادقی و 

»اصطلاحات و لغات قمی« تالیف استاد محمد قاضی اشاره کرد.

و  روزنامه ها  با  همکاری  سابقه  شما 
آن  از  یکی  دارید؛  را  مختلفی  مجلات 
نشریات، »گل آقا« است. از نحوه آشنایی 
و همکاری تان با مرحوم کیومرث صابری 

بگویید.
از  یکی  آقا«  »گل  نشریه  من  نظر  به 
چراکه  بود  ایران  روزنامه های  کامل ترین 
اساتیدی در آن قلم فرسایی می کردند در طنز 
به حق استاد بودند. در آن نشریه هرکس با 
اسم مستعار مطالب خود را می نوشتتند و اسم 

مستعار من نیز »خروس لاری« بود.
یکبار به جلسه ای برای شعر خوانی در تهران 
رفته بودم و اتفاقاً مرحوم صابری هم حضور 
داشتند و من هم شعری با عنوان »ننجون« که 
برای قم و حال و هوای خیابان چهارمردان بود، 
خواندم. پس از آن نیز، شعری با مطلع »پریشب 
موش های خانه ما گریه می کردند«، نیز قرائت 
کردم. وقتی شعر دوم را خواندم، ایشان مرا صدا زد و پیشنهاد همکاری در نشریه »گل آقا« را 
داد. من هم با کمال میل قبول کردم و از هفته بعد آن دیدار، فعالیت من در »گل آقا« شروع 
شد. البته بگویم خودِ مرحوم صابری در  طنز بسیار توانا و زیرک بود و کار تکراری نمی نوشت. 
جالب است که بدانید طیف گوناگونی از طنزپردازان کشور با شغل های مختلف برای این نشریه 

مطلب می نوشتند؛ از اساتید دانشگاه گرفته تا شاعری پینه دوز که اهل روستا بود.
 

توصیه شما به جوانان قمی که خیلی از این گویش استفاده نمی کنند، چیست؟
توصیه من این است که اول از همه عاشق قم باشید؛ بعضی از جوان های قمی را می شناسم 
که از اینکه بگویند قمی هستم، ابا دارند. باید قم و هرچه که به قم ارتباط دارد مثل گویش، 
آثار تاریخی و فرهنگ آن را دوست داشت. حالا اگر نمی خواهند با این گویش صحبت کنند، 
لااقل با کلمات آن آشنا باشند. همین عشق به قم بوده که باعث شده به جمع آوری لغات 
و اصطلاحات آن بپردازم. از سوی دیگر این شهر به دلیل وجود حرم حضرت معصومه )ع( 

و مسائل دینی و مذهبی قابل افتخار است. پس با قدرت و دلیری بگویید: »قمی هستیم«.
 

امسال چه کتاب هایی از شما منتشر می شود؟
بعد از سال ها و بنا به درخواست دوستان و دلسوزان عرصه فرهنگ و ادب، ماحصل 
مطالعات و آثار من در خصوص گویش قمی در قالب چهار کتاب با عنوان »گویش قمی«، 
»آنچه من می دانم از قم«، دو داستان با لهجه قمی و کتاب مجموعه اشعار، توسط انتشارات 

جاوید به چاپ می رسد و در نمایشگاه کتاب تهران توزیع می شود.
گفت و گو: رضا یزدانی

استاندار قم خبر داد:

احداث نیروگاه خورشیدی در قم توسط سوئیسی ها

گپی با »عباس فرساد« شاعر پیشکسوت قمی

با قدرت و دلیری بگویید: »قمی هستیم«

6 سوئدی در حرم رضوی مسلمان شدند
گفته می شود: مدیر امور زائران غیرایرانی آستان قدس رضوی گفت: همزمان با آغاز ماه شعبان شش 
نفر از اتباع سوئد در حرم مطهر رضوی شهادتین را بر زبان آورده و به دین اسلام گرویدند. آستان قدس 
رضوی به نقل از سیدجواد هاشمی نژاد گزارش داد: این افراد در نخستین سفر خود به بارگاه منور رضوی 
دین مبین اسلام را پذیرفته و مذهب تشیع را برگزیدند. وی افزود: مراسمی با حضور کارشناسان دینی 
مدیریت زائران غیرایرانی آستان قدس رضوی در رواق غدیر حرم مطهر رضوی برای این نومسلمانان برگزار 
شد. مدیر امور زائران غیرایرانی آستان قدس رضوی ادامه داد: این افراد به واسطه ارتباط با خانواده  ای ایرانی 
با دین اسلام آشنا و پس از تحقیق درباره آن، مسلمان شدند. از ابتدای امسال 1۰ گردشگر غیرایرانی و 
غیرمسلمان در حرم مطهر رضوی شیعه شده اند که در میان آنان پنج سوئدی در اعیاد ماه رجب به دین 

مبین اسلام گرویدند.

پیکر 12 شهید مازندرانی در اختیار تکفیری ها
گفته می شود: معاون روابط عمومی و تبلیغات سپاه کربلای مازندران از بازگشت تمام رزمندگان 
مازندرانی مستقر در سوریه به کشور خبر داد. حسینعلی رضایی در گفت وگو ایسنا، با اعلام اینکه تمام 
رزمندگان مدافع حرم لشکر ۲5 کربلا ی مازندران به کشور برگشتند، اظهار کرد: ۲1 مجروح از عملیات 
خان طومان به جای مانده که در حال حاضر مشکلی بابت درمان این افراد وجود ندارد. وی با اعلام اینکه 
۹ نفر از این مجروحان روز دوشنبه به کشور بازگشتند، افزود: چهار نفر از این رزمندگان به منازل خود 
مراجعه کردند و پنج نفر نیز در بیمارستان بقیه الله تهران در حال مداوا هستند. رضایی یادآور شد: مابقی 
مجروحان نیز در حال بازگشت به کشور هستند. معاون روابط عمومی و تبلیغات سپاه کربلای مازندران با 
اشاره به اینکه 1۲ پیکر شهدای مازندرانی هنوز در اختیار تکفیری ها است، بیان کرد: در این مناطق هنوز 

درگیری وجود دارد و باید با آزادسازی مناطق دست یافتن به پیکر شهدا میسر شود.

مقصران سقوط هواپیمای پرواز تهران- ارمنستان 
گفته می شود: قاضی شهریاری سرپرست دادسرای جرائم جنایی تهران با اعلام مقصران سقوط 
هواپیمای کاسپین اظهار کرد: حسب اعلام کمیسیون وقت بررسی این حادثه به سازمان هواپیمایی، علت 
سقوط این هواپیما جدا شدن دیسک کمپرسور پرفشار اعلام و در پایان شرکت طراح روسیه و همچنین 
کادر پرواز مقصر اعلام شدند. وی ادامه داد: با ارسال پرونده توسط دادستان تهران به دادسرای امور جنایی 
در سال ۹5 و اخذ ابلاغ ویژه بازپرسی از سوی قاضی شهریاری، بررسی های صورت گرفته نشان داد که 
مسئولان وقت شرکت هواپیمایی کاسپین سهل انگاری فاحش درمورد خرید و نظارت و اخذ اسناد بعدی 
نموده بودند، لذا کمیسیون مجدد در این مورد تشکیل شده است. هواپیمای کاسپین در سال 88 در مسیر 
تهران به ارمنستان در حوالی استان قزوین سقوط کرد و این امر متاسفانه منجر به کشته شدن 1۶8 نفر 

شد و برخی از نخبگان و ورزشکاران نیز در این سانحه کشته شدند.

کنسرت کلهر در نیشابور لغو شد
گفته می شود: نخستین کنسرت از تور ایران کیهان کلهر که قرار بود در روزهای ۲1 و ۲۲ اردیبهشت 
در سالن سیمرغ شهر نیشابور برگزار شود، لغو شد. مدیر اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی نیشابور عصر سه 
شنبه به خبرنگار ایرنا گفت: این کنسرت به دستور دادستان نیشابور و به رغم مجوزهای صادره لغو شده 
است. عباس چرخی افزود: کنسرت مجوز لازم را از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی دریافت کرده و قرار 
بود طی سه شنبه شب و چهارشنبه شب در نیشابور برگزار شود. وی ادامه داد: دادستان نیشابور دیروز به 
صورت شفاهی از لغو این کنسرت خبر داد که پیگیریهای زیادی برای جلوگیری از لغو برنامه انجام شد 
اما به نتیجه نرسید. مدیر اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی نیشابور گفت: دیروز دادستان نیشابور طی نامه 
ای کتبی لغو این کنسرت را اعلام کرد و بطور طبیعی دادستان برای این اقدام دلایلی دارد. وی افزود: 
هزینه بلیت های فروخته شده از سوی شرکت خصوصی مربوطه نیز به صورت منسجم به مردم بازگردانده 

شده است.

واکنش به ضیافت شام قالیباف با مجلسی ها 
گفته می شود: عضو کمیسیون بودجه شورای اسلامی شهر تهران بااشاره به ضیافت شام قالیباف با 
نمایندگان مجلس نهم گفت:  فعالیت های سیاسی و حزبی حق مسلم شهردار است ولی نباید در چارچوب 
اقدامات شهرداری صورت گیرد. غلامرضا انصاری در جلسه شورای اسلامی شهر تهران گفت: این ضیافت 
شامی که برگزار شد ما از طریق رسانه ها باخبر شدیم و اگر این اقدام از محل اعتبارات شهرداری خرج 
شده، باید عنوان شود که قالیباف از کجا این اجازه را داشته است. وی با بیان اینکه قالیباف دو مرحله 
بخت خود را برای شرکت در فعالیت های سیاسی آزموده است، گفت: چنانچه شهردار تهران می خواهد 
برای بار سوم در انتخابات شرکت کند، باید به مانند اقدامش در نیروی انتظامی استعفا داده و به دنبال 

فعالیت های سیاسی برود.

استاندار خوزستان تغییر کرد 
گفته می شود: تا تعیین استاندار جدید، فرج الله خبیر معاون سیاسی و اجتماعی استانداری 
خوزستان سرپرستی این استانداری را برعهده خواهد داشت. حسینعلی امیری، قائم مقام وزیر کشور گفت: 
عبدالحسن مقتدایی استاندار خوزستان مدت ها قبل درخواست بازنشستگی کرده بود اما وزیر کشور به 
دلیل شرایط انتخابات با این موضوع مخالفت کرد. وی ادامه داد: در حال حاضر با توجه به اصرار استاندار 
خوزستان با بازنشستگی وی موافقت و با حکم وزیر کشور به عنوان مشاور وی منصوب شد.  بنابراین 
تا تعیین استاندار جدید، فرج الله خبیر معاون سیاسی و اجتماعی استانداری خوزستان سرپرستی این 
استانداری را برعهده دارد. استاندار خوزستان در روزهای گذشته فرماندار شوشتر، فرماندار دزفول و جمعی 
دیگر از مسئولان استانی را تغییر داده بود. گفتنی است مراسم تودیع استاندار خوزستان نیز دیروز با حضور 

مقیمی معاون وزیر کشور برگزار شد.

آمار ازدواج دوم به بعد در کشور
گفته می شود: مدیرکل دفتر اطلاعات آمار و جمعیت سازمان ثبت احوال به ازدواج های دوم به بعد 
نیز اشاره کرد و گفت: 5.4 درصد ازدواج مردان بعد از طلاق همسر یا فوت در ازدواج دوم به بعد به ثبت 
رسیده است و 4.1 درصد ازدواج زنان برای بار دوم به بعد ثبت شده است. علی اکبر محزون در نشست 
خبری روز جمعیت به آمار ولادت ها اشاره کرد و گفت: در سال گذشته یک میلیون و 57۰ هزار و ۲18 
ولادت رخ داد که یک میلیون و ۲۰8 هزار و 15۶ مورد در شهرها و 3۶۲ هزار و ۶3 مورد نیز در روستاها 
به ثبت رسیده است که از این تعداد 8۰۶ هزار و 45۹ مورد پسر و 7۶3 هزار و 75۹ مورد دختر متولد 
شده اند. وی گفت: آمار ولادت در شهرها 3.3 درصد رشد داشت و در مقابل تولد هر 1۰۶ پسر 1۰۰ دختر 
متولد شده اند. مدیرکل دفتر اطلاعات آمار و جمعیت سازمان ثبت احوال با اشاره به اینکه متوسط رشد 
ولادت در شهرها ۲.3 درصد بود که در شهرها ۲.5 درصد رشد و در روستاها 1.۹ درصد روستاها رشد 

داشته است در حالی که سال ۹3 افزایش رشد ولادت 4.۲ بوده است.

آمار سقط جنین در کشور
گفته می شود: دکتر حسین مروتی پژوهشگر بحران جمعیتی گفت: آمار بیش از ۲۰۰ هزاری سقط 
جنین سالانه هرگز برازنده ی کشوری مانند ایران نیست و همانگونه که برای کاستن از آمار 18 هزار مرگ 
و میر ناشی از تصادف های جاده ای کار فرهنگی صورت می گیرد باید برای کاستن از آمار بالای جنایت 
سقط جنین نیز کار فرهنگی صورت گیرد که به نظر بنده در این زمینه نیز وزارت بهداشت موثرترین نهاد 
فرهنگ ساز به شمار می آید. متاسفانه در این زمینه بنده حتی یک برنامه از وزارت بهداشت سراغ ندارم 
که به صورت جدی با مراکز غیرقانونی انجام سقط مبارزه کرده باشند یا حداقل با کار فرهنگی مستمری 

مردم را نسبت به عواقب سقط جنین آگاه کرده باشند.

احضار فرزاد حسنی به شورای نظارت
گفته می شود: عضو شورای نظارت بر صدا و سیمار با انتقاد از رفتار توهین آمیز یکی از مجریان صدا 
و سیما در برنامه اکسیر، از بررسی این موضوع در شورای مذکور خبر داد.مفید کیایی نژاد درباره رفتار 
توهین آمیز مجری برنامه اکسیر در مقابل مهمان برنامه، گفت: بر همین اساس شورای نظارت بر صدا و 
سیما تشکیل جلسه خواهد داد و رفتار این مجری در این نشست بررسی می شود. وی درباره اقدام جدید 
رئیس سازمان صدا و سیما برای رفع ممنوع التصویری برخی از مجریان این رسانه، تاکید کرد: بر اساس 
برنامه ریزی های صورت گرفته قرار است این شورا از رئیس سازمان صدا و سیما دعوت کرده تا دلایل خود 
را در مورد اقدامات خود پیرامون رفع ممنوع التصویری برخی از این افراد ارائه کنند تا مشخص شود این 

اقدامات بر پایه چه علت هایی صورت گرفته است.

»مظلومی« ابقا شد
گفته می شود: هیات مدیره باشگاه فرهنگی ورزشی استقلال تهران روز سه شنبه در مصوبه ای بر 
تداوم فعالیت »پرویز مظلومی« به همراه کادر فنی تیم به عنوان سرمربی تاکید کرد. به گزارش پایگاه اطلاع 
رسانی باشگاه استقلال تهران، در این مصوبه آمده است: با توجه به پیشنهاد »مقداد نجف نژاد« رئیس 
هیات مدیره در خصوص تغییر سرمربی تیم استقلال و زمان اندك تا بازی هفته پایانی لیگ برتر فوتبال 

ایران، سرمربی و کادر فنی به کار خود ادامه خواهند داد تا شاهد موفقیت تیم باشیم.

مدیرعامل باشگاه سایپا برکنار شد 
گفته می شود: بیت الله رضایی از مدیرعاملی باشگاه سایپا برکنار شد. او که یک سال قبل جانشین 
سبحانی شده بود، امروز از سمت خود برکنار شد. رضا درویشی به عنوان مدیرعامل جدید سایپا انتخاب 

شده و قرار است کارش را آغاز کند.


